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روزنامه صبح ایران

محمد هاشمی :

لازمه پیروزی درانتخابات ائتلاف است

بازی قاعده مند دستگاه دیپلماسی  ایران  

ورشو، عرصه تردید اروپا و ناکامی آمریکا

اولتیماتوم وزیر صنعت به خودروسازان 

تاجرنیا فعال سیاسی اصلاح طلب:

بی انصافی به هاشمی از 
قبل انقلاب تاکنون ادامه دارد

سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس مطرح کرد

سرنوشت  موسسات مالی 
در انتظار خودروسازان
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استاندار قم با اشاره به اینکه این استان در معرض تهدیدات بالقوه و بالفعل زیست محیطی است 
گفت: راهبردهای تعیین شده برای توسعه پایدار و همه جانبه قم بر مبنای حفظ محیط زیست است 
و همه دستگاه ها موظف به انجام تکالیف خود در این زمینه هستند.بهرام سرمست روز شنبه در 
همایش روز ملی هوای پاک در سالن همایش های شهرداری قم افزود: ما باید در چارچوب اجرای 
راهبرد توسعه همه جانبه استان، تلاش کنیم تا با حفظ محیط زیست، زندگی بهتری برای شهروندان 
فراهم شود.وی بیان کرد: مسائل زیست محیطی همچون آلودگی هوا امروز از حد بحران فراتر رفته 
و به یک ابر بحران تبدیل شده است که حتی دولت ها به تنهایی از مقابله با آن ناتوان هستند و به 
همین منظور سازمان های بین المللی تشکیل شد تا با همکاری تشکل های مردم نهاد راهکاری برای 

رفع این آسیب ها پیدا کنند...

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان از بهره برداری از نیروگاه 100 کیلوواتی آبفای قم در 
چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی به بهره برداری خواهد رسید.دکتر علی جان صادق پور در 
دیدار  رئیس سازمان بسیج مهندسین صنعتی استان قم با اشاره به قرارگرفتن در آستانه چهلمین 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی ابراز داشت: رشد و توسعه کشور در 40 سال گذشته به صورت 
تصاعدی بوده که این مهم باعث افتخار کسانی است که به این نظام تعلق خاطر دارند.وی پیشرفت 
کشور در مباحث آب، برق و انرژی را پس از پیروزی انقلاب مورد توجه قرار داد و با بیان اینکه 
امکانات بسیار توسعه یافته ای در حوزه آب و فاضلاب برای خدمت رسانی به مردم فراهم شده است،  
گفت: در حال حاضر تمام جمعیت شهری استان قم از آب شرب سالم و بهداشتی بهره مند هستند 

و 50 درصد جمعیت شهر نیز تحت پوشش فاضلاب قرار دارد...

عضو حزب اتحاد ملت ایران اسلامی گفت: قدسی 
کردن و بی عیب دانستن افراد کمکی به شخصیت آنها 
نمی کند و از طرفی بی انصافی و هجمه ناروا از بزرگی 
و تاثیر کسی نمی کاهد، بی انصافی در مورد آیت الله 
هاشمی از قبل پیروزی انقلاب تاکنون ادامه داشته است.

»علی تاجرنیا« درباره نقش مرحوم آیت الله هاشمی 

رفسنجانی در دوران های مختلف انقلاب اسلامی افزود: 
آیت الله هاشمی قبل از پیروزی انقلاب نقش محوری و 
بسیار مهمی در نهضت اسلامی و جمهوری خواهی در 
ایران داشت، هم به لحاظ سابقه مبارزه و تحمل زندان و 
هم از نظر پشتیبانی و برنامه ریزی پروسه مبارزات منتهی 

به انقلاب، جایگاه وی را بی بدیل و ویژه می دانم...

* بدهکاری گسترده با وجود پیش فروش ها 

* ضرورت شفافیت قراردادهای پیش فروش خودرو

استاندارقم: 

قم درمعرض تهدیدات 
زیست محیطی است

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبر داد؛

بهره برداری از نیروگاه
 100 کیلوواتی قم در دهه فجر

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تاکید کرد 
که مجمع تشخیص باید نظر رد یا تایید خود نسبت به لایحه پالرمو را 
ارائه کرده و وارد فضای اصلاحی نشود چون این به معنای کاستن از 
حدود و اختیارات قوه قانون گذاری در کشور است.حشمت الله فلاحت 
پیشه در واکنش به واگذاری بررسی لایحه پالرمو به دو کمیسیون 
سیاسی-دفاعی و حقوقی - قضایی مجمع تشخیص مصلحت نظام 

برای بررسی بیشتر گفت: مجلس برای بررسی کنوانسیون ...

عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: امروز دنیا صحبت های ما را 
پذیرفته و جز رژیم صهیونیستی و آمریکا باقی کشورها حرف ما را 
قبول کرده اند؛ بنابراین سیاست خارجی تا آنجا که در شرایط خاص 
تصمیم گیری کرده درست عمل کرده است و اگر طرف مقابل بد 
عمل کرده، مشکل آنها است.حجت الاسلام رضا اکرمی در واکنش 
به ادامه روند اتهام زنی ها به دستگاه دیپلماسی که گاهی شخص وزیر 

امور خارجه را هدف می گیرد، گفت: یکی از ...

فلاحت پیشه: مجمع  باید نظر رد یا تایید خودرا ارائه کند

مجمع تشخیص در بررسی 
پالرمو وارد فضای اصلاحی نشود

حجت الاسلام رضا اکرمی: 

اگر مذاکره نمی کردیم با 
شرایط بدتری مواجه بودیم
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

شهادت  حضرت فاطمه زهرا)س( را تسلیت می گوئیم

8

تاخیردرعملیاتی کردن SPVغیرقابل پذیرش است

آمریکا اروپا را گروگان خود گرفته است

هشـدار کمال خرازی به اروپا 

8
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ضرورت نگاه ملی به بودجه 
هیچ شخصی نمی تواند منکر این موضوع باشد که در 
کشورمان نیازمند نگاه ملی به بودجه هستیم. اما قبل از 
اینکه انتظار داشته باشیم بودجه، ملی شود باید نگاه به 
مجلس در سراسر کشور و در ساختار مدیریت کشور، نگاه 

ملی باشد. در آن شرایط است که می توانیم انتظار داشته باشیم مجلس هم در راستای 
این بازخورد، بودجه را به صورت ملی تهیه و تدوین کند و نگاه ملی به بودجه داشته باشد.

اما مشکلی وجود دارد که نگاه ملی به بودجه را با مسایلی مواجه می کند. بودجه های 
سنواتی قاچ هایی از برنامه های پنج ساله توسعه هستند، بنابراین باید بودجه های یک 
ساله در راستای عملی شدن برنامه های توسعه پنج ساله باشند. در واقع برای اینکه برخی 
مشکلات مربوط به بودجه نویسی حل شود، باید ساختار بودجه یک ساله با ساختار 
برنامه های توسعه ارتباط داشته باشد، زیرا اگر غیر از این باشد، بودجه یک ساله دچار 
انحراف می شود و اهداف کلانی که در برنامه های پنج ساله وجود دارد و باید به صورت 
ملی محقق شود، تحقق پیدا نمی کند.در واقع باید بودجه در هر سال یک گام از برنامه 
توسعه ای کشور را محقق کند؛ این چیزی است که متاسفانه کمتر به آن پرداخته می 
شود و بنابراین موجب می شود که بودجه دچار نگاه های بخشی و نگاه های غیر ملی 
شود. به این ترتیب هم درصد تحقق پذیری بودجه پایین می آید و هم کمکی نمی کند 
که اسناد بالادستی که باید سند جامع باشند، به درصد تحقق پذیری لازم برسند.به نظر 
می رسد مشکل اساسی در نبود این نگاه سلسله مراتبی به برنامه های کوتاه مدت، میان 
مدت و بلند مدت است. در نتیجه وقتی بودجه های یک ساله در راستای برنامه های پنج 
ساله توسعه نیست، سند چشم انداز بیست ساله هم نمی تواند محقق شود. در نتیجه 
آمایش سرزمین هم نمی تواند مفهوم، کاراکتر و شخصیت واقعی خود را پیدا کند. بنابراین 
مناطقی از کشور، توسعه یافته هستند و مناطق زیادی هم توسعه نیافته هستند و در واقع 
یک توسعه ناموزون و نامتوازن در کشور شکل گرفته است.  نکته دیگر این است که برای 
تحقق نگاه ملی به بودجه باید شخصیت مجلس هم ملی شود. در همین راستا به نظر می 
رسد که استانی شدن انتخابات مجلس می تواند بسیار کمک کننده باشد. اگر انتخابات 
مجلس به صورت استانی برگزار شود، مشکلات و موضوعات عدیده ای که در قالب بودجه 

بروز و نمود پیدا می کند، تا حدود بسیار زیادی حل می شود.
* نایب رییس فراکسیون امید مجلس

دستگیری مرضیه هاشمی
 و سکوت اروپا

مجری  هاشمی،  مرضیه  خانم  گذشته  هفته 
آمریکایی الاصل شبکه »پرس تی وی« که برای دیدار با 
برادر بیمار و فرزندان و بستگان خود به آمریکا سفر کرده 

بود، در فرودگاه بین المللی »لامبرت-ست لوی« توسط مأموران »اف.بی.آی« بازداشت و 
بدون تفهیم اتهام به مکان نامعلومی منتقل شد.این زن سیاه پوست آمریکایی در سن ۲۲ 
سالگی به اسلام مشرف شد و نام خود را از ملانی فرانکلین به مرضیه هاشمی تغییر داد. 
خانم هاشمی در گفت وگویی کوتاه با اعضای خانواده خود با اشاره به بدرفتاری مأموران 
بازداشتگاه ، گفته است که آنها به اجبار حجاب را از سرش برداشته، دست و پا های او را 
با زنجیر بسته و هیچ گونه غذای حلال در اختیار وی نگذاشته اند.دستگیری خانم هاشمی 
نماد بارز حقوق بشر آمریکائی و مصداق دقیق نقض موازین انسانی توسط دولت آمریکا 
می باشد و به همین دلیل از سوی مردم جهان و بخصوص مسلمانان و همچنین اصحاب 
رسانه های مستقل محکوم شده و قطعا این اقدامات تا آزادی وی ادامه یافته و تشدید 
خواهد شد.در عین حال دستگیری غیر موجه خانم هاشمی به عنوان یک زن سیاهپوست  
ومسلمان ، جهان غرب و مدعیان دفاع از حقوق بشر را در مقابل آزمون مهمی قرار داده 
است. طبیعتا از آمریکا و دولت ترامپ با آن سابقه منفی در دفاع از حقوق بشر نمی توان 
غیر از نقض حقوق بشر انتظار داشت، اما اروپا که دفاع از حقوق بشر را بخشی از هویت 
خود می داند، چرا در این زمینه سکوت اختیار کرده است؟مقامات و رسانه های اروپائی 
که هر روز و بطور مستمر، کشورهای مستقل و مخالف سیاست های غربی را به نقض 
حقوق بشر متهم کرده و  جنجال به راه می اندارند، چرا در مقابل دستگیری یک خبرنگار 
و مجری مسلمان و آزاده ساکت هستند؟. ابراز نگرانی های نمایندگان پارلمان اروپا نسبت 
به وضعیت حقوق بشر در کشورهای مستقل و ادعای حمایت از آزادی بیان و اندیشه، چرا 
در مورد خانم مرضیه هاشمی تکرار نمی شود؟. آنان که خود را پشتیبان حقوق اصحاب 
رسانه می دانند چرا در مقابل برخورد زننده ای که با خبرنگار »پرس تی وی« صورت 
گرفته عکس العمل نشان نمی دهند؟. آیا این نشانه ای روشن از رویکرد تبعیض آمیز و 
غیراصولی اروپا نسبت به مقوله حقوق بشر نیست؟. آیا آزادی بیان و و دفاع از انسانها برای 
مدعیان اروپائی ارزش خود را از دست داه است؟سئوال این است که چرا نهادها و سازمان 
هائی که دفاع از حقوق بشر را وظیفه سازمانی خود می دانند،سکوت اختیار کرده اند؟ 
چرا خانم میشل باشله، کمیسر عالی حقوق بشر سازمان ملل که خود یک زن است و 
حبس و شکنجه را در دوره دیکتاتوری پینوشه در شیلی تجربه کرده، برای دفاع از حقوق 
خانم مرضیه هاشمی اقدامی نمی کند؟. میشل باشله در شرایطی عهده دار این مقام شد 
که بنا به گفته آنتونیو گوترش دبیر کل سازمان ملل متحد، جهان را بی عدالتی و نفرت 
فراگرفته، نقض حقوق بشر گسترش یافته و آزادی مطبوعات به مخاطره افتاده است. در 
چنین شرایطی چرا خانم میشل باشله ساکت است؟چرا»زید رعد الحسین« این شاهزاده 
مسلمان اردنی و کمیسر عالی سابق شورای حقوق بشر سازمان ملل، از نفوذ خود برای 
دفاع از آزادی عقیده، بیان و مخالفت با دستگیری خبرنگاران و فعالان رسانه ای از جمله 
خانم هاشمی بهره نمی گیرد؟. چرا کانادا و استرالیا، بانیان قطعنامه های تکراری و بی 
خاصیت علیه ایران، سکوت اختیار کرده و نسبت به نقض حقوق شهروندی خانم هاشمی 
بی اعتنا هستند؟رفتاراین کشورها،سازمانها و شخصیت های حقوق و حقیقی که خود را 
به دروغ حامی حقوق بشر می دانند، نشان می دهد که امروز بیش از هر زمان دیگر حقوق 
بشر به ابزاری برای کشورهای سلطه گر جهت اعمال فشار به کشورهای مستقل تبدیل 
شده است. سابقه برخورد گزینشی و سیاسی غرب با ابزار حقوق بشر نشانگر این است که  
کشورها و نهادهای مدعی دفاع از حقوق انسانها، در مقابل حجم وسیع تعرض ها و جنایت 
ها نسبت به انسان های مظلوم، در بدترین دوران حیات خود به سر می برند.در این مقطع 
تنها می توان به اجتماعات مردمی و وجدان های بیدار دل بست که ضمن تداوم اعتراض 
به دولت آمریکا برای دستگیری خانم مرضیه هاشمی، به افشای مدعیان دروغین حقوق 
بشر بخصوص در اروپا و آمریکا اهتمام ورزند. خانم هاشمی به عنوان یک مسلمان آزاده، با 
قلم و بیان خود، سالها با مظاهر ظلم و بیعدالتی مبارزه کرد  و امروز همفکران او بخصوص 
در جوامع رسانه ای باید آزادی وی را مطالبه کرده و به محکومیت کشورها و رسانه های 
غربی بخاطر سکوت در قبال این بازداشت بپردازند و آموزه های اسلامی و انسانی در زمینه 
دفاع از حقوق بشر را به رخ آنها بکشند.در عین حال باید از قدرت دیپلماسی و اقتدار 
قضائی برای آزادی این خبرنگار ایرانی- آمریکایی استفاده کرد. مردم از دستگاه دیپلماسی 
و قوه قضائی انتظار دارند با پیگیری های مستمر حقوقی و دیپلماتیک، آزادی خانم مرضیه 

هاشمی را تا حصول نتیجه دنبال نمایند.

فرمانده نیروی انتظامی: 

معاندان به دنبال ایجاد آشوب 
در 22 بهمن هستند 

فرمانده نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران گفت: معاندان و دشمنان نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران به دنبال برهم زدن جشن های سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی و 

ایجاد آشوب و اغتشاش در ۲۲ بهمن ماه امسال هستند. 
سردار حسین اشتری روز شنبه در همایش سراسری معاونان اجتماعی نیروی انتظامی 
افزود: گروه های معاند و دشمنان، سال 97 را برای اغتشاش و آشوب انتخاب کرده بودند 

اما با توجه به اینکه در اجرای آن موفق نشدند، به دنبال اجرای آن در سال 98 هستند.
وی گفت: از مهمترین اهداف معاندان و دشمنان نظام جمهوری اسلامی ایران در 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، برهم زدن وحدت و همدلی مردم است و می خواهند 

فضای خوب و آرام جامعه را برهم بزنند.
اشتری با بیان اینکه نیروی انتظامی با روحیه ای بسیار بالا و اقتدار آماده مقابله با برهم 
زنندگان نظم عمومی است، گفت: ۲۲ بهمن امسال متفاوت تر از 39 سال گذشته، با 

هوشیاری کامل مردم هرچه باشکوهتر برگزار خواهد شد.
فرمانده ناجا در بخش دیگری از سخنان خود معاونت اجتماعی ناجا را دارای وظیفه 
سنگینی عنوان کرد و افزود: به هر میزان معاونت های اجتماعی وظیفه خود را بهتر انجام 

دهند، به همان میزان نیز امنیت مردم ارتقا خواهد یافت.
وی اظهار داشت: از ابتدای سال جاری تاکنون 30 هزار برنامه مختلف در نیروی 
انتظامی به انجام رسیده است و در سال آینده با توجه به برنامه های انجام گرفته، به 36 

هزار برنامه افزایش خواهد یافت.
اشتری اظهار داشت: در حال حاضر در 700 کلانتری سراسر کشور خدمات مشاوره 
به مراجعه کنندگان ارائه می شود که این رویه باعث شده است 70 درصد از شکایات 

مردم به صلح منجر شود.
وی تصریح کرد: بر اساس برنامه ریزی های انجام گرفته شده در سال آینده خدمات 
مشاوره در تمام کلانتری های سراسر کشور به انجام خواهد رسید و امیدوارم در عرصه 
ارتباطات مردمی هرچه بیشتر از گذشته از ظرفیت ها برای آگاهی سازی عمومی 

استفاده کنیم.

فلاحت پیشه: مجمع  باید نظر رد یا تایید خودرا ارائه کند

مجمع تشخیص در بررسی 
پالرمو وارد فضای اصلاحی نشود

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تاکید کرد که مجمع 
تشخیص باید نظر رد یا تایید خود نسبت به لایحه پالرمو را ارائه کرده و وارد فضای 
اصلاحی نشود چون این به معنای کاستن از حدود و اختیارات قوه قانون گذاری در 

کشور است.
حشمت الله فلاحت پیشه در واکنش به واگذاری بررسی لایحه پالرمو به دو کمیسیون 
سیاسی-دفاعی و حقوقی - قضایی مجمع تشخیص مصلحت نظام برای بررسی بیشتر 
گفت: مجلس برای بررسی کنوانسیون مبارزه با جرایم سازمان یافته فراملی )پالرمو( به 
وظیفه قانون گذاری خود عمل کرد و شورای نگهبان نیز وظیفه شرعی و قانونی اش را در 
بررسی مصوبه مجلس انجام داد. با توجه به اختلاف نظر بین مجلس و شورای نگهبان این 
لایحه به مجمع تشخیص برای ارائه نظر مصلحتی درباره تایید یا رد نظرات مجلس رفت.

وی با تاکید بر اینکه »مجمع تشخیص نمی تواند قانون گذاری کند«، گفت: حداکثر 
کار مجمع تشخیص آن است که موارد مغایرتی و امثالهم را تایید یا رد کند چون مجمع 
نمی تواند اصلاحیه ای درباره پالرمو داشته باشد مگر اینکه بخواهد حق شرط ها را اصلاح 
کند که این کار هم در مجلس صورت گرفته است. بهتر بود مجمع امروز نظر رد یا تایید 
خود را اعلام می کرد.فلاحت پیشه با بیان اینکه »مجمع نمی تواند در مصوبات مجلس 
اصلاحات انجام دهد«، گفت: در قوانین و کنوانسیون ها فقط مجمع می تواند نظر تایید یا 
رد دهد. لذا انجام اصلاحیه یک بدعت است که امیدوارم شکل نگیرد. این روند کم سابقه 
بوده است. کما اینکه به نظر می رسد هنوز جایگاه هیات عالی نظارت در مجمع تشخیص 
مشخص نشده و اختلاف نظر جدی بین هیات عالی نظارت و کمیسیون های مجمع با 
صحن مجمع وجود دارد.وی توضیح داد: در حال حاضر تکلیف هیات عالی نظارت در 
داخل مجمع مشخص نیست. این اختلاف نظرها باعث شده روند کلی قانون گذاری با 
هدر رفت زمان پیش رود. ابتدا باید مجمع تشخیص تکلیفش را برای خود روشن کند و 
بعد نظرات را در قالب قانون گذاری ارائه کند. لذا در شرایطی که هنوز وضعیت هیات عالی 
نظارت برای مجمع روشن نشده تصمیماتی گرفته می شود که اثر آن برای کل مجموعه 
قانون گذاری کشور بدعتی خطرناک به دنبال دارد.این نماینده مجلس خاطرنشان کرد: در 
تمام دنیا سیر تحولات به سمت افزایش قدرت مجالس پیش می رود. لذا روند فعلی، نوعی 
بدعت گذاری و نادیده گرفتن نقش قانون گذاری مجلس و شورای نگهبان است. حال 

اینکه باید مجمع نظر رد یا تایید خود را درباره پالرمو داده و وارد فضای اصلاحی نشود.
فلاحت پیشه ادامه داد: تعیین تکلیف هیات نظارت با کمیسیون های مجمع باید در 
قالب حدود و اختیارات مجمع باشد و فراتر از آن نرود. حال اینکه متاسفانه میلی وجود 
دارد که برای هیات عالی نظارت یک سری اختیارات تعریف شود. این یک بدعت گذاری 
است که باعث کاستن حدود و اختیارات از قوه قانون گذاری در کشور می شود اما مجمع 

باید در حدود و اختیارات خود اقدامات را انجام دهد.

نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس :

باید از وزارت خارجه در داخل کشور حمایت شود 
نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با تاکید 
بر لزوم همکاری با وزارت خارجه گفت: وزارت خارجه فعلی موفق ترین دوره خود را در 

طول سالیان گذشته طی کرده که باید در داخل کشور مورد حمایت قرار گیرد.
کمال دهقانی اظهار کرد: در شرایطی که آمریکا به دنبال فعالیت های گسترده در 
منطقه علیه ما است باید ما هم ابتکارانه و فعالانه توام با خلاقیت رفتار کنیم و روابط 
را براساس اصل احترام متقابل برنامه ریزی کنیم.وی افزود: باید دستگاه های مختلف در 
راستای افزایش تعاملات و همکاری های منطقه ای و تنش زدایی و استفاده از ظرفیت و 

توان دیپلماسی حرکت کنند که در این راستا باید به وزارت خارجه کمک کرد.
نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی توضیح 
داد: باید بودجه سالانه دستگاه دیپلماسی تقویت شود و مورد غفلت قرار نگیرد به خصوص 
در شرایط فعلی که ساختار وزارت خارجه هم تغییر کرده است، لذا باید به وزارت خارجه 
در راستای اجرایی شدن اجرای قانون مقابله با اقدامات ماجراجویانه آمریکا در منطقه 
کمک کرد تا دستگاه دیپلماسی بیشتر از گذشته تقویت شده و تعاملات منطقه ای و 
ارتباطات دوجانبه با کشورهای همسایه و دیگر کشورهای بزرگ ارتقاء پیدا کند.وی با 
تاکید بر این که »باید از وزارت خارجه در داخل کشور حمایت شود«، اظهار کرد: بعد از 
دور جدید تحریم های آمریکا کار وزارت خارجه زیادتر از گذشته شده است. آمریکا تلاش 
می کند که کشور را دچار مشکل کند و حتی به روابط شرکت های خصوصی هم ورود 
کرده است. در چنین شرایطی دستگاه دیپلماسی اقدامات بسیاری انجام می دهد که باید 
مورد حمایت قرار گرفته و کوچک ترین خدشه ای به جایگاه دستگاه دیپلماسی وارد نشود.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس :

مردم را مجبور به خرید خودرو داخلی کرده ایم
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه زمانی ایران مدعی پیوستن به سازمان 
تجارت جهانی بود گفت: این که کیفیت خودرو تولید داخل بالا نرود و در عین حال مرزها 

هم بسته شود تا مردم ناچار به خرید خودرو داخلی شوند هنر نیست.
محمود بهمنی در خصوص آخرین بررسی های بودجه 98 در مجلس گفت: 
بررسی های بودجه 98 ادامه دارد، مجلس در هفته گذشته تعطیل بود اما کمیسیون 
تلفیق مشغول بررسی بود.بهمنی یکی از مهمترین موضوعات بودجه 98 را افزایش ۲0 
درصدی دستمزدها عنوان و تصریح کرد: در مورد افزایش ۲0 درصدی حقوق نظر ما این 
است که این افزایش پاسخگوی شرایط فعلی نیست و باید به صورت پلکانی برای اقشار 

ضعیف تر به میزان 30 درصد و حقوق های بالاتر درصد کمتری افزایش پیدا کند.
وی افزود: یکی دیگر از موضوعاتی که در بودجه 98 مطرح شده موضوع یارانه ها و 
حذف سه دهک بالایی است که به استان ها واگذار شده است، این مسئولیت استان ها 
را بالا می برد و بنابراین لازم است استانداری ها قبل از ابلاغ بخشنامه تیم هایی را برای 
بررسی موضوع مأمور کنند.عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در ادامه 
خاطرنشان کرد: ما در خصوص بودجه 98 از دولت می خواهیم از کلنگ زنی طرح ها 
جدید خودداری کند و طرح ها ناقص به خصوص طرح های با پیشرفت بالای 90 درصد 

را هر چه سریعتر اجرا کند.

رئیس کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس:

هفته آینده نتیجه نهایی الحاق ایران
 به کنوانسیون پالرمو مشخص می شود

رئیس کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس گفت: مجمع تشخیص مصلحت نظام در 
جلسه خود به مرحله رای گیری در زمینه الحاق ایران به کنوانسیون پالرمو نرسید و قرار 

شد، شنبه هفته آینده این موضوع به طور کامل بررسی شود.
الهیار ملکشاهی درخصوص جلسه روزشنبه مجمع تشخیص مصلحت نظام با دستور 
کار بررسی لایحه الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با جرائم سازمان یافته )پالرمو(، اظهار 
داشت:موضوع بررسی الحاق به کنوانسیون پالرمو پس از برگزاری جلسه ۲ کمیسیون در 

جلسه اصلی مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز مورد بحث قرار گرفت.
ملکشاهی با بیان اینکه علاوه بر اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام، میهمانان 
دیگری مانند محمدجواد ظریف وزیر امورخارجه حضور داشتند و به اظهار نظر پرداختند، 
ادامه داد: دراین جلسه مجمع تشخیص مصلحت نظام به مرحله رای گیری نرسید و 
قرار شد، کمیسیون های مجمع جلسه ای را برگزار کنند و حداکثر تا روز هفته جاری 
چهارشنبه گزارش خود را ارائه دهند.نماینده مردم کوهدشت و رومشگان در مجلس 
شورای اسلامی گفت: جلسه بعدی مجمع تشخیص مصلحت نظام با موضوع بررسی 
کنوانسیون پالرمو روز شنبه هفته آینده برگزار می شود.وی با بیان اینکه اعضای مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در جلسه دیروز به جمع بندی نرسیدند و صحبت ها کامل 
نشد، افزود: بنظرم درجلسه بعدی موضوع بررسی الحاق ایران به کنوانسیون پالرمو نهایی 
می شود.رئیس کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس شورای اسلامی گفت: نظر ما که 
بعنوان کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس به این جلسه دعوت شدیم این بود که با 5 
شرطی که مجلس در ماده واحده الحاق به کنوانسیون پالرمو تعیین کرده، عضویت در 

کنوانسیون پالرمو مفید خواهد بود.

دبیرکل سازمان ملل متحد:

 نقش ایران در منطقه سازنده و مثبت است
دبیرکل سازمان ملل متحد نقش ایران را در منطقه سازنده و مثبت توصیف کرد که 

در شرایط منطقه به شدت اهمیت دارد.
آنتونیو گوترش روز جمعه در نشست خبری در پاسخ به سوالی درباره فعالیت های 

موشکی ایران و آنچه که خبرنگار دخالت در منطقه دانست، این مطلب را مطرح کرد.
وی تاکید کرد: معتقدم ایران به شدت اهمیت دارد و در شرایطی که در منطقه و در 

یمن و سوریه مواجه هستیم، نقش سازنده ای ایفا می کند
دبیرکل سازمان ملل متحد درباره اولویت های این دبیرخانه در سال ۲019 هم گفت: 
پرفروش ترین برند تجاری در جهان امروز ما ترس است، آن بالاترین رتبه ها را به دست 
می آورد و در انتخابات برنده می شود.گوترش افزود: معتقدم بزرگترین مشکلی که امروزه 
دولتها و نهادها با آن روبرو هستند، نشان دادن اینکه مراقبند و راهکاریهایی را گردآوری 

می کنند که به ترس و نگرانی های مردم پاسخ های صحیحی داده شود.

سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس 
گفت: بدهکاری گسترده خودروسازان با 
وجود پیش فروش ها بر نگرانی ها می افزاید 
دولت بدون در نظر گرفتن حجم وسیع 
لایحه  در  شرکت ها  این  بدهی های 
بودجه سال 98 چند هزار میلیارد تومان 

تسهیلات برای آنها در نظر گرفته است.
آغاز  از  انتقاد  با  پارسایی  بهرام 
شرکت های  فروش های  پیش  مجدد 
که  آنجایی  از  گفت:  خودروسازی، 
شرکت های خودروسازی به نهاد یا فردی 
به  عمل  به  الزامی  و  نیستند  پاسخگو 
تعهدات ندارند علیرغم بدعهدی در تحویل 
خودروهای پیش فروش شده مجددا اقدام 

به پیش فروش کردند.
قراردادهای  * ضرورت شفافیت 

پیش فروش خودرو
کارگروه  جلسه  به  اشاره  با  وی 
متشکل از نمایندگان مردم، شرکت های 
و  معدن  صنعت،  وزارت  خودروسازی، 
سازمان  و  حکومتی  تعزیرات  تجارت، 
بازرسی و مرکز پژوهش ها، افزود: در این 
جلسه مقرر شد قراردادها در پیش فروش 
خودرو به گونه ای تنظیم شود که حقوق 
مصرف کننده و خریدار به درستی رعایت 
جمله  از  موارد  تمامی  همچنین  شود 
قیمت خودرو، زمان تحویل و.... شفاف 
و مشخص شود. وی با انتقاد از فضای 

انحصاری که در اختیار خودروسازان قرار 
دارد، اظهار کرد: صنعت خودروسازی به 
واسطه سوءمدیریت و بی مسئولیت نه تنها 
طی چند سال گذشته پیشرفتی نداشته 
بلکه از رقبای خارجی خود نیز از نظر 
کیفیت فاصله بسیاری پیدا کرده و عقب 
افتاده است.سخنگوی کمیسیون اصل نود 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه سوء 
مدیریت در صنعت خودروسازی باعث شد 
که خودروسازان چاره ای جز پیش فروش 
نداشته باشند، ادامه داد: هدف از پیش 
فروش خودرو تامین بخشی از منافع مالی، 
خودروسازی  اداره  هزینه های  و  مخارج 
ناشی از سوءمدیریت است. در حال حاضر 
پیش فروش مجدد خودرو موضوع نگران 

کننده ای است و بایستی نهادهای نظارتی 
نیز  خودروسازی  بحران  اینکه  از  پیش 
مانند مشکل موسسات اقتصادی گریبان 

کشور را بگیرد  به موضوع ورود کنند.
* تنها 2 خودروساز بزرگ در ایران 

فعالیت می کنند
دهم  مجلس  در  مردم  نماینده  این 
با بیان اینکه برخی ادعا می کنند 30 
مشغول  کشور  در  خودروساز  شرکت 
هستند، خاطرنشان کرد: تنها ۲ خودروساز 
بزرگ در ایران فعالیت می کنند این دو 
شرکت در سال جاری 300 هزار خودرو 
پیش فروش کردند این در حالی است 
که از موعد تحویل این خودروها گذشته 
و هیچ دعوتنامه ای برای خریداران صادر 

نشده است؛ عمل به تعهدات خودروسازان 
در زمان نزدیک بعید به نظر می رسد.

وی تاکید کرد: دفاع از حقوق مردم 
وظیفه کمیسیون اصل 90 است و در 
فروش  پیش  و  نیز خودرو  حال حاضر 
هایی که شرکت های خودروسازی انجام 
دادند یکی از موقعیت هایی است که در 
حق مردم اجحاف شده است و نیاز است 

به آن رسیدگی شود.
* بدهکاری گسترده خودروسازان 

با وجود پیش فروش ها 
سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس 
شورای اسلامی تاکید کرد: باید تدبیری 
برای مسئله پیش فروش خودروها که 
دغدغه ای اجتماعی است اندیشیده شود 
درغیر این صورت به بحران تبدیل خواهد 
شود. بدهکاری گسترده خودروسازان با 
وجود پیش فروش ها بر نگرانی ها می افزاید 
دولت بدون در نظر گرفتن حجم وسیع 
لایحه  در  شرکت ها  این  بدهی های 
بودجه سال 98 چند هزار میلیارد تومان 
تسهیلات برای آنها در نظر گرفته است 
این درحالی است که هیچ ضمانتی برای 
بازپرداخت وجود ندارد. پرداخت تسهیلات 
به شرکت های خودروسازی دور ریختن 
سرمایه های ملی است چراکه مشکوک 
الوصول خواهند بود و برگشت تسهیلات 

با مدیریت حاضر غیرممکن خواهد بود.

روابط  راهبردی  شورای  رئیس 
اروپا  اتحادیه  مکرر  تاخیرهای  خارجی 
برای عملیاتی کردن سازوکار مالی ویژه 
تعامل با ایران موسوم به اس.پی.وی، به 
بهانه ناتوانی از اعمال نفوذ بر شرکت های 
اروپایی را غیرقابل پذیرش دانست و گفت: 
اگر دولت های اروپایی می دانستند که بر 
با  ندارند، چرا  نفوذی  شرکت های خود 

ایران وارد مذاکره شدند؟
»سیدکمال خرازی«در دیدار با هیئتی 
 )IAI( از موسسه ایتالیایی امور بین المللی
با بیان اینکه هدف ترامپ، رئیس جمهور 
آمریکا فقط اعمال فشار بر ایران نیست، 
را  اروپا  تجزیه  و  ترامپ تضعیف  گفت: 
دنبال می کند و اقدام آمریکا برای برگزاری 
اجلاس ضدایرانی در لهستان در راستای 
تشدید اختلاف میان کشورهای اروپایی 
ایران  اینکه  به  اشاره  با  هست.وی  هم 
صداقت خود را در اجرای برجام نشان 

داده است گفت: نگاه افکار عمومی ایران به 
رویکرد اروپا در قبال برجام منفی تر شده 
است و امروز منافع اروپا ایجاب می کند که 

گام های عملی در قبال برجام بردارد.
رئیس شورای راهبردی روابط خارجی 
تصریح کرد: تن دادن اروپا به فشارهای 
آمریکا در این مقطع موجب فشارهای 
بیشتر آمریکا بر اروپا در آینده خواهد شد 
و شکست برجام، امنیت اروپا را هم تحت 

الشعاع قرار خواهد داد.
خرازی درباره عهدشکنی آمریکا در 
به  دولت ها  امضای  گفت:  برجام  قبال 
معنی تعهد بین المللی کشور متبوع شان 
است، لذا رویکرد ترامپ در قبال برجام 
تائید  به  بین المللی است و  که سندی 
شورای امنیت سازمان ملل هم رسیده، 
از نظر حقوق بین الملل محکوم و غیرقابل 
قبول است.رئیس شورای راهبردی روابط 
مکرر  تاخیرهای  به  اشاره  با  خارجی 

اتحادیه اروپا برای عملیاتی کردن سازوکار 
مالی ویژه تعامل با ایران موسوم به اس.پی.

اروپایی  دولت های  اینکه  داد:  ادامه  وی 
توان حمایت و هدایت شرکت های اروپایی 
را برای همکاری با ایران ندارند، قابل دفاع 
و پذیرش نیست.خرازی تاکید کرد: این 
امضای  به  نمی توان  که  معناست  بدان 
دولت های اروپایی اعتماد کرد و این سوال 
مطرح می شود که اگر دولت های اروپایی 
می دانستند که بر شرکت های خود نفوذی 

ندارند، چرا با ایران وارد مذاکره شدند؟
اسلامی  تصریح کرد: جمهوری  وی 
هزینه  استقلال خود  برای حفظ  ایران 
سنگینی پرداخته و ضمن اینکه تسلیم 
فشارها نخواهد شد، تدابیر لازم را برای 

تامین نیازهای کشور اتخاذ کرده است.
را  اروپا  آمریکا  گفت:  شورا  رئیس 
به همین  و  است  گرفته  گروگان خود 
خاطر اروپا در آینده با مشکلات بیشتری 

در قبال آمریکا مواجه خواهد شد.
خرازی ادامه داد: آمریکا به دنبال آن 
است که خود را تنها قدرت بلامنازع جهان 
نشان دهد و اروپا باید چگونگی مقاومت 
در برابر آمریکا را از نحوه واکنش چین و 

روسیه در قبال آمریکا بیاموزد.
این  در  نیز  ایتالیایی  هیئت  اعضای 
ظرفیت های  اینکه  بر  تاکید  با  ملاقات 
همکاری ایران و اروپا بسیار وسیع تر از 
موضوع هسته ای است، خروج آمریکا از 
برجام را مورد اعتراض اروپا هم دانسته و 
تصریح کردند: انتظار ایران برای گام های 
از منافع  اروپا جهت بهره برداری  عملی 
اقتصادی ناشی از توافق هسته ای قابل 
ایتالیایی  هیئت  است.اعضای  درک 
همچنین بر اینکه آمریکا با خروج از برجام 
حقوق بین الملل را نقض کرده است، تاکید 
کردند و گفتند با این حال در هم تنیدگی 

و وابستگی اروپا به آمریکا شدید است.

سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس مطرح کرد

سرنوشت موسسات مالی در انتظار خودروسازان

تاخیردرعملیاتی کردن SPVغیرقابل پذیرش است

هشــدار کمال خرازی به اروپا

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

عضو حزب اتحاد ملت ایران اسلامی گفت: قدسی 
کردن و بی عیب دانستن افراد کمکی به شخصیت آنها 
نمی کند و از طرفی بی انصافی و هجمه ناروا از بزرگی 
و تاثیر کسی نمی کاهد، بی انصافی در مورد آیت الله 
هاشمی از قبل پیروزی انقلاب تاکنون ادامه داشته است.

»علی تاجرنیا« درباره نقش مرحوم آیت الله هاشمی 
رفسنجانی در دوران های مختلف انقلاب اسلامی افزود: 
آیت الله هاشمی قبل از پیروزی انقلاب نقش محوری و 
بسیار مهمی در نهضت اسلامی و جمهوری خواهی در 
ایران داشت، هم به لحاظ سابقه مبارزه و تحمل زندان و 
هم از نظر پشتیبانی و برنامه ریزی پروسه مبارزات منتهی 

به انقلاب، جایگاه وی را بی بدیل و ویژه می دانم. 
وی ادامه داد: آیت الله هاشمی رفسنجانی و شهید 
بهشتی از این نظر به تفکر تشکیلاتی و سازماندهی 
معتقد بودند و نقش بسزا و کم نظیری در پیروزی انقلاب 
اسلامی سال 1357 داشتند. این فعال سیاسی اصلاح 
طلب خاطرنشان کرد: پس از پیروزی انقلاب مهم ترین 
بحث موضوع تدوین قانون اساسی بود که در این باره دو 
رویکرد متفاوت وجود داشت، رهیافت کسانی که جنبه 
ملی گرایی آنها بیشتر بود و به دنبال گنجاندن اصولی برای 

تضمین دموکراسی در قانون اساسی بودند. 
وی ادامه داد: رهیافت دوم مجموعه ها و نیروهای خط 
امام بودند که اعتقاد داشتند این ساختار دموکراتیک باید 
شاکله ای دینی و اسلامی داشته باشد، مرحوم آیت الله 
هاشمی رفسنجانی از جمله افرادی بود که در چگونگی 

تدوین قانون اساسی چنین باوری داشت. 
همچنین  اسلامی  ایران  ملت  اتحاد  حزب  عضو 
کشور  اداره  برای  رویکردی  چه  که  این  اظهارداشت: 
صحیح تر بود، جای بحث دارد اما بدون شک نقش آیت 
الله هاشمی رفسنجانی موثر و به رغم اختلاف سلیقه هایی 
که وجود داشت در مقایسه با دیگر انقلابیون نگاه روشن 
تری نسبت به مباحث قانون اساسی داشت. هر چند باید 
پذیرفت بخشی از مشکلات امروز کشور به این دلیل بود 

که انقلابیون پیش بینی کاملی از آینده نداشتند. 
هاشمی  الله  آیت  نقش  درباره  همچنین  تاجرنیا 
رفسنجانی در انتخاب رهبری شایسته برای جمهوری 

در  مرحوم هاشمی  نقش  بدون شک  اسلامی، گفت: 
رهبری حضرت آیت الله خامنه ای محوری و بی بدیل 
بود، به نظرم اگر حضور هاشمی رفسنجانی در آن مقطع 

نبود مسائل به گونه  دیگری رقم می خورد. 
وی یادآور شد: در آن زمان هنوز بازنگری قانون اساسی 
به رای مردم گذاشته نشده بود، بحث تشکیل شورای 
رهبری از طرف طرفداران ایده شورای رهبری مفتوح و 
موضوع کمیت و کیفیت شرایط و اختیارات رهبری نیز 
مطرح بود و بر نظر خود اصرار داشتند که صحبت های 

آقای هاشمی در این رابطه بسیار موثر افتاد. 
* تفاوت دیدگاه هاشمی نسبت به جریان های 

سیاسی
این فعال سیاسی یادآور شد: باید چهره ها و شخصیت 
های کشور را به دور از جو زدگی آن گونه که هستند، 
معرفی کنیم و اگر افرادی واجد ویژگی های خاصی 
هستند آن را بیان و از انتقاداتی اگر به عملکرد آنها می 
شود، استقبال کنیم. تاجرنیا افزود: قدسی و بی عیب 
دانستن افراد کمکی به شخصیت آنها نمی کند و از طرفی 
بی انصافی کردن و هجمه ناروا از بزرگی و تاثیر کسی نمی 
کاهد، متاسفانه بی انصافی در مورد آیت الله هاشمی از 

قبل پیروزی انقلاب تاکنون ادامه داشته است. 
وی تاکید کرد: معتقدم یکی از دلایلی که باعث شده 
مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی تا این اندازه مخالف 
داشته باشد، میزان تاثیر گذاری او در نهضت منتهی 
به انقلاب اسلامی و در ادامه نقش وی در همه ادوار 
جمهوری اسلامی، از پیروزی انقلاب تاکنون است. اگر 
هاشمی چهره ای در حاشیه بود یا در کنار دیگر شخصیت 
ها قرار می گرفت، شاید این میزان هجمه و حمله به او 
نمی شد، نگاه آیت الله هاشمی رفسنجانی مبتنی بر آرمان 

ها و ایده های انقلاب اسلامی بود. 
وی ادامه داد: آیت الله هاشمی به مبانی اعتقاداتی 
خود صادق و وفادار بود، افکار و اعتقادات او برای افراد 
و مجموعه هایی که جز در دایره تنگ فکری خود نظر و 
عقیده ای را نمی پسندیدند، قابل تحمل نبوده و نیست. 

این فعال سیاسی خاطرنشان کرد: قبل از پیروزی 
انقلاب اسلامی جریان چپ مارکسیستی با توجه به 

وابستگی هایی که به خارج از کشور داشت و بعد از پیروزی 
انقلاب هم کسانی که دارای دیدگاه هایی متفاوت از 
هاشمی بودند، با روش های مختلف علیه او هجمه کردند. 
تاجرنیا یادآور شد: مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی 
مانند هر انسان دیگری در سال های زندگی اجتماعی 
و سیاسی خود، در اندیشه ها و نظراتش تغییراتی داشته 
است. قطعا هاشمی رفسنجانی در سال های گذشته با 

هاشمی اول انقلاب تفاوت هایی داشته است. 
وی از جمله ویژگی های مرحوم آیت الله هاشمی 
رفسنجانی را این موضوع دانست که در گذشته متوقف 
نشد و متناسب با نیاز و مطالبه روز جامعه تغییر نگرش 
داد. باید از نقد به هاشمی استقبال کرد، اما تخریب 
کردن شخصیت وی عمدتا از طرف کسانی بوده که 
در سال های مختلف می خواستند آیت الله هاشمی را 
در چهارچوب های تنگ خودشان متوقف کنند، ریشه 

اختلافات را در انواعی از منیت سیاسی می بینم. 
عضو حزب اتحاد ملت ایران اسلامی در خصوص نقش 
هاشمی رفسنجانی در تمام ادوار انقلاب، خاطر نشان 
کرد: آقای هاشمی بدون شک در میان روحانیون تراز 
اول کشور، بیشترین اشراف و آگاهی را نسبت به موقعیت 
ژئوپولوتیکی و توانمندی نظامی کشور و منطقه داشت 
بنابراین فکر می کنم بیش از همگان به اتفاقاتی که پیش 

و پس از جنگ تحمیلی افتاد، واقف بود. 
تاجرنیا ادامه داد: کار هاشمی در دوران فرماندهی 
جنگ بسیار دشوار بود چون ریاست مجلس را هم به 
عهده داشت و می بایست پاسخگوی افکار عمومی هم 
باشد. تصور می کنم نگاه هاشمی معطوف به اعتماد به 
فرماندهان جنگ بود و همین امر سبب شد نتوانیم آنگونه 
که شایسته است پیروز میدان جنگ باشیم بنابراین پس 
از آزادی خرمشهر، اعتماد وی به فرماندهان موجب شد 

شکست هایی را شاهد باشیم. 
وی اظهار کرد: اجحافی که در حق مرحوم آیت الله 
هاشمی رفسنجانی شد، این بود که تعدادی از فرماندهان 
جنگ، بعد از آرام شدن اوضاع کشور تلاش کردند ناکامی 
های جنگ را گردن سیاسیون از جمله وی بیندازند، در 

حالی که واقعیت با آنچه آنها می گفتند، تفاوت داشت. 

تاجرنیا فعال سیاسی اصلاح طلب:

بی انصافی به هاشمی از قبل انقلاب تاکنون ادامه دارد

عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: امروز دنیا صحبت های ما را پذیرفته و جز رژیم 
صهیونیستی و آمریکا باقی کشورها حرف ما را قبول کرده اند؛ بنابراین سیاست خارجی 
تا آنجا که در شرایط خاص تصمیم گیری کرده درست عمل کرده است و اگر طرف 

مقابل بد عمل کرده، مشکل آنها است.
حجت الاسلام رضا اکرمی در واکنش به ادامه روند اتهام زنی ها به دستگاه دیپلماسی 
که گاهی شخص وزیر امور خارجه را هدف می گیرد، گفت: یکی از ویژگی های انقلاب 
اسلامی ایران که در آستانه ورود به چهلمین سال خود قرار گرفته است آزمایش، 
امتحان و آموزش است. ما در طول این چهل سال، اندیشه ها و صاحبان اندیشه ها را 
شناخته ایم و تجربیات ارزنده ای پیدا کرده ایم و بالاخره بعد از چهل سال همراه با همین 

آموزش و آزمایش است که توانسته ایم خود را سربلند و سرفراز به این نقطه برسانیم.
وی ادامه داد: دیکته نانوشته غلط ندارد و سخنرانی انجام نشده بدون اشتباه است. 
بسیاری از ایده ها، اندیشه ها و عملکردهای ما در این دنیای امتحان، آزمون و آزمایش 
قطعا مثل شعارهای »استقلال،  آزادی و جمهوری اسلامی« و »نه شرقی،  نه غربی«  
که داده ایم و می دهیم قطعا صحیح است. این شعارها هم مستند و مستدل است و هم 
صحت آنها تاکنون روشن شده است. یعنی می خواهیم کشوری مستقل، مسلمان و 
متعهد باشیم تا بتوانیم روی پای خود بایستیم و در عین حال هم با دنیا ارتباط داشته 
باشیم.عضو جامعه روحانیت مبارز با تاکید بر این موضوع که در مذاکرات خارجی 
ما تنها یک طرف مذاکره هستیم، گفت: می گوییم می خواهیم با شما تعامل و داد 
و ستد داشته باشیم؛ در این شرایط برخی به تعهدات خود عمل می کنند و برخی 
مانند آمریکای جنایتکار در برخی موارد، در عمل صداقت خود را نشان نمی دهند 
و این مشکل متوجه آنها است.وی افزود: درست نیست ما که بنای صداقت و تعامل 
گذاشتیم، زیر سوال برویم که چرا آمریکا از برجام خارج شد... همین کشور در زمان 
اوباما تا پایان ایستاد و بالاخره همین ایستادگی هم به قطعنامه ۲۲31 منتهی شد و 
پنج قطعنامه که پیش تر علیه ما صادر شد بود از همین طریق ابطال شد. دولت ترامپ 
که روی کار آمد گفت من این توافق را قبول ندارم و بعد از مدتی هم از برجام خارج 

شد. این اشکال مربوط به دستگاه دیپلماسی ما نیست.

رئیس پیشین شورای فرهنگی نهاد ریاست جمهوری گفت: اینکه اتحادیه اروپا 
قاطع در برابر ایالات متحده نمی ایستد و نمی گوید این توافق یک معاهده بین المللی 
است و هفت کشور با هم معاهده بستند و شورای امنیت هم آن را پذیرفته است، 
مشکل این کشورها است. البته این درحالی است که کشورهایی مثل روسیه و چین 

این قطعنامه را پذیرفته اند و ایستادگی می کنند.
* افراد بدون مطالعه و تجربه درباره مسائل بین المللی اظهار نظر نکنند

وی ادامه داد: حالا اینکه آقایی بگوید شما می دانستید که برجام با مشکل مواجه 
می شود قطعا درست نیست.  دنیا، دنیای آزمایش است. حضرت مجتبی )ع( هم با 
معاویه به صلح و مصالحه نشست؛ حالا کسی بگوید حضرت مجتبی)ع( مگر نمی دانست 
معاویه به وعده خود عمل نمی کند؟! باید امتحان پیش بیاید؛ دنیا آزمایشگاه بزرگی 
است که افراد خود را در آن نشان می دهند. ما هم با همه اشکالات و ایراداتی که مذاکره 
وجود داشت، این مسیر را انتخاب کردیم. البته در عین حال ما در انتخاب بین بد و بدتر 
قرار داشتیم؛ چراکه آنها ما را متهم به فعالیت هایی برای ساخت بمب اتم می کردند. 
در این زمان بود که نرمش قهرمانانه نشان دادیم تا این اتهام بین المللی از ما برداشته 
شود و برداشته شد.دبیر سابق جامعه وعاظ تهران گفت: امروز دنیا صحبت های ما را 
پذیرفته و جز رژیم صهیونیستی و آمریکا باقی کشورها حرف ما را  قبول کرده اند؛ 
بنابراین سیاست خارجی تا آنجا که در شرایط خاص تصمیم گیری کرده درست عمل 
کرده است و اگر طرف مقابل بد عمل کرده، مشکل آنها است. اگر ما مذاکره را قبول 
نمی کردیم شرایط بدتر گذشته همچون تحریم، فشار و اتهام همچنان وجود داشت و 

در فصل هفتم منشور سازمان ملل شاید با جنگ مواجه می شدیم.
وی افزود: ما انتخاب اخلاقی کردیم و دنیا کار ما را پذیرفت. بدانیم که ما بین بد و 
خوب و خوب و خوبتر انتخاب نکردیم و گاهی انسان در تعامل به این نقطه می رسد، 
اما آنها که خیلی در مسائل بین الملل اهل مطالعه و تجربه نیستند، حرف های دیگری 
می زنند که درست نیست. امروز ببینید ترامپ می گوید ما نیروهای آمریکا را از سوریه 
خارج می کنیم و سوریه فقط شن دارد. این حرف ها را سایر کشورها هم می زنند و 

می گویند اشتباه کردیم ولی ما به تناسب شرایط کار شایسته ای انجام داده ایم.

حجت الاسلام رضا اکرمی: 

اگر مذاکره نمی کردیم با شرایط بدتری مواجه بودیم

عبدالکریم حسین زاده*

محسن پاک آئین
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اقتصادی

چرابادلارگرانبایدتعرفهوارداتراکمکرد؟

افزایش نرخ ارز، قیمت تمام شده واردات کالا را بیشتر می کند. آیا در این شرایط باید نرخ 
تعرفه واردات کالا کم تر شود تا بخشی از کاهش قدرت خرید مصرف کنندگان جبران شود؟ 
از جمله آثاری که تغییرات نرخ ارز برای کشور در پی داشته، تأثیرپذیری حقوق ورودی )شامل 
حقوق پایه و سود بازرگانی( از نوسانات ارزی است. ارزش ریالی تعرفه کالاهای وارداتی، بر 
مبنای ارزهای مختلف از سوی گمرک ارزش گذاری می شود. برای تعیین میزان حقوق و 
عوارض گمرکی، نرخ اعلام شده از سوی بانک مرکزی برای ارزهای مختلف مبنای محاسبه 
گمرک قرار می گیرد. در سال جاری با توجه به تغییرات نرخ تسعیر ارز ، این نرخ برای دلار از 
حدود 36500 ریال به 42000 ریال افزایش یافته که نشانگر 15 درصد افزایش در هزینه 
حقوق ورودی از مبادی رسمی است)صرف نظر از سایر هزینه های واردات همچون هزینه 
حمل و بیمه(. بررسی ترکیب واردات از مبادی رسمی نشان می دهد که نزدیک به 78 
درصد از واردات کشور را کالاهای اولیه ، واسطه ای و سرمایه ای تشکیل می دهد و حقوق 
ورودی این گروه از کالاها تحت تأثیر تسعیر ارز قرار می گیرد. سؤال اساسی که در اینجا 
مطرح می شود آن است که این افزایش چه آثاری بر ذی نفعان شامل دولت، تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان خواهد داشت. در پاسخ باید اذعان داشت در صورت عدم کاهش واردات از 
مبادی رسمی، درآمدهای مالیاتی دولت افزایش خواهد یافت، اما تجربیات گذشته اقتصاد 
ایران نشان دهنده آن است که وقتی دیوارهای تعرفه ای بالا می رود، واردات از مبادی رسمی 
به دو طریق کاهش می یابد. نخست کاهش واردات با کم نمایی ارزش واردات به شکل 
صورت حساب سازی در واردات از مبادی رسمی که بر اساس آن برخی از واردکنندگان 
اعلام  واقعی  ارزش  از  کمتر  را  خود  واردات  ارزش  ورودی،  حقوق  پرداخت  از  فرار  برای 
می کنند. دوم اینکه واردات بخشی از کالاهای قاچاق پذیر از مبادی رسمی به سوی مبادی 
غیررسمی سرازیر خواهد شد. با این حال، بخش عمده ای از واردات که همچنان از مبادی 
رسمی کشور انجام می شود، سبب افزایش هزینه تولید خواهد شد و علت آن نیز افزایش 
هزینه ریالی ناشی از بیشتر شدن نرخ های تعرفه واردات  کالاهای اولیه و واسطه ای است. 
 Producer( مناسب ترین شاخص برای رصد هزینه های تولید، شاخص قیمت تولیدکننده
Price Index( است. نکته مهمی که رابطه با این شاخص باید مورد توجه قرار گیرد، اثرات 
باوقفه آن بر شاخص قیمت مصرف کننده )Consumer Price Index( و به عبارت دیگر بر 
تورم است. برخی مطالعات نشان می دهد هرگونه افزایش در شاخص قیمت تولیدکننده 
با وقفه ای یک تا چهارماهه بر شاخص بهای مصرف کننده منتقل  می شود. بنابراین قدرت 
خرید مصرف کنندگان علاوه بر کاهشی که در پی تضعیف ارزش پول ملی در خرید کالاهای 
داخلی و وارداتی با آن داشته، با نرخ های تعرفه ای ثابت مانده پس از تضعیف نرخ برابری 
ریال در برابر ارزهای خارجی، بیش از پیش کاهش می یابد. در چنین شرایطی لازم است 
دولت با کاهش نرخ های تعرفه  تمام کالاهای وارداتی به ویژه کالاهای واسطه ای، اولیه و 

سرمایه ای متناسب با تسعیر نرخ ارز، کاهش رفاه مصرف کننده را به حداقل برساند.
* کارشناس اقتصادی 

یک کارشناس اقتصادی  مطرح کرد

شرطموفقیتحذفصفرازپولملی
یک کارشناس اقتصادی گفت: حذف صفر از پول ملی بدون سیاست هدف گذاری 

تورم، آزادی اقتصادی و خصوصی سازی موفق نیست و فقط بار روانی دارد.
سلیمی ، با اشاره به طرح حذف صفر از پول ملی اظهار کرد: این طرح با شرایط فعلی 
جز بار روانی، تاثیر خاصی در بخش حقیقی اقتصاد و متغیرهای کلان اقتصادی ندارد.
 وی با بیان اینکه در شرایط فعلی قیمت کالاهای اساسی خانوار، مسکن، خودرو، 
لوازم خانگی، ارز و به عبارتی تورم در تمام بخش ها در حال افزایش است، تصریح کرد: 
با نگاهی به تجربه کشورها قابل مشاهده است که کشورهایی به عنوان نمونه های 
موفق معرفی شده اند که بتوانند بعد از اجرای سیاست حذف صفر از پول ملی، تورم 
را تثبیت کنند. این کارشناس اقتصادی با بیان مثالی از نمونه حذف صفر از پول ملی 
در کشورهای دیگر ادامه داد: در برزیل نرخ تورم در سال 1۹80 برابر با 101 درصد 
بود که این کشور در سال 1۹۹0 اقدام به الحاق به سازمان تجارت جهانی و استفاده 
از سیاست های توسعه صادرات و کاهش نرخ تعرفه کرد و در سال 1۹۹3 باوجود اینکه 

نرخ تورم در برزیل 127 درصد بود، نسبت به حذف سه صفر از پول ملی اقدام کرد.
وی ادامه داد: سیاست های کنترل، کاهش و تثبیت نرخ تورم در سال 1۹۹۹ با اجرای 
سیاست هدف گذاری نرخ تورم توسط بانک مرکزی برزیل جواب داد و نرخ تورم در این سال 
به پنج درصد کاهش یافت و در طول این سال ها نرخ تورم در برزیل از 10 درصد افزایش 
نیافته و در سال 2017 این نرخ معادل سه درصد بود. به گفته این استاد دانشگاه، در ترکیه 
نیز نرخ تورم از ابتدای دهه 80 با سرعت بالایی در حال افزایش بود و براساس آمار بانک 
جهانی نرخ تورم این کشور ۹4 درصد بود که بعد از سال 2006 این کشور نسبت به اجرای 
سیاست هدف گذاری تورم اقدام کرد و یکسال قبل از ان یعنی در سال 2005 معادل شش 
صفر از پول ملی خود را حذف کرد و توانست به عنوان نمونه موفق خود را در جهان مطرح 
کند. در طول سال های بعد از اجرای سیاست هدف گذاری نرخ تورم، این نرخ از 11 درصد 
در ترکیه افزایش نیافته و بطور میانگین دارای نرخ تورم هشت در طول این سال ها هستند. 
این اقتصاددان اظهار کرد: پس اگر بخواهیم می توانیم از کشورهای موفق در اجرای طرح 
حذف صفر از پول ملی الگو برداری کنیم. حال که بانک مرکزی اقدام به اجرای سیاست 
حذف صفر از پول ملی کرده، در مرحله بعد باید از سیاست هدف گذاری تورم نیز استفاده 
کند و مانند 26 کشور هدف گذار تورم در دنیا که اقدام به هدف گذاری بلند مدت برای 
بازه های زمانی 15 و 20 ساله کرده اند، ایران نیز از این سیاست باید بهره ببرد تا اثرگذاری 
حذف صفر از پول ملی نمایان شود. سلیمی با بیان اینکه حذف صفر بدون بهره برداری از 
سیاست های تثبیتی نرخ تورم کارایی چندانی نخواهد داشت، گفت: بهتر است در شرایط 
فعلی، کشور از سیاست دیگر نظیر توسعه صادرات و آزادی اقتصادی نیز بهره ببرد. بطور 
مثال کشورهای کره شمالی، ونزوئلا، بولیوی، اوکراین، سودان، سومالی و ایران کشورهایی 
هستند که از سیاست جایگزینی واردات صرف و اقتصاد بسته استفاده می کنند که این امر 
منجر به کاهش رقابت و انحصاری عمل کردن شرکت های دولتی می شود و با نگاهی به 
آمارهای بانک جهانی، درآمد سرانه این کشورها زیر 4200 دلار، تورم بالای 20 درصد، نرخ 
بهره بانکی بالای 18 درصد و نرخ بیکاری بالای 16 درصد است. در حالیکه کشورهایی 
همچون کانادا، اروپا، کره جنوبی و ژاپن با اقتصاد تماما باز هستند که درآمد سرانه شان 
بالای 30 هزار دلار، تورم زیر پنج درصد، نرخ بهره بانکی متوسط سه درصد و نرخ بیکاری 
متوسط هفت درصد دارند. وی خاطر نشان کرد: بنابراین در حالت کلی برای اثرگذاری 
سیاست حذف صفر از پول ملی، استفاده از سیاست هدف گذاری تورم، آزادی اقتصادی 

و خصوصی سازی موثر و شرط موفقیت است.

رییس مرکز نوسازی و تحول اداری وزارت صمت اعلام کرد

بهرهبرداریاز576پروژهصنعتیومعدنی
دردههفجر

رییس مرکز نوسازی و تحول اداری وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: 576 پروژه 
صنعتی، معدنی و تجاری با سرمایه گذاری 686 هزار میلیارد ریال در چهلمین فجر 

انقلاب اسلامی افتتاح شده و به بهره برداری می رسد.
»جهانبخش سنجابی شیرازی« افزود: از این تعداد، 1۹ پروژه با اعتبار 458 هزار 

میلیارد ریال، جدید هستند که زمینه اشتغال هفت هزار نفر را فراهم می کنند.
به گفته این مقام مسئول، در 557 پروژه نیز خطوط تولید افتتاح شده و به بهره برداری 
می رسد که برای آنها 228 میلیارد ریال سرمایه گذاری شده و اشتغال نزدیک به 28 
هزار نفر را به دنبال خواهد داشت. وی خاطرنشان ساخت: به مناسبت چهلمین فجر 
انقلاب اسلامی، مسئولان وزارت صنعت با سفر به 40 نقطه کشور بویژه مناطق محروم 
و کمتر توسعه یافته، پروژه ها را افتتاح خواهند کرد. سنجابی ادامه داد: مطابق برنامه 
ریزی انجام شده، در سفر کاروان »تدبیر و امید« با حضور رئیس جمهوری، پروژه های 
صنعت و معدن در استان های یزد و بوشهر به بهره برداری خواهند رسید. وی افزود: 
پروژه تولید سولفات و اسید سولفوریک در استان کرمان، بزرگترین پروژه معدنی است 
که در این ایام به بهره برداری خواهد رسید؛ علاوه بر آن افتتاح پروژه های مختلف 
صنایع غذایی در استان های شمال غرب کشور و دیگر پروژه های شاخص در این 
روزها خواهد بود. رییس مرکز نوسازی و تحول اداری وزارت صنعت، معدن و تجارت 
یادآورشد: افتتاح پروژه ها از روز دوشنبه آینده )اول بهمن ماه( آغاز خواهد شد و تا 
22 بهمن ادامه خواهد یافت. سنجابی شیرازی، هدف از 40 سفر یاد شده مسئولان 
وزارت صنعت با عنوان »40 نگین در چهلمین سالگرد انقلاب« را آشنا شدن مقام های 
ارشد وزارتخانه با مسائل و مشکلات تجار، صنعتگران و مردم اعلام کرد. وی ادامه داد: 
همچنین رفع مشکلات در این مناطق در جلسه های شهرستانی ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید، ستاد تنظیم بازار، شورای معادن و غیره با حضور مسئولان در دستور کار 
قرار می گیرد. این مقام مسئول اضافه کرد: دستاوردهای چهلمین سالگرد انقلاب در 
بخش صنعت، معدن و تجارت در کتابی با عنوان »40 سال تولید و تجارت« آماده شده 
که با حضور وزیر صنعت رونمایی خواهد شد. وی ادامه داد: برای نخستین بار تحلیل 
40 ساله نماگرهای صنعتی، معدنی و تجاری نیز در قالب کتاب و در 2 نسخه چاپی و 
الکترونیکی آماده شده که با وجود فراز و نشیب ها در ادوار مختلف از جمله دوران جنگ 

تحمیلی، فشارهای غرب و تحریم ها، رو به رشد بوده است.

بسیاری  اینکه  بر  تاکید  با  سازی  خصوصی  سازمان  رئیس 
تعطیلی  یعنی  روند  این  ادامه  و  مخالفند  سازی  خصوصی  با 
خصوصی سازی، گفت: اما فضا همیشه اینطور نخواهد بود؛ 
امیدواریم روزی را شاهد باشیم که بنگاه های واگذار شده بهتر از 

زمان دولتی بودن اداره شوند.
و کاهش تصدی  بر کوچک سازی  اقتصادی همواره  فعالان 
دولت تاکید دارند و این موضوع در اصل 44 قانون اساسی نیز 
تاکید شده است. اما این روزها انتقادها به سازمان خصوصی 

سازی از شیوه واگذاری ها شدت گرفته است. 
انتقاد به شیوه واگذاری بنگاه ها به بخش خصوصی از اواخر آبان 
ماه با اعتراض کارگران شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه به 
اوج خود رسید و این مساله شروعی بود برای توجه کارشناسان 
سازمان  عملکرد  درباره  واگذاری  شیوه  منتقدان  و  اقتصادی 

خصوصی سازی.
»میرعلی  برکناری  و  استعفا  برای  درخواست  تا  انتقادها  این 
اشرف عبدالله پوری حسینی« نیز مطرح شد بطوری که وی در 
آبان ماه به ایرنا گفت، »برخی همواره به فکر سنگ اندازی در 
مسیر واگذاری ها هستند، به این صورت که وقتی مزایده ای 
برگزار می شود افراد شرکت نمی کنند، یا اینکه شرکت می کنند 
اما قیمت پایین پیشنهاد می کنند و برنده نمی شوند؛ در چنین 
شرایطی وقتی فرد دیگری برنده می شود ادعا می کنند که به 

»ثمن بخس« )نیم بها( یا افراد نااهل فروخته شده است.« 
اقدامات  و  ها  واگذاری  از  مختلفی  مباحث  دوباره  روزها  این 
سازمان خصوصی سازی مطرح شده که رئیس این سازمان در 
واکنش به این انتقادها در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا به 

تشریح مسایل مطرح شده پرداخت.
* انتقاد بدون اطلاع از اصل ماجراها

»میرعلی اشرف عبدالله پوری حسینی« گفت: »یکی از نکات 
مورد تاکید من به منتقدان این است که سهم خریدار و مالک و 
سهام واگذار شده از آنچه نابسامانی یا مشکلات واحد گفته می 

شود از بقیه عوامل تفکیک شود.« 
وی افزود: گاهی بنگاهی با مشکلاتی روبه روست که با سهامدار 
و مدیران آن شرکت ارتباطی ندارد و به دلیل ضعف مدیران بنگاه 

واگذار شده یا نااهل بودن خریدار نیست. 
نمونه  »برای  داد:  توضیح  سازی  خصوصی  سازمان  رئیس 

چهار ماه است که خریدار ماشین سازی تبریز در حال محاکمه و 
بازجویی است و تاکنون نیز حکمی در این خصوص صادر نشده 
است؛ چنانچه جرمش مشخص شود، باید بررسی کنیم که این 
جرم به سهم خریداری شده از سازمان خصوصی ارتباط دارد یا 

مساله دیگری است.«
وی تاکید کرد: نباید همه مشکلات را به سازمان خصوصی 

سازی ربط دهیم. 
پوری حسینی گفت: »سازمان خصوصی سازی مظلوم است 
زیرا فعل و انفعال های داخلی هر شرکتی که در فهرست واگذاری 
است را به سازمان خصوصی سازی ربط می دهند در حالی که این 
سازمان خبری از آنها ندارد و منتقدان نیز بدون اینکه تحلیلی از 

این گزارش ها داشته باشند آن را منتشر می کنند.«
که  شود  می  گفته  مجازی  فضای  در  نمونه  برای  افزود:  وی 
سازمان خصوصی سازی پالایش نفت شازند اراک را زیانده کرده 

است تا آن را به نصف قیمت بفروشد. 
رئیس سازمان خصوصی سازی ادامه داد: »هیات عامل این 

کرد  ارائه  را  مالی  های  صورت  گذشته  هفته  شنبه  سه  شرکت 
و در بررسی ها متوجه شدیم که در صورت های مالی پارسال 
این شرکت، 2300 میلیارد بابت تسعیر نرخ ارز کارشناسان این 
پالایشگاه، حسابرس و مجمع عمومی زیان حساب کردند، در 
حالی که پیش از این یورو بدهی های صندوق ذخیره ارزی این 
شرکت با نرخ 3600 تومان در نظر گرفته شده بود اما در پایان سال 
این عدد به 5100 تومان برای هر یورو افزایش یافت و این شرکت 
از محل افزایش نرخ ارز 2300 میلیارد تومان متضرر می شود که 
از این میان یک هزار میلیارد تومان سود می بلعد و 1300 میلیارد 

تومان ضرر می زند.« 
اقدامات  این  اظهارداشت:  سازی  خصوصی  سازمان  رئیس 
ربطی به سازمان خصوصی سازی ندارد زیرا هیات مدیره شرکت 
صورت های مالی را می بندد و به حسابرس می دهد و حسابرس 
نیز به مجمع عمومی و سازمان خصوصی سازی نیز گزارش ها را 

برای قیمتگذاری به کارشناس رسمی دادگستری می دهد. 
پوری حسینی تاکید کرد: باید تفکیک ها را انجام دهیم؛ چنانچه 

سازمان خصوصی سازی کوتاهی و تخلفی کرده باشد آسیب 
شناسی و برطرف می کنیم اما بررسی انتقادها نشان می دهد که 

سازمان خصوصی سازی کوتاهی و تخلفی نداشته است. 
   *70 درصد مزایده ها پوچ است

رئیس سازمان خصوصی سازی با بیان اینکه »70 درصد مزایده 
های برگزار شده سازمان خصوصی سازی پوچ« است، افزود: 
برخی گمان می کنند که درخواست برای بنگاه های حاضر در 
مزایده بالاست اما به دلیل قیمت بالا و موانع پیش روی خریداران 
در حقیقت اینطور نیست و از 10 مزایده ای که برگزار می کنیم 
فقط یک یا دو مورد فروخته می شود؛ معتقدم که باید این آسیب 

ها شناسایی شود. 
»متاسفانه کسی به این مساله توجه نمی کند و نمی پرسد چرا 
چنین اتفاقی افتاده است؟ هیات واگذاری همیشه با این معضل 
روبه روست که شرایط مزایده آنقدر سخت است که کسی در آن 

شرکت نمی کند.« 
وی گفت: سنگ مقابل خصوصی سازی، قیمت بالای واگذاری 
که  است  این  برداشتم  است؛  خریداران  روی  پیش  موانع  و  ها 
چون همه دوست داریم در حاشیه امن قرار بگیریم بنابراین هیات 
واگذاری طوری قیمت گذاری می کند که در حاشیه امن باشد و 

متاسفانه کسی به این مساله توجه ندارد. 
حتی  دهیم،  می  توضیح  را  موارد  این  همه  »ما  گفت:  وی 
درخصوص واگذاری المهدی و هرمزآل نیز وزیر اقتصاد در مجلس 
توضیح داد و مجلس نیز قانع شد؛ اما باز هم برخی می گویند که 
این واگذاری از ابتدا اشتباه بوده، آیا این جوانمردی است؟ آیا با 

این روش می توان خصوصی سازی را ادامه داد؟«
رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: »چه کسی به خصوصی 
ابد درباره واگذاری  تا  پایان می گذارد؟ قرار است  سازی نقطه 

المهدی توضیح بدهیم؟« 
* مخالفت با اصل خصوصی سازی

اینکه بسیاری موافق خصوصی سازی نیستند،  با بیان  وی 
افزود: »یکی از نمایندگان مجلس در تجمع کارگران گروه ملی 
فولاد رسما اعلام کرد که از ابتدا با خصوصی سازی مخالف بودم 
و نمی خواهم بخش خصوصی توسعه یابد؛ مگر نه اینکه اصل 
44 قانون اساسی را مجلس تصویب کرده؛ مگر می شود با آن 

مخالف بود.«

در گفت وگو با با پوری حسینی بررسی شد

چرا ماجرای واگذاری ها و سازمان خصوصی سازی به اینجا کشید؟

الزامات حذف چهار صفر از پول ملی چیست؟حذف صفر مرحله ابتدایی اصلاحات نظام 
بانکی است یا مرحله پایانی؟

بهاء الدین حسینی هاشمی می گوید : پیش از ورود به بحث حذف چهار صفر از پول ملی 
ایران لازم اقداماتی جدی برای اصلاح قانون پشتوانه پول ایران در دستور کار قرار گیرد.

 مدیرعامل اسبق بانک صادرات در نشست حذف چهار صفر از پول ملی در خبرآنلاین که 
با حضور وی و حیدر مستخدمین حسینی،معاون اسبق وزیر امور اقتصادی و دارایی برگزار 
شد، درباره الزامات پیش روی اقتصاد جهت حذف چهار صفر از پول ملی گفت: واحد پول 
ایران در شرایط کنونی ریال است و این ریال در قانون صد دینار و هر ریال برابر با یکصدوهش

ت هزاروپنجاه وپنج ده میلیونیم)0٫0108055( گرم طلای خالص است.
او ادامه داد: حالا سئوال اینجاست که ریال جدید که قرار است زیر مجموعه تومان پس از 
حذف چهار صفر باشد چه پشتوانه ای دارد و بانک مرکزی در این قالب چه تدبیری اندیشیده 
است . او در توضیح ضرورت اصلاح قانون پشتوانه پول ایران گفت: در گذشته پشتوانه پول 
امریکا نیز طلا بود و به این صضورت که هر اونس طلا 36 دلار ارزش داشت . همان طور که 
می دانید اونس طلا نزدیک به 31 گرم است . در این راستا تا سال 1۹74 هر اونس طلا برابر 
با 36 دلار امریکا بود و همه تمایل داشتند نسبت به تبدیل دلار به طلا اقدام کنند ون ارزش 
ان طلا از ارزش ذاتی این پول بیشتر بود . او ادامه داد: وقتی بحران در این حوزه جدی 

شد،نیکسون تصمیم گرفت این رابطه را حذف کند و دست به عمل زد اما در حقیقت در ایران 
هیچ گاه به طور قانونی رابطه ریال و طلا را به هم نزده ایم و لازم است تدبیری در این بخش 
بیندیشیم.وی با اشاره به اینکه دامنه پشتوانه ها در جهان امروز تغییر کرده است ، گفت: 
در حال حاضر طلا، ارزهای خارجی ، تولید ناخالص داخلی و جواهرات و میراث فرهنگی 

همگی به پشتوانه های پول ملی کشورها تبدیل شده اند .
*پشتوانه پول در دیگر کشورها چیست؟

در بخش دیگری از این نشست ، حیدر مستخدمین حسینی ، معاون اسبق وزیر امور 
اقتصادی و دارایی نیز گفت: ضرورت اصلاح قانون پشتوانه پولی ایران انکار ناپذیر است چرا 
که در جهان امروز کشورهای پیشرفته عمدتا قدرت تولید و تکنولوژی و توانمندی را به عنوان 
پشتوانه در نظر می گیرند . این کارشناس اقتصادی ادامه داد: اگر عمل به قانون مدنظر باشد 
مقام قضایی می تواند در هر آنی مقامات بانک مرکزی را بابت عدم رعایت ماده یک قانون 

پولی و بانکی مصوب سال 1351زیر سئوال ببرد .
 وی با تایید این نکته که واقعیات اقتصادی تغییر کرده است، گفت: به روز رسانی این قانون 
خود اقدام بسیار مهمی است که لازم است در دستور کار قرار گیرد . وی گفت: دولت ها 
به این مساله واقف بوده اند در همه این سال ها تلاش کرده اند اصلاحات در پشتوانه پول 

همزمان با اصلاحات در قانون بانکداری صورت گیرد اما این مهم به تحقق نپیوسته است .

متسخدمین حسینی اضافه کرد: باید دید حذف چهار صفر از پول ملی نقطه ابتدایی 
حرکت است یا نقطه پایانی اصلاحات، پاسخ صریح من این است که حذف صفر در پایان 

اصلاحات اقتصادی اجرایی می شود و ما هنوز به مرحله اصلاحات ورود نکرده ایم . 
وی گفت: قانون پولی و بانکی مصوب سال 1351 و قانون بانکداری بدون ربا مصوب سال  
1362 مبنای قوانین حاکم بر نظام بانکی و پولی کشور هستند و از این رو این دو قانون باید 
همزمان با اصلاحات اقتصادی مورد بازنگری قرار گیرند و سپس عملیات حذف چهار صفر 

در دستور کار قرار گیرد .

حذف چهار صفر نقطه آغازین اصلاحات یا مرحله پایانی؟

قانونپشتوانهپولدرایرانبایدتغییرکند

 یک پژوهشگر اقتصادی اظهار داشت: مردم باید در میدان مبارزه 
با فساد حاضر باشند و از مسؤولان کشور اجرای قوانین را بخواهند. 
هر زمان بحث شفافیت جدی می شود، برخی محفل ها با شیوه ای 
که مصداق بارز فساد نظام یافته است، وارد میدان می شوند و تلاش 
می کنند با برآشفته کردن ذهن مسئولان ارشد و برهم ریختن فضای 
تصمیم گیری، این بحث را به حاشیه برده و مشمول مرور زمان کنند.

اقتصادی،  حوزه های  در  فراوان  ناهنجاری های  منشاء  فساد 
این  با  مبارزه  که  هرچند  است.  فرهنگی  و  اجتماعی  سیاسی، 
پدیده شوم مورد تایید مسئولان سطوح بالای نظام است اما هنوز 
دستاوردهای مطلوبی حاصل نشده و ایران رتبه نامطلوب را در سطح 
جهان دارد که شایسته یک کشور اسلامی نیست. وجود سلاطین 
گوناگون در اقتصاد کشور نمونه بارز این فساد گسترده است. از 
همین روی برای بررسی این موضوع گفت وگویی با ناصر ذاکری، 

پژوهشگر اقتصادی، داشتیم که در ادامه مشروح آن را می خوانید:
تلقی  نظام یافته  را  کشورمان  در  فساد  کارشناسان  برخی 
می کنند، اما برخی دیگر نظام یافتگی و گستردگی آن را قبول 

ندارند. نظر شما چیست؟
به نظر من اختلاف در این بحث بیشتر ناشی از تعریف اصطلاحات 
است. "نظام یافتگی" به معنی "گستردگی" نیست. وقتی که افراد 
فاسد در مجموعه تشکیلات و سازمان های مختلف دولتی موفق به 
ایجاد شبکه ای برای همکاری و همراهی می شوند، و فساد از وضعیت 
زیرمیزی  عنوان  به   وجهی  بناست  مثلًا  که  کارکنانی  فردی  رفتار 
بگیرند، خارج می شود، در واقع با فساد نظام یافته روبه رو هستیم. 
یعنی سازمان و تشکیلاتی شکل گرفته  است که رفتار مفسدانه را در 

مقیاس وسیع تر و با هماهنگی انجام می دهد.
اما گستردگی فساد را هم می توان بالا بودن سهم فساد و درآمدهای 

آلوده به رانت و فساد در کل اقتصاد معنی کرد، و هم می توان آن را 
به معنی درگیر شدن تعداد کثیر کارکنان دولت در رفتار متخلفانه به 
کار برد. علت حساسیت مسؤولان در استفاده از وصف گسترده برای 
فساد همین نکته است. زیرا با بررسی وضعیت سازمان های دولتی 
و عملکرد کارکنان به وضوح می توان نتیجه گرفت که فساد نتوانسته  
است کل بدنه دولت را آلوده کند و فقط تعداد اندکی از افراد درگیر 
رفتار متخلفانه هستند، اما متأسفانه همین گروه بسیار اندک هم 
بسیار تأثیرگذار هستند، و هم بسیار هماهنگ، و به صورت نظام یافته 

اهداف خود را دنبال می کنند.
تعریف  نظام یافته  را  کشورمان  در  فساد  شما  بدین ترتیب 

می کنید؟
بله دقیقاً. زیرا حتی با چشم غیرمسلح هماهنگی بین اجزای آن 
این است که  نظام یافته  برای فساد  بارزترین مثال  دیده می شود. 
گروه های متنفذ و دارای منافع مشترک با برنامه قبلی از یک  سو در 
مقام مشاور، اطلاعات نادرست و جهت دار به مسؤولان بدهند و آنان 
را وادار به گرفتن تصمیمی غلط بکنند و بلافاصله وابستگان این به  
اصطلاح مشاوران برای چیدن میوه از این تصمیم های غلط وارد 
میدان بشوند. اگر این شیوه عمل را که ده ها بار در کشورمان اتفاق 
افتاده، مصداق فساد نظام یافته ندانیم، پس چه اتفاقی باید بیفتد که 

به وجود این پدیده اقرار کنیم؟
اما از نظر گستردگی، هرچند براساس اطلاعات موجود نمی توان 
منکر سهم بزرگ فساد و رانت در اقتصادمان شد، اما قویاً بر این باور 
هستم که رفتار مفسدانه هرگز وجه غالب رفتار نیروی انسانی خدوم 
و زحمتکش مان نیست و فقط گروهی اندک اما هماهنگ درگیر این 

رفتار متخلفانه هستند.
براساس آمارهای بین المللی، کشورمان رتبه 130 را از نظر 
سلامت بین کشورهای جهان دارد. ارزیابی شما در این باره 

چیست؟
طی چند سال گذشته قدم های خوبی در مسیر مبارزه با فساد در 
کشورمان برداشته شده، اما رتبه 130 نشان می دهد که راه درازی در 
پیش داریم. کشورمان نسبت به سال قبل، یک امتیاز بیشتر کسب 
کرده و 30 امتیازی شده، درحالی که در همین منطقه خودمان کشور 
امارات با 71 امتیاز در رتبه 21 جهانی و کشور قطر با 63 امتیاز در رتبه 
2۹ جهانی ایستاده اند. از این رو باید گفت کسب رتبه 130 در شأن 
کشورمان نیست و باید با تلاشی گسترده سعی کنیم در این مبارزه 
سرنوشت ساز ملی موفق شده و کشورمان را در زمره کشورهای پاک 

جهان وارد کنیم.   
قوانین مبارزه با فساد در کشورمان تا چه میزان از جامعیت و 

کارآمدی برخوردار هستند؟
روبه رو  متعدد  نواقص  و  کاستی ها  با  مقررات  و  قوانین  حوزه  در 
هستیم. فرآیند بازنگری و اصلاح قوانین در کشورمان ضعف عمده 
دارد و باید خیلی تلاش کنیم تا شیوه معقول و درست بازنگری و 
اصلاح را در نظام قانون گذاری مستقر کنیم. در قوانین موجود به ویژه 
به نقش رسانه ها در میدان مبارزه با فساد و امکان استفاده از این ابزار 
قدرتمند در این مبارزه بزرگ ملی بی توجهی جدی شده است. در 

مجموع ناکارآمدی قوانین موجود می تواند حاشیه امنی برای برخی 
مفسدان فراهم سازد که بدون نگرانی به کارشان ادامه بدهند.

بااین حال صرف اصلاح قوانین و برطرف ساختن ایرادات آن برای 
رسیدن به موفقیت کافی نیست، بلکه باید اراده ای برای اجرای کامل 
و بدون تنازل قوانین وجود داشته  باشد. درحال حاضر حتی همین 
مجموعه قوانینی که تا حدی گرفتار ناکارآمدی هستند، هم به خوبی 
و با قاطعیت اجرا نمی شوند. به همین دلیل هم ضعف ها و قوت های 

قوانین و مقررات به سرعت کشف و شناسایی نمی شوند.
از اراده برای اجرای بدون تنازل قوانین سخن گفتید، چگونه 
می توان مجریان و مقامات را وادار کرد که قوانین را تمام و کمال 

اجرا کنند؟
در این مرحله نمی توان فقط به باورها و سلیقه سیاسی مجریان 
اعتماد و اکتفا کرد. بلکه باید نیرویی تأثیرگذار در این میدان حاضر 
و  و مقررات  قوانین  تنازل  بدون  اجرای  به  وادار  را  و مجریان  باشد 
اصلاح تدریجی آن ها بکند. این نیرو حضور مردم و خواست مصرانه 
آنان است. رسانه ها باید در میدان باشند و با انتشار اطلاعات و اخبار 
مرتبط به ارتقای دانش عموم مردم در امر مبارزه با فساد کمک کنند. 
در چنین شرایطی مسؤولان اجرایی کشور با هر سلیقه سیاسی که 
با  از اجرای امر شهروندان خواهند بود، که  داشته  باشند، ناگزیر 

صدایی رسا خواستار اجرای قوانین و اصلاح امور کشور هستند.
گفتید که فرآیند بازنگری و اصلاح قوانین در کشورمان ضعف 

عمده دارد، لطفاً در این باره بیشتر توضیح بدهید.
در یک فرآیند معقول بازنگری و اصلاح، یک ماده قانونی با توجه 
به عملکرد در عالم واقع و روشن شدن نکات قوت و ضعف آن مورد 
بازنگری و اصلاح براساس تجربیات از عالم واقع قرار می گیرد. اما 
برخی از اصلاحات اعمالی در قوانین ما ظاهراً در چنین فضایی 
اتفاق نمی افتد و بیشتر متأثر از نگرانی های ذهنی قانون گذاران است 

که ممکن است اصلًا مصداق عینی نداشته  باشد.
بارزترین مثال در این میدان اصلاح ماده 66 آیین دادرسی کیفری 
در سال ۹4 است. در این اصلاحیه دو عبارت "جهت اقامه دلیل" 
و "اعتراض به آرای مراجع قضایی" از متن ماده که حدود اختیارات 
سازمان های مردم نهاد را بیان می کرد، حذف شدند. طبعاً پیشنهاد 
حذف این دو عبارت نه به دلیل مفسده ای که ناشی از اجرای این ماده 
 باشد و شواهدی از عالم واقع برای آن ذکر گردد، بلکه فقط براساس 
نگرانی ذهنی قانون گذاران و بدبینی آنان به فعالیت سازمان های 
مردم  نهاد انجام شد. نتیجه این اصلاح اعمال محدودیت بیشتر بر 
عملکرد سازمان های مردم  نهاد آن هم بدون استناد به تجربیات عالم 

واقع بوده است.
سازمان های مردم نهاد در زمینه مبارزه با فساد چه عملکردی 

و چه موفقیت هایی داشته اند؟
فعالیت سازمان های مردم  نهاد در کشور ما سابقه طولانی ندارد و 
طی همین دوره کوتاه مقدماتی برای حضور قویتر و تأثیرگذاری بیشتر 
فراهم شده  است. اخیراً تشکل های مردمی فعال در عرصه مبارزه با 
فساد، در قالب یک شورا مجتمع شده اند که اتفاق مبارکی است، زیرا 
قدرت چانه زنی آن ها و توان تأثیرگذاری شان را افزایش می دهد. در 

واقع دوره تأثیرگذاری این تشکل ها تازه شروع شده است، و باید صبر 
کنیم تا آثار مثبت این حضور و فعالیت را ببینیم.

با  مذاکره  عرصه  در  را  خود  جدی  فعالیت  اینک  تشکل ها  این 
سازمان های دولتی و ارائه مشاوره برای اصلاح عملکرد، و بازنگری در 
قوانین و رویه ها آغاز کرده اند. از سوی دیگر فعالیت های جدی برای 
وارد میدان کردن نهادهای علمی و استفاده از ظرفیت دانشگاه ها 
در این میدان مبارزه آغاز شده  است. تلاش برای افزایش حضور و 
حساسیت رسانه ها نیز یکی از حوزه های فعالیت است که امیدوارم به 

زودی آثار این حضور و همراهی دیده شود.
مفیدتر  و  مؤثرتر  مبارزه  این  در  می توانند  چگونه  رسانه ها 

باشند؟
برای  آنان  و تشویق  آگاهی مردم  افزایش درجه  وظیفه رسانه ها 
بیشتر دانستن و حضور در میدان مبارزه است. مبارزه با فساد بدون 
حضور و همراهی مردم، نتیجه بخش نیست و نمی توان به موفقیت آن 
امید داشت. رسانه های می توانند از یک سو با انتشار اخبار و اطلاعات 
لازم ،امنیت مفسدان را برهم بزنند، و از سوی دیگر با افزایش درجه 
آگاهی مردم، آنان را با حقوق خود آشنا کنند تا از متولیان امر حقوق 

خود را که زیستن در جامعه ای عاری از فساد است، مطالبه کنند.
این  روزها از شفافیت و ضرورت آن بسیار می شنویم. شفافیت 
تا چه میزان می تواند به تحقق جامعه عاری از فساد کمک کند؟
شفافیت به این معنی است که شهروندان در جریان مسائلی مانند 
چگونگی تصویب و اجرای قوانین، عملکرد مسؤولان و سازمان ها و بار 
مالی تصمیمات مسؤولان قرار بگیرند. آنان باید بدانند با منابع مالی 
کشور چگونه برخورد می شود. نحوه صرف هزینه نهادهای دولتی 
و عمومی نباید از شهروندان که به  راستی صاحبان حق هستند، 

پوشیده بماند.
در  بود  خواهند  مجبور  امر  متولیان  شفافیت،  وجود  سایه  در 
چون  باشند،  داشته   بیشتری  دقت  خود  اقدامات  و  تصمیمات 
تمام اعمال آنان در معرض دید مردم خواهد بود. در یک سیستم 
شفاف فلان مقام نمی تواند وابستگان خود را به سمت های مرغوب 
تازه طلبکار هم باشد. آن دیگری  پربازده بگمارد، و  و به اصطلاح 
نمی تواند در وقت اداری در مقام رئیس فلان سازمان به تخصیص 
بخش  فعال  یک  مقام  در  روز  همان  عصر  و  بپردازد،  ارزی  منابع 
خصوصی به عنوان متقاضی امکانات دولتی فعالیت کند، یا برای 
حفظ ظاهر فرزندانش را وارد میدان بکند. دقیقاً به همین دلیل 
است که هر زمان بحث شفافیت جدی می شود، برخی محفل ها با 
شیوه ای که مصداق بارز فساد نظام یافته است، وارد میدان می شوند 
و تلاش می کنند با برآشفته کردن ذهن مسئولان ارشد و برهم ریختن 
فضای تصمیم گیری، این بحث را به حاشیه برده و مشمول مرور زمان 
کنند. البته شفافیت شرط لازم برای رسیدن به جامعه عاری از فساد 
است، اما شرط کافی نیست. یعنی باید حرکت برای رسیدن به جامعه 
عاری از فساد در قالب یک برنامه جامع و منسجم مدیریت شود. 
شفافیت، حضور رسانه ها، همراهی مردم، بازنگری قوانین و رویه های 
اداری، تقویت نهادهای نظارتی و پایش مستمر دستآوردهای مبارزه 
با فساد و اصلاح مستمر مسیر حرکت همه و همه از لوازم کار هستند.

یک پژوهشگر اقتصادی:

خطرظهورگفتمانعوامفریبوجوددارد

وزیر امور اقتصادی و دارایی : سریع ترین و کارآمدترین راه برای مبارزه با فساد، به ویژه 
فرار مالیاتی و شفاف سازی در اقتصاد، الکترونیکی کردن جامع فرایند های مالیات ستانی 

است
فرهاد دژپسند با اشاره به سرعت تحولات در حوزه فناوری اطلاعات تصریح کرد: تحولات 

در بخش فنآوری اطلاعات خطی نیست بلکه نمایی است.
 وی خاطرنشان کرد: اگر نتوانیم با سرعت فناوری همراه شویم همواره عقب خواهیم 
ماند.  وزیر اقتصاد پیاده سازی طرح جامع مالیاتی را بعنوان بستری برای سرعت، شفافیت 
و سلامت دریافت مالیات برشمرد و گفت: این طرح بعنوان یک ضرورت اجتناب ناپذیر 
در کاهش فساد اداری و افزایش درآمد پاک، می تواند نقش موثری در تسریع کاهش 

وابستگی به درآمد های نفتی داشته باشد.

 دژپسند ضمن تاکید بر رفع کاستی ها و ایرادات احتمالی این سامانه، خواستار دریافت و 
بکارگیری نقطه نظرات و پیشنهادات اصلاحی صاحبنظران مالی و فنآوری اطلاعات شد.

وزیر اقتصاد به همراه جمعی از معاونان، مشاوران و مدیران این وزارتخانه و همچنین 
چند تن از صاحب نظران ارشد حوزه اقتصادی و فنآوری اطلاعات، با حضور در نمایشگاه 
دستاورد های طرح جامع مالیاتی، در جریان میزان پیشرفت طرح های سازمان امور 
مالیاتی کشور در حوزه بکارگیری فناوری اطلاعات و ارتباطات قرار گرفت.  در ادامه این 
بازدید تنی چند از صاحب نظران ارشد اقتصادی و فنآوری اطلاعات همچون دانش 
جعفری، جهانگرد، کرمانشاه و برخی دبیران و اعضای هسته های اندیشه ورزی این 
وزارتخانه به نقد و بررسی چالشی طرح جامع پرداخته و در خصوص برخی خلاء ها و 

مشکلات طرح و راهکار های عملیاتی برای اصلاح آن دیدگا های خود را ارائه کردند.

کارآمدترین راه مبارزه با فرار مالیاتی؛

الکترونیکیکردنفرآیندهایمالیاتستانی

دکتر علیرضا باستانی *
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استقلال چگونه به نقطه بحران رسید؟

 عادت بدِ »پیش خور« کردن پول!

عادت بدی که از چند سال قبل در باشگاه استقلال ایجاد و منجر به پیش خور کردن 
پول قرارداد با حامی مالی باشگاه شد، این فصل هم تکرار شد تا بحران خودساخته گریبان 

این تیم را بگیرد.
باشگاه استقلال چند سالی است به واسطه بدهی هایی که از گذشته برایش باقی مانده 
با مشکلات متعدد و دردسرساز مواجه شده که در تعطیلات نیم فصل لیگ هجدهم به اوج 

خود رسید و منجر به تحریم تمرینات از سوی بازیکنان شد.
وضعیت مالی باشگاه آبی از جایی در وضعیت قرمز قرار گرفت که چند پرونده سنگین 
مالی در کنفدراسیون فوتبال آسیا این تیم را تا آستانه محرومیت پیش برد و مسئولان باشگاه 
چاره ای جز این نداشتند که برای فرار از محرومیت هر آنچه در توان داشتند را به کار بگیرند 

و از این محرومیت جلوگیری کنند.
مسئولان باشگاه استقلال که در منگه گیر افتاده بودند تلاش کردند با استفاده از کمک 
های وزارت ورزش و اسپانسر سالانه از این وضعیت بحرانی عبور کنند که با حمایت حامی 

مالی باشگاه توانستند از آن مقطع حساس و سرنوشت ساز عبور کنند. 
اما این پایان کار نبود و با گذشته چند ماه از آرامش موقت، دوباره مشکلات مالی یقه 
باشگاه را گرفت و این بار بازیکنان اعلام کردند تا وضعیت مطالباتشان مشخص نشود حاضر 

نیستند دور جدید تمرینات را آغاز کنند. 
درحالی که از قبل قرار بود اردوی نیم فصل آبی ها در قطر برگزار شود، دیر شروع شدن 
تمرینات و مشکلات مالی باعث شد کشور محل برگزاری اردو تغییر کند و شاگردان شفر 

راهی آنتالیا شوند تا در هوای سرد ترکیه تمرینات آماده سازی را دنبال کنند.
هر چند به نظر می رسید با برپایی اردوی آبی پوشان در ترکیه وضعیت این تیم سروسامان 
گرفته اما انتشار چند پست در فضای مجازی و تماس تلفنی یکی از بازیکنان باتجربه با 
مسئولان باشگاه مبنی بر اینکه اردو رو نیمه کاره خواهند گذاشت نشان داد آن آرامش آتش 

زیر خاکستر بوده و استقلال همچنان با مشکلات مالی دست به گربیان است. 
تلاش مسئولان باشگاه برای آرام کردن بازیکنان راه به جایی نبرد تا مدیران قبلی وارد 

میدان شوند و در تماس هایی که با بازیکنان داشتند آنها را راضی به ادامه اردو کردند.
را دریافت کنند،  ایران مطالبات خود  به  بازگشت  امیدوارند در  بازیکنان  درحالی که 
مسئولان باشگاه با یک نگرانی بزرگ برای تامین منابع مالی مورد نیاز مواجه اند و نمی دانند 

باید طلب بازیکنان را از کدام محل تامین کنند. 
اسپانسری که این فصل قرار است حمایت کننده استقلال باشد تاکنون به تعهداتش 
عمل کرده و براساس شنیده های خبرنگار مهر حتی یک میلیارد هم بیشتر از تعهداتی 
که تا اسفندماه داشته به استقلال پول پرداخت کرده است. مسئولان باشگاه برای محروم 
نشدن استقلال ناچار شدند پول اسپانسر را پیش خور کنند و به همین خاطر دیگر طلبی 

ندارند که بتوانند روی آن حساب کنند.
هر چند پرونده های بازیکنان خارجی که از گذشته روی دست استقلال مانده بود نقش 
زیادی در ایجاد چنین بحرانی داشت اما این فصل هم انتخاب دو بازیکن توسط شفر به این 
بحران دامن زد و جدایی گروه و نیومایر در نیم فصل چند میلیارد تومان به استقلال ضرر زد 

تا اوضاع آبی های بدتر از قبل شود.
با شرایطی که برای این باشگاه بوجود آمده است به نظر می رسد در ماههای آینده این 
بحران شدیدتر هم خواهد شد و مسئولان باشگاه برای تامین بودجه پرداخت قرارداد 

بازیکنان با دردسرهای جدید مواجه خواهند شد.

سرمربی تیم ملی فوتبال عمان :

دنبال لذت بردن از بازی با ایران هستیم
سرمربی تیم ملی فوتبال عمان با اشاره به دیدار مرحله یک هشتم نهایی تیمش در جام 
ملت های آسیا برابر ایران گفت: با حریفی بازی داریم که یکی از بهترین تیم های آسیاست.
پیم ورپیک  دیروز در نشست خبری پیش از بازی روز یکشنبه تیم ملی فوتبال عمان در 
مرحله یک هشتم نهایی جام ملت های آسیا مقابل ایران با حضور در جمع خبرنگاران 
حاضر در سالن کنفرانس ورزشگاه محمد بن زاید ابوظبی گفت: بازی سختی مقابل تیم 
خوب و قدرتمند ایران داریم که ساختار خوبی دارد. آنها یکی از تیم های قدرتمند آسیا 
هستند که فردا با آنها بازی خواهیم داشت. سرمربی تیم ملی فوتبال عمان درباره رویارویی 
با ایران افزود: سوال شما این است که ما باید نود دقیقه مقابل یکی از تیم های خوب 
آسیا بازی کنیم. در بازی فردا دنبال این هستیم که مثل همیشه از بازی در این تورنمنت 
لذت ببریم. به فکر بازی فردا هستیم و می خواهیم به موفقیت برسیم. تمام توانمان را با 

حداکثرها به کار می گیریم. لازم است که تا آخرین ثانیه به تلاشمان ادامه دهیم. 
وی با اشاره به اهمیت حضور تیم ملی فوتبال عمان در مرحله یک هشتم نهایی جام ملت 
های آسیا افزود: وقتی تیم ها به این مرحله و بالاتر می رسند دنبال قدرتنمایی هستند. ما 
هم اینجاییم تا با امیدواری توانایی هایمان را نشان دهیم. وی تصریح کرد: برنامه مسابقات 
به گونه ای است که ما یک روز ریکاوری داشتیم و سپس تمرین تاکتیکی انجام دادیم. به 
هرحال فشردگی تورنمنت است و باید بازیکنان را در همین فاصله بین مرحله قبلی و بازی 
بعدی به رقابت ها می رساندیم. سرمربی تیم ملی عمان درباره حضور این تیم در مرحله یک 
هشتم نهایی اذعان داشت: بعد از مدت ها به این مرحله رسیده ایم. باید توجه کنیم تورنمنت 
است و باید از تمام ظرفیت مان استفاده کنیم. مصدوم نداریم و تنها حمد الجواهری مشکل 
داشت که او هم به تمرینات گروهی اضافه شد. وی درباره اشتباهات داوری در مرحله قبلی 
نظیر بازی این تیم مقابل ژاپن نیز اشاره کرد و گفت: در مورد داوری خوش شانس نبودیم. 
اما فراموش نکنیم در کلیه مسابقات فوتبالی داور هم جزئی از بازی است. من تجربه این 
موضوع را دارم و تنها به فوتبال توجه می کنم. تمرکزم را روی کار می گذارم و سعی می 
کنم به این مسائل توجهی نداشته باشم. وی افزود: سیستم بازی ها فشرده است و من 
۲۳ بازیکن آماده دارم که به آنها فرصت می دهم. یک تیم هستیم و می رویم تا از فوتبالی 
که اینجا بازی می کنیم لذت ببریم. ورپیک درباره شناخت خود از فوتبال ایران افزود: آنالیز 
داشته ایم و نقاط ضعف و قوت این تیم را شناسایی کردیم تا بتوانیم بهترین بازی را مقابل 
ایران برگزار کنیم. سرمربی عمان که تیمش به عنوان تیم سوم مرحله گروهی به یک هشتم 
رسیده است در این باره تصریح کرد: قبل از شروع بازی ها هم گفتم خیلی خوب است که 
۲4 تیم در این مسابقات حاضر هستند. شما باید فوتبال را در آسیا اینطور ببینید و گسترش 
دهید. الان فرصت تیم ها برای بروز توانایی هایشان بیشتر است و این به فوتبال کمک می 
کند. باید نکات و جنبه های مثبت تصمیم گیری ها را هم دید و این هم جزئی از نکات مثبت 
است. وی در خصوص دفاع مستحکم ایران که در مرحله گروهی گلی را دریافت نکرده است 
افزود: این یک واقعیت است که ما هم با آن مواجه هستیم. فردا یک جنگ برای تیم ما است 
و باید بهترین بازی خودمان را مقابل قدرت ایران نشان دهیم.  باید راهی برای فتح دروازه 
ایران پیدا کنیم. کار سختی داریم اما اینجاییم تا با تمام توان بازی کنیم و به موفقیت برسیم.

رضاعنایتی:

 استقلال باید هرچه زودتر بازیکن بگیرد
مهاجم اسبق استقلال گفت: متاسفانه استقلال در جذب بازیکن و تقویت خود برای 
شروع نیم فصل دوم مسابقات لیگ برتر تعلل می کند. این تیم هرچه زودتر باید بازیکنانی 

که نیاز دارد جذب کند.
»رضا عنایتی« اظهار داشت: استقلال برای حضوری پرقدرت در نیم فصل دوم لیگ برتر 
و لیگ قهرمانان آسیا کار بسیار سختی پیش رو دارد و اگر می خواهد نتایج خوبی بگیرد 
باید هرچه سریعتر نسبت به تقویت تیم خود اقدام کند. کار آنها راحت نیست. استقلال باید 
برای رسیدن به جمع تیم های مدعی تلاش زیادی نشان دهد و مثل هفته های ابتدایی 
فصل، امتیازات را به رقبا واگذار نکند. تیمی که می خواهد قهرمان شود باید کمتر نوسان 
داشته باشد.  مهاجم سابق استقلال خاطرنشان کرد: هنوز بر این باور هستم که مشکل 
گلزنی استقلال به نداشتن یک مهاجم نوک کلاسیک بر می گردد. استقلال مهاجمی 
می خواهد که حداقل از دو یا سه موقعیت، یکی را گل کند. نفراتی که در خط حمله این 
تیم بازی می کنند مهاجم سایه هستند. الان وقتی به جدول گل زنان استقلال نگاه می 
اندازیم می بینیم سهم مهاجمان این تیم کمتر از سایر خطوط است و این یک اشکال 
است. برای چندمین بار پیشنهاد می دهم اولین خرید استقلال مهاجم نوک باشد. عنایتی 
تصریح کرد: استقلال در این فصل در خصوص جذب بازیکنانی مثل الحاجی گرو و نیومایر 
عملکرد خوبی نداشت و این موضوع با انتقادهایی نیز همراه بود. حالا قطعاً حساسیت ها 
بیشتر خواهد شد و استقلال باید بازیکنی جذب کند که کیفیت بالایی داشته باشد. مهاجم 
معمولی خارجی به درد استقلال نمی خورد و شما دیدید که با آمدن گرو هم شرایط تغییری 
پیدا نکرد. او درباره این که استقلال چقدر شانس قهرمانی در مسابقات لیگ برتر دارد گفت: 
هنوز شانس هایی برای این تیم باقی مانده است اما آن ها باید بدانند در نیم فصل دوم جای 
کوچک ترین اشتباهی ندارند و باید از همان هفته اول شروع خوبی در مسابقات داشته 
باشند. پیشکسوت استقلال در پایان گفت: از مسئولان استقلال درخواست می کنم اگر 
می خواهند بازیکن به خدمت بگیرند بازیکن طراز اولی جذب کنند که به این تیم کمک 

کند و اگر قرار بر این است بازیکن درجه دوم بگیرند بهتر است به جوانهایشان بها دهند.

 کارلوس کی روش مطرح کرد:

 تمدید با ایران؛ شاید بعد از قهرمانی! 
اعتقاد  ایران  فوتبال  ملی  تیم  سرمربی  کی روش،  کارلوس 
دارد که هیچ تیمی در جام ملت های آسیا ۲۰۱۹ مدعی مطلق 

نیست.
کارلوس کی روش در نشست خبری پیش از دیدار تیم ملی 
نهایی جام  مرحله یک هشتم  در  مقابل عمان  ایران  فوتبال 
ملت های آسیا ۲۰۱۹ در پاسخ به این پرسش که »عملکرد کدام 
تیم در جام ملت ها شما را بیشتر سورپرایز کرده است؟«، اظهار 
داشت: از این به بعد نتایج مرحله گروهی مهم نیست. هر ۱6 
تیم حاضر در مرحله یک هشتم نهایی مطمئناً بازی های سختی 
پشت سر خواهند گذاشت و هیچ تیمی را نمی توانیم بگوییم 

مدعی مطلق است.
بازی ما مقابل عمان 50-50 است

وی با بیان اینکه مرحله یک هشتم نهایی جام ملت های آسیا 
تیم خوبی  را دارد، گفت: عمان  سختی های خاص خودش 
است و آماده سازی خوبی را هم پشت سر گذاشته است. این 
برد داشته،  بازی که پشت سر گذاشته، ۱5  از ۲4، ۲5  تیم 
هفت تساوی و دو شکست. تمام بازی های این تیم را دیده ایم. 
بازی های خوبی مخصوصاً در سه دیدار گذشته انجام داده اند، 
اما ما هم توانایی های خودمان را داریم. بازی فردا هم 5۰ - 5۰ 
خواهد بود و در نهایت تیمی که بازیکنانش عملکرد بهتری 

داشته باشند، برنده خواهد شد.
افسوس  برای  و هیچ جایی  با عمان خاص است  بازی 

وجود ندارد
پرسش  به  واکنش  در  کشورمان  فوتبال  ملی  تیم  سرمربی 
خبرنگار رادیو ملی آلمان مبنی بر اینکه »بزرگ ترین تغییرات 
فوتبال ایران چه بوده است و چه تغییرات دیگری باید اتفاق 
گفت:  بمانید؟«،  آسیا  فوتبال  اول  سطح  در  شما  که  بیفتد 
اینکه بخواهیم در مورد روند تیم ملی ایران صحبت کنیم واقعاً 
اتفاق جالبی خواهد بود، اما نه امروز. به خاطر اینکه الان باید 
تمرکزمان روی بازی فردا باشد. ما گروهی از بازیکنان را اینجا 
زیادی  هواداران  ایران  تیم  دارند.  هوادار  میلیون ها  که  داریم 

دارد. همین طور تیم عمان نیز چنین وضعیتی دارد. دیدار فردا 
یک بازی خاص است. البته احساساتی بودن بازی می تواند 
تأثیرگذار باشد. همان طور که قبلًا گفتم جام ملت ها از این بازی 
شروع خواهد شد و همه چیز برای برنده و هیچ چیز برای بازنده 
خواهد بود. هیچ جایی برای افسوس و اینکه بگوییم این کار را 
فردا انجام بدهیم وجود ندارد و باید با انگیزه بالا کارمان را انجام 

دهیم.
یک طرز فکر را به بازیکنان انتقال می دهم؛ هنر فوتبال 

بازی کردن
کی روش در واکنش به صحبت هایی سرمربی تیم عمان که 
به تمجید از خط دفاع ایران پرداخته بود و اینکه آیا در دیدار  
مقابل این تیم ابتدا اجاره حمله به تیم حریف و استفاده از 

ضدحملات خواهد داد یا برنامه دیگری خواهد داشت،  عنوان 
کرد: در تمام صحنه ها و تک تک ثانیه های بازی همیشه سعی 
کردم یک طرز تفکر را به بازیکنانم انتقال دهم و آن هم هنر خوب 
فوتبال بازی کردن بوده است. هیچ وقت دوست نداشتم فوتبال 
را برای بازیکنانم پیچیده کنم. فوتبال یک بازی ساده است. 
یا 4-۲-۳-۱  این صحبت هایی که در مورد سیستم ۳-5-۲ 
می شود، حتی خود من را هم که چندین سال است در فوتبالم،  

دچار مشکل می کند. 
خداوند فوتبال را خلق نکرد که همیشه به سمت یک 

دروازه حمله کنیم
تلاش  هم  ما  و  است  ساده ای  بازی  فوتبال  داد:  ادامه  وی 
می کنیم بازی را کنترل و به دروازه حریف حمله کنیم. البته 

خداوند فوتبال را خلق نکرد که همیشه به سمت یک دروازه 
حمله کنیم،  بلکه همیشه حریف دیگری داریم و زمانی که توپ 
در اختیار حریف است باید خوب دفاع کرده، تعادل دفاعی مان 
را حفظ کنیم و توپ را به دست بیاوریم. در زمانی هم که توپ در 
اختیار ماست همیشه به بازیکنانم گفته ام باید مالکیت توپ را 

حفظ کنیم و به سمت دروازه حریف برویم تا به گل برسیم.
اگر قهرمان آسیا شویم امکان تمدید قراردادم وجود دارد

»آیا امکان این وجود دارد که در صورت قهرمانی تیم ایران در 
آسیا قراردادتان را با فدراسیون فوتبال این کشور تمدید کنید؟«، 
وی در واکنش به طرح این پرسش گفت: بله،  اگر شما بازی ها 
را ببرید و این پیشنهاد برسد، چنین امکانی وجود دارد. البته 
ما فردا بازی دشواری پیش رو داریم،  به خاطر اینکه در این 
بازی های 5۰-5۰، همه چیز برای برنده و هیچ چیز برای بازنده 
است و باید با تمرکز بالا به سمت این بازی رفت. الان هم من 
می خواهم تمام تمرکزم روی این مسابقه، بازیکنان و مربی عمان 
و همچنین بازیکنان خودم باشد. امیدوارم بازیکنانم فردا لذت 

ببرند، فوتبال خوبی ارائه کنند و در نهایت برنده زمین باشند.
نمی خواهیم قدمی رو به عقب داشته باشیم

سرمربی تیم ملی در مورد آخرین وضعیت علیرضا جهانبخش 
تصریح کرد: مطمئناً بازی قبل تست بسیار خوبی بود. سعی 
کردیم با مراقبت های لازم این تصمیم را در خصوص او بگیریم. 
علیرضا از شرایط بسیار خاصی می آمد و با توجه بسیار خوبی که 
کادر پزشکی و کادرفنی داشت، او کاملاً  آماده است. البته باید 
مراقب باشیم، چون نمی خواهیم قدمی رو به عقب داشته باشیم.

با آمادگی کامل مقابل عمان حاضر خواهیم شد
کی روش در پاسخ به این پرسش »آیا برگزاری بازی در ساعت 
ایران نقش خواهد  تیم  به وقت محلی در عملکرد  ۲۱ شب 
داشت یا خیر؟«، گفت: مطمئناً ما خوب خواهیم بود و مشکلی 
نخواهیم داشت. در چند روز گذشته هم سعی کرده ایم ساعت 
بیولوژیکی بدن بازیکنان را تغییر دهیم و قطعاً با آمادگی کامل 

مقابل عمان حاضر خواهیم شد.

ملی  تیم  برد  با  مردم  گفت:  کشورمان  فوتبال  ملی  تیم  هافبک  شجاعی  مسعود 
مشکلات شان را فراموش می کنند.

مسعود شجاعی در نشست خبری پیش از دیدار تیم ملی فوتبال کشورمان برابر عمان 
گفت: ما یک خانواده و چیزی بیشتر از یک تیم فوتبال هستیم. هر دفعه که لباس تیم 
ملی را می پوشیم انرژی مثبت و حمایت مردم را همیشه با خودمان داریم و هر دقیقه که در 
زمین هستیم و بازی می کنیم، در هر دوره و نه فقط این دوره، یک گوشه از ذهن و قلب ما 

مردم هستند چون که ما می دانیم بیشتر از یک تیم فوتبال هستیم.
کاپیتان تیم ملی فوتبال ایران ادامه داد:  فوتبال هم برای مردم ما بیشتر از یک بازی 
فوتبال معنا دارد و خیلی  وقت ها برایشان مُسکن است و مشکلاتی در زندگی شان دارند 
که با یک برد تیم ملی تا مدت ها فراموش می شود و تسلی خاطرشان است. ما این را درک 

می کنیم به خصوص اینکه عکس العمل ها بعد از بازی هایمان را می بینیم و بیشتر به ایرانی 
بودن خودم افتخار می کنم. اینکه مردم چقدر خوب هستند و ما می توانیم با یک بازی 

فوتبال و تلاش بیشتر چقدر می توانیم در زندگی مردم تاثیرگذار باشیم.
شجاعی در پاسخ به این سوال که ایران می تواند عمان را شکست دهد، عنوان کرد: 
احترام زیادی برای تیم ملی عمان قائل هستیم، چون تاریخ نشان داده که بازی های آسانی 
با عمان نداشته ایم. ما این تیم را خوب آنالیز کردیم و خیلی خوب ۳ بازی گذشته شان را 
دیدیم و با آمادگی کامل مقابل این تیم ظاهر می شویم. می دانیم فردا روز دشواری است و 
خیلی سخت باید تلاش کنیم. ما آمدیم که در 7 فینال بازی کنیم. این چهارمین فینال مان 
هست و خیلی مهم است و با تمام تمرکز بازی فردا را انجام می دهیم. هر تیمی که بیشتر 

تلاش کند و باهوش تر باشد می تواند برنده بازی باشد.

 مسعود شجاعی: 
 مردم با برد تیم ملی مشکلات شان را فراموش می کنند

دارنده مدال طلای سنگ نوردی قهرمانی جهان گفت: حضور و کسب مدال در 
المپیک نهایت آرزو و آرمان هر ورزشکار حرفه ای است اما با توجه به ماده ای که در آن 

فعالیت می کنم فعلا برنامه و تصمیمی برای شرکت در المپیک ندارم.
رشته سنگ نوردی قرار است برای نخستین بار در بازی های المپیک ۲۰۲۰ توکیو 
برگزار شد. ورزش ایران امید زیادی داشت که رضا علیپور یکی از مدال آوران کشور 
در این میدان بزرگ باشد اما خود او می گوید برنامه ای برای حضور در این المپیک 

ندارد.
علیپور روز شنبه در گفت وگو با ایرنا اظهار داشت: کسب سهمیه المپیک به دلیل 
ضرورت داشتن مهارت در سه ماده بولدر، لید و سرعت، به ویژه برای سنگنوردانی 
که در رشته سرعت فعالیت می کنند بسیار سخت است و به همین دلیل هنوز 

تصمیمی برای حضور در المپیک ندارم.
وی ادامه داد: ورزشکاران رشته سرعت باید برای فعالیت در رشته بولدر و لید که 
از نظر فنی استقامتی و بسیار شبیه به هم هستند، هم وزن خود را کم کنند و هم 
تکنیک های خاص این ۲ ماده را بیاموزند تا علاوه بر فعالیت در رشته سرعت در این 

دو ماده نیز فعالیت کنند.
علیپور که به یوزپلنگ آسیا شهرت یافته است اضافه کرد: اگر بخواهم در هر سه 

ماده فعالیت کنم باید وزن کم کنم و چون چربی زیادی ندارم باید عضله بسوزانم که 
سلامتی ام به خطر می افتد. از سوی دیگر نگرانم که مبادا در دنیای قهرمانی ماده 
سرعت عقب بمانم که در این صورت جبران این عقب ماندگی سخت و تقریبا غیر 
ممکن است. دارنده مدال بازی های آسیایی گفت: برای شرکت در المپیک ۲۰۲۰ 
توکیو باید بیشتر فکر کنم اما از همین حالا می دانم که هدف و برنامه ریزی ام برای 

بازی های آسیایی ۲۰۲۲ و المپیک ۲۰۲4 است.
وی افزود: در حال حاضر نخستین هدفم حضور در مسابقات جام جهانی روسیه 
است که حدود سه ماه دیگر برگزار می شود. مسابقات جهانی هر سال در 6 مرحله 
برگزار می شود که هر یک امتیاز مختص به خود را دارد. در نهایت جمع امتیازات 
همه این مراحل پرافتخارترین قهرمان را مشخص می کند و من هدفم کسب این 

عنوان در سال ۲۰۱۹ است.
علیپور ادامه داد: در سال های گذشته توانایی کسب این عنوان را داشتم اما 
متاسفانه به دلیل آماده نشدن روادید و از سویی مشکلات مالی نتوانستم در تمامی 

مراحل شرکت کنم.
وی فعالیت در رشته سنگ نوردی را از ۱۲ سالگی شروع کرده و ۱4 سالگی تا ۱7 
سالگی با هدایت مربی این رشته را دنبال کرده است. کسب یک نایب قهرمانی 

نتیجه این سه سال بود.
علیپور گفت: از ۱7 سالگی بدون مربی تمریناتم را دنبال می کنم و تاکنون ۲۰ 
مدال جام جهانی و جایزه بزرگ و پنج مدال قهرمانی و بازی های آسیا کسب کرده 
ام. این سنگنورد جوان قزوینی اضافه کرد: برای به روز شدن دانش سنگ نوردی و 
آشنایی با شیوه های جدید این رشته، کتاب هایی که در این زمینه منتشر می شود 
را مطالعه و از آن مهم تر فیلم های این رشته را بارها و بارها تماشا می کنم. این مساله 

کمک می کند تا همیشه آماده باشم و نواقص احتمالی را رفع کنم.
دانشجوی رشته تربیت بدنی گفت: بیشتر از یکسال از کسب مدال طلای جام 
جهانی در لهستان گذشته است اما مسئولان وزرات ورزش و جوانان به قول خود در 

خصوص پرداخت پاداشی معادل قهرمانان المپیک عمل نکرده اند.
علیپور گفت: مگر یک ورزشکار چند بار می تواند عنوان قهرمانی را کسب کند؟ 

چنین برخوردی موجب کاهش انگیزه ورزشکاران می شود.
رشته سنگ نوردی برای نخستین بار در المپیک ۲۰۲۰ ژاپن برگزار می شود تا 

برترین های این رشته به مصاف هم می روند.

قهرمان سنگ نوردی جهان: 

نمی خواهم در المپیک شرکت کنم

یکی از مخالفان سرسخت کی روش در ماه های اخیر، مدیر اجرایی پیشین تیم ملی است 
که اظهارات اخیرش ۱۸۰ درجه با اظهارات زمان حضور در تیم ملی متفاوت است.

کارلوس کی روش، سرمربی تیم ملی در ۸ سال حضورش در فوتبال ایران، منتقدان و 
مخالفان زیادی داشته اما هیچ کدام از این افراد، مواضع متناقضی به مانند افشین پیروانی 
نداشته اند. اظهارات اخیر پیروانی درباره کارلوس کی روش به حدی شدید الحن است که 
باور این موضوع که او روزی در حمایت از کی روش از سمتش در تیم ملی استعفا داد، را 

سخت می کند.
برای بررسی اظهارات پیروانی از سال ۹4 تاکنون، باید دوره حضور او در تیم ملی و دوره 
حضور او در پرسپولیس و پس از آن را مورد بررسی قرار داد. افشین پیروانی در برهه ای که 
مدیر اجرایی تیم ملی بود، تقریبا همیشه به عنوان نفر نخست، پاسخ منتقدان کی روش 
را می داد و به صورت تمام قد از سرمربی تیم ملی حمایت می کرد اما از زمان جدایی از 
تیم ملی و پس از آن که درگیر پرونده اسپانسر تیم ملی شد –که ابتدا با محرومیت 5 ساله 
توسط کمیته اخلاق و پس از آن لغو حکم توسط کمیته استیناف مواجه شد- لباس منتقد 

برتن کرد و به صف نخست منتقدان سرمربی پرتغالی تیم ملی پیوست.
در ادامه، به بخش هایی از مصاحبه اخیر پیروانی علیه کادرفنی تیم ملی گریزی می زنیم و 

آن ها را در کنار اظهاراتش در زمان حضور در تیم ملی قرار می دهیم.
نبود امکانات اولیه یا داشتن امکانات بی سابقه؟

کاپیتان سابق تیم ملی فوتبال ایران در ۲۸ دی ۱۳۹7 به اظهارات اخیر کی روش واکنش 
نشان داد و گفت که سرمربی تیم ملی می خواهد با این رفتارها فرار رو به جلو کند. پیروانی 
در ابتدای صحبت های می گوید: به نظر می رسد آقای کی روش با این  جنجال سازی ها، 
اتهامات واهی و  فرافکنی ها قصد دارد با فرار به جلو روی نوع بازی مقابل عراق و برخی 
انتقادها سرپوش گذاشته و همچنین در شرایطی که ایران قرعه خوبی تا نیمه نهایی دارد و 
رقبایی چون کره جنوبی، ژاپن و استرالیا هم دور از انتظار ظاهر شده اند به جای تمرکز روی 
قهرمانی با حاشیه سازی، بهانه های واهی و طرح مخالفان فرضی، قهرمان نشدن احتمالی 
را توجیه کند. او نمی خواهد ببیند که مربیان قبلی یک دهم امکانات کنونی و حمایت ها را 
نداشته اند. کی روش هدفمندانه خلاف این حقایق را مطرح می کند و این موجب تاسف 

بسیار است.
مدیر اجرایی پیشین تیم ملی در حالی از امکانات و حمایت های بی سابقه ای که کی روش 
در این سال ها در اختیار داشته اشاره می کند که صحبت هایش زمانی که در تیم ملی حضور 
داشت این امکانات و حمایت ها را نشان نمی دهد و او همیشه از کمبود آن ها گلایه می کرد.
افشین پیروانی در زمان حضورش در تیم ملی، تقریبا در تمام مصاحبه هایش از نبود 
امکانات برای تیم ملی صحبت کرده است که نمونه هایی از آن ها در تاریخ های ۳۰ مهر ۹5، 
۲۹ اردیبهشت ۹5، ۲۱ بهمن ۹4 و... وجود دارد. او حتی در یکی از مصاحبه هایش در 
۳۰ مهر سال ۹5 با تاکید بر لزوم حمایت از تیم ملی، خطاب به خیرین و وزیر نفت می گوید: 
من از خیرین تقاضا دارم که برای کمپ تیم   ملی کاری کنند. الان به ما خبر دادند که 
پژوهشگاه نفت را می خواهند، تبدیل به نمایش کنند. من از وزیر نفت این تقاضا را دارم تا 
زمانی که کمپ تیم   ملی آماده نشده است، این زمین را برای ما نگه دارند. درست نیست 

که فدراسیون فوتبال هم به هواپیمایی و هم به هتل بدهی داشته باشد، این که تیم   ملی 
در زمین استاندارد ۹ نفره نمی تواند تمرین کند، درست نیست. اگر قرار است به تیم   ملی 
کمک شود، اول باید وزارت ورزش  و جوانان این کار را انجام دهد و سپس فدراسیون فوتبال. 
در حال  حاضر آن حمایتی که باید شود صورت نمی گیرد. اگر می خواهیم به جام جهانی 
صعود کنیم، باید مشکلاتمان حل شود.او همچنین در بهمن ماه ۹4 گفته است: در نهایت 
هم به عنوان یک هوادار می گویم که یک ماه دیگر اردوی تیم ملی شروع می شود اما تیم 

ملی نه زمین دارد، نه لباس و نه امکانات اولیه!
پرواز چارتر یا سفر با اتوبوس؟

مدیر ورزشی پیشین پرسپولیس در ادامه مصاحبه اخیرش در رابطع با صحبت های 
کی روش درباره سفر فرست کلاس پرسپولیسی ها به ژاپن می گوید: بنده  شاهد بوده ام تیم 
ملی در زمان مربیگری کی روش برای معمولی ترین بازی ها هم با چارتر سفر کرده که نشان 
دهنده آن است که قهرمانی ها و اقتدار پرسپولیس تا چه حد پاک و بدون حمایتی خاص 

بوده و کی روش و امثال او  که برای این اتهام های واهی دلیل موجهی ندارند.
این که تیم ملی در این چندسال بسیاری از سفرهایش با پرواز چارتر بوده، شکی نیست 
اما آیا معمولی ترین بازی ها تیم ملی هم با پرواز چارتر رخ داده است؟ بهترین پاسخگو به این 
سوال خود افشین پیروانی است. او در ۲۳ مرداد ۹4 ضمن گلایه از بلاتکلیفی اسپانسر 
تیم ملی و نبود امکانات کافی، راجع به سفر تیم ملی به ترکمنستان در راه مقدماتی جام 
جهانی ۲۰۱۸ توضیح می دهد: چند روز دیگر در مقدماتی جام جهانی بازی داریم اما هنوز 
تکلیف اسپانسر پیراهن تیم ملی معلوم نیست. زمین تمرین و امکانات نداریم. برای بازی 
با ترکمنستان مجبور بودیم 6۰۰ کیلومتر راه را تا لب مرز طی کنیم اما اتوبوس خوب هم 

نداریم.
پیروانی حتی در برهه ای از نبود پرواز چارتر هم گلایه می کند. او در مصاحبه ای در ۲۱ 
فروردین ۹5 می گوید: اگر قرار باشد پس از بازی با قطر مثلا چهار یا پنج روز دیگر به مصاف 
کره یا ژاپن در آن کشور برویم، آیا می شود که با پرواز عادی این مسافت را طی کرد؟ما و ژاپن 
در عمان بودیم اما ژاپن زودتر از ما به ایران رسید. آنها چند ساعت استراحت کردند و ما با 
چند ساعت اختلاف دیتر از آن ها به ایران رسیدیم. کی روش یک مربی حرفه ای است و 
امکانات حرفه ای می خواهد. بله، درست است. شما می گویید امکانات را دیدیم و بر اساس 
همین امکانات باید توقع داشته باشیم اما من می گویم 4۰ میلیارد تومان پول از سوی فیفا و 
کنفدراسیون فوتبال آسیا به ایران رسیده است. خب نصف این پول را خرج تیم ملی کنید تا 
با امکانات مناسبی بتواند راه خود را ادامه دهد. اگر کسانی که انتقاد می کنند دو دوتا چهار 

تا داشته باشند، تا این حد نباید در مطبوعات و رسانه ها دست به انتقاد از تیم ملی بزنند.
کی روش جزو ۱5 مربی برتر دنیاست یا یک مربی پروازی و پرخرج؟

مدیر اجرایی پیشین تیم ملی در بخش دیگری از صحبت هایش از کی روش به عنوان 
مربی ای که پس از ایران دیگر متقاضی ای ندارد، اشاره می کند و می گوید: نمی دانم او به 
رغم این همه نارضایتی در همه این سال ها و این همه متشنج کردن فضای فوتبال ملی چرا 
نمی رود، شاید هیچ تیم یا کشوری پیدا نمی شود که حاضر باشد پول کلان به مربی پروازی 

بپردازد و توهین هم بشنود.

کی روشی که اکنون در منظر پیروانی یک مربی گران و پروازی است، روزی از نظر پیروانی 
جزو ۱5 مربی برتر دنیا بود که فوتبال ایران تا ۱۰ سال پس از رفتنش حسرت او را می خورد. 
افشین پیروانی در یکی دیگر از مصاحبه هایش در ۲۳ مرداد ۹4 درباره کی روش می گوید: 
باز هم تاکید می کنم که انتقاد باید با احترام و ادب همراه باشد. فردی که در یکی از تیم ها 
پست مهمی هم گرفته جایی گفته بود که کی روش را نمی شناسد! او یکی از ۱۰-۱5 مربی 
برتر دنیاست و من می گویم که اگر برود تا ۱۰ سال دیگر نمی توانیم مانند او را بیاوریم. من 
با ۱۰ مربی برتر دنیا کار کرده ام و بهترین مدرک پرولایسنس را دارم اما هر روز از کی روش 

چیز جدیدی یاد می گیرم.
از حامی شماره یک کی روش تا حضور در صف نخست مخالفان

شاید برایتان جالب باشد که بدانید، پیروانی در زمان حضور در تیم ملی هیچ صحبت 
منفی ای علیه کی روش و تیم ملی را قبول نداشت و از همه افراد درخواست می کرد که 
حرف های مثبت راجع به تیم ملی بزنند. در این رابطه، مدیر اجرایی پیشین تیم ملی اظهار 
نظر جالبی هم دارد. او در ۱۸ دی ۹5 خطاب به مخالفان گفت: من به گذشته کاری ندارم 
در حال حاضر مصاحبه هایی که عده ای از بیرون انجام می دهند به نفع فوتبال ما چه 
ملی و چه باشگاهی نیست. خواهش من این است که کسانی که سمت و پستی ندارند 
به خودشان اجازه ندهند که اظهار نظر کنند و لطفا سکوت کنند تا اتفاقات خوبی برای 

فوتبال ما بیفتد.
به گزارش ایسنا، او همچنین در ۱۰ آبان ۹5، در واکنش به صحبت های امیر عابدینی، 
اظهار کرد: همه باید تلاش کنیم که حرف های مثبت بزنیم و نقدهای ما سازنده باشد. 
کسی اجازه ندارد رودرروی تیم ملی قرار بگیرد بلکه همه باید کمک کنند که  نتایج خوبی 

برای فوتبال ایران رقم بخورد.
مدیر اجرایی پیشین تیم ملی در تاریخ ۱۹ مهر ۹4 درباره بیانیه ها و فضای منفی ای که 
علیه تیم ملی ایجاد شده بود، توضیح داده است: هرچه آرامش تیم بیشتر باشد، نتیجه 
بهتری به دست می آید. نباید هر کسی به خود اجازه دهد که اظهار نظرهای شخصی 
داشته باشد. تیم ملی به قول معروف برای شخص X یا Y  نیست بلکه متعلق به همه مردم 
است و خوشحالی پیروزی آن برای همه است. ما فقط با تعامل با هم و حمایت کردن از هم 
می توانیم نتیجه بگیریم. اظهار نظرهای شخصی و غیر فنی اصلا مفید نیست. نمی توانم 

بگویم صددرصد اما هر پالس منفی روی تیم تاثیر بدی می گذارد.

از حامی کی روش تا طلایه داری مخالفان!
همه تناقض های افشین پیروانی

اصغر حاجیلو، سرپرست تیم فوتبال استقلال گفت که در اردوی آنتالیا همه امکانات عالی است و 
هیچ مشکلی وجود ندارد.

اصغر حاجیلو شرایط تیم فوتبال استقلال در کمپ امیر اسپورت آنتالیای ترکیه و برگزاری بازی 
تدارکاتی برابر اسپورتیو ناسیونال رومانی اظهار داشت: ابتدا باید از کمپی که حضور داریم، صحبت 
کنم، هتل محل اقامت و غذاهای اینجا فوق العاده است. غذاهای ترکیه معروف است و کیفیت 

صبحانه آنقدر خوب است که نیازی به ناهار و شام ندارید.
وی زمین تمرینی کمپ امیر اسپورت ترکیه را بی نظیر توصیف کرد و افزود: برای برگزاری اردو، 
زمین تمرین و تغذیه اهمیت زیادی دارد و جایی که اکنون استقلال حضور دارد، مناسب و بی سر 
و صداست. هوای سالم، زمین عالی و مواردی که گفتم چیزهایی است که استقلال برای برگزاری 
اردو نیاز داشت. اگر شما در نیویورک آمریکا باشید و زمین و تغذیه خوبی نداشته باشید، تنها به خاطر 
اسم نیویورک نمی توانید کاری کنید. زمینی که بازیکنان استقلال تمرین می کنند، کیفیت خوبی 
دارد و استادیوم آزادی نمی تواند ۱۰ سال دیگر چنین زمینی داشته باشد. چند روز پیش باران مانند 
شلنگی که آب در آن جریان است، شروع به باریدن کرد. پیش بینی کردیم فردا زمین خوبی نداشته 
باشیم، اما صبح که به محل تمرین رفتیم، هیچی ندیدم، زمین گل آلود نشده بود و حتی بازیکنان 

سُر نمی خوردند.
سرپرست تیم فوتبال استقلال در خصوص لغو اردوی قطر و اینکه گفته می شد هوای آنتالیا مناسب 
برگزاری اردو نبوده است، تصریح کرد: باشگاه تصمیم می گیرد که کدام کمپ برویم. اتفاقا در روزهای 
اخیر، در هوای آفتابی تمرین کردیم. می توانید شرایط اینجا را بررسی کنید و ببینید چقدر برای 

برگزاری اردو مناسب است.
حاجیلو در واکنش به پرداخت نشدن مطالبات بازیکنان و خطاب کردن مدیران باشگاه با لفظ 
»دروغگو« و فضای پرتنش روزهای گذشته استقلال به تسنیم گفت: تصمیم بازیکنان بوده، اما من 
این کار را نمی پسندم. به خاطر تجربه ام این حرف را می زنم، اگر اتفاقی افتاده، حرف هایی زده شده، 
الان مهم نیست که به آن پرداخته شود، مهم این است که صبح و بعدازظهر تمرین کنیم. اتفاقات و 
حواشی همیشه هست. در تمرین تیم ملی، دو بازیکن با هم درگیر می شوند، چرا؟ چون تجربه ندارند. 

بعدها می فهمند و تأسف می خورند که چه کار اشتباهی کرده اند.
وی ادامه داد: بیشتر اشتباهات به خاطر کم تجربگی است. بازیکنان ما جوانی کردند و بعدها 
متوجه می شوند که می توانستند صبر کنند. باشگاه تحمل کرد و این اتفاقات تمام شد و رفت. از این 
مشکلات در استقلال می افتد. این اتفاقات باعث نشد که تمرینات قطع شود و بازیکنان بخواهند کم 
کاری کنند. بازیکنان متوجه هستند که استقلال بازی های سختی دارد و باید جوابگوی مردم باشند. 

اینها چیزهایی نیست که بازیکنان ما نخواهند به آن فکر کنند و شرایط را درک می کنند.

حاجیلو: 
اقدام بازیکنان استقلال را نپسندیدم
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بررسیچندباورنادرستتغذیهای

5 چیزی که به اشتباه تصور می کنید ایمنی تان 
را تقویت می کنند

همه ی ما دوست داریم سیستم ایمنی قوی تری داشته باشیم، مخصوصاً در فصل 
سرما و سرماخوردگی. توصیه های زیادی نیز مبنی بر تقویت سیستم ایمنی وجود دارد از 
قارچ های بخصوصی گرفته تا مکمل های غذایی و ... . به سختی می توان همه ی این ها 
را باور کرد. به گفته ی کارشناسان خیلی از چیزهایی که می شنویم و می خوانیم ممکن 

است درست نباشند.
یکسیبدرروز

آیا واقعاً خوردن یک سیب در روز شما را از دکتر بی نیاز می کند؟ سیب ویتامین هایی 
دارد و پوست آن برای گوارش و تمیز کردن دندان ها مفید است. سیب میوه ی سالمی 
است که دارای خواص زیادی برای سلامتی است اما از جهت تقویت سیستم ایمنی، 
تفاوتی با میوه های دیگر ندارد. امروزه با توجه به بحث آفتکش ها توصیه می شود این میوه 

بدون پوست مصرف شود.
Dویتامین

این ویتامین، سلامت استخوان ها را تضمین می کند و ضمناً دردهای عضلانی را 
تسکین داده و از سردرد پیشگیری می کند. اما برای تقویت ایمنی کار خاصی انجام 
نمی دهد. دریافت ویتامین D در حد متوسط بسیار خوب است اما زیادی آن موجب 
مسمومیت شده و باعث می شود کلسیم زیادی در خون تجمع کند. 1000 میلی گرم 

ویتامین D در روز کافی است.
چایسبز

چای سبز آن قدرها هم که بیشتر مردم فکر می کنند جادو نمی کند. هر نوع چای 
برایتان خوب است و خواص متفاوتی دارند؛ اما چای سبز برتری خاصی نسبت به 
چای های دیگر ندارد. در واقع چای سبز، بیشتر خوش نامی و شهرت خود را مدیون 

جنبه های تجاری اش است!
اکیناسه)سرخارگل(

خیلی از افراد گیاه سرخارگل را جهت پیشگیری از سرماخوردگی مصرف می کنند؛ 
اما پژوهش ها نشان داده مصرف سرخارگل می تواند طول مدت و شدت سرماخوردگی 
و سایر عفونت های دستگاه تنفسی فوقانی را کاهش بدهد اما مدرکی دال بر خواص 

پیشگیری کننده ی آن وجود ندارد.
سوپمرغ

جوجه  سوپ  و  است  نداشته  ایرادی  هیچ  ما  مادربزرگ های  درمانی  شیوه ی 
تقویت کننده ی بی ضرر سیستم ایمنی است اما به این شرط که واقعاً با جوجه کامل 
طبیعی درست شود، نه با تکه های مرغ. زیرا این چربی و پوست جوجه است که خاصیت 

ضدویروسی دارد.
پسچهچیزیخوباست؟

توصیه های قدیمی زیادی برای تقویت سیستم ایمنی وجود دارند که واقعاً مفیدند و 
سال هاست که به کار برده می شوند. اما در میان تقویت کننده های ایمنی که پشتوانه ی 
علمی هم دارند می توانیم روی یا زینک پلاس را توصیه کنیم. ویتامین C چندان هم 
خاصیت درمان کنندگی ندارد اما می تواند به پیشگیری از سرماخوردگی کمک کرده و 

حامی عملکرد ایمنی تان باشد. سیر نیز خاصیت تقویت کنندگی ایمنی دارد.
خوب و کافی بخوابید و استراحت کنید، از نور خورشید به اندازه استفاده کنید، سیگار 
نکشید، دست ها را با آب گرم و صابون بشویید و رژیم غذایی سالم و مغذی داشته باشید؛ 

همه ی این ها برای سلامت عمومی مهم اند و سیستم ایمنی را تقویت می کنند.

متخصصداخلی:

نکات مهمی که در مورد »تب« باید بدانید

متخصص داخلی گفت: شایع ترین داروهای تب بر در درجه اول »استامینوفن« و در 
مرحله بعد» ایبوپروفن« است.

 غزل زاهدی متخصص داخلی گفت: تب پاسخ طبیعی سیستم اعصاب مرکزی به 
بعضی بیماری های عفونی و غیر عفونی می باشد.روش های متعددی برای اندازه گیری 
دمای بدن وجود دارد،دو روش شایع دهانی و زیربغلی هستند.روش اندازه گیری دهانی 

برای کودکانی که همکاری مناسب دارند، روش انتخابی است.
وی افزود: روش اندازه گیری زیربغل نیز، ۵/0 درجه از فرم دهانی کمتر است. دمای 
بدن در ساعات مخلف شبانه روز متفاوت است و حد بالای دمای بدن عادی با اندازه 

گیری دهانی،۳۷.۲ در صبح و ۳۷.۷ در ساعات عصر و شب است.
زاهدی افزود: تب قابل اهمیت که نیاز به تب بر و یا پاشویه دارد، در کودکان کمتر از سه 
ماه دمای بیشتر از ۳۸ و در کودکان سه تا سی و شش ماه دمای بیشتر از ۳۹ و در کودکان 

بزرگتر و بالغین دمای بیشتر از ۵/۳۹ است.
وی در خصوص نکات کاربردی درباره تب گفت: تب پاسخ طبیعی سیستم ایمنی 
است و باعث بدتر شدن روند بیماری نمی شود. اولین قدم در کاهش تب کودکان دادن 
مایعات کافی و جلوگیری از فعالیت بدنی است. در بچه هایی که استامینوفن و همزمان 
شربت سرماخوردگی میگیرند،برای جلوگیری از مسمومیت دارویی،باید دقت کنیم که 
در شربت سرماخوردگی استامینوفن وجود دارد یا خیر. دوز تب بر ها بر اساس وزن داده 

می شوند نه سِن.
متخصص داخلی با بیان اینکه شایع ترین تب برها استامینوفن در درجه اول و ایبوپروفن 
در قدم بعدی هستند گفت: از دادن آسپرین به دلیل خطر بروز سندرک رِی در کودکان 
پرهیز کنید. ترکیب استامینوفن و بروفن پیشنهاد نمی شود و اگر بعد از سه تا چهار ساعت 
از دادن هر کدام ازین داروها تب پایین نیاید،توصیه می شود این دو دارو به یکدیگر 
سوییچ پیدا کنند، یعنی استامینوفن به جای بروفن و برعکس. زمان شروع اثر این دو 
دارو بین ۳0ـ۶0 دقیقه است و اثر دارو ها معمولا تا شش ساعت باقی می ماند. در صورت 
باقی ماندن تب بعد از ۴ روز و یا افزایش درجه تب و یا شروع علایم جدید،کودک حتما 
باید توسط پزشک ویزیت شود. برای سرد کردن بدن با تن شویه از اسفنج و آب ولرم یا 

گرم استفاده می شود.
وی با بیان اینکه هرگز برای خنک کردن بدن به علت ریسک مسمومیت و عوارض 
مغزی از الکل استفاده نشود گفت:  در ۲ـ۴ درصد کودکان کمتر از پنج سال تب و تشنج 
اتفاق می افتد.علی رغم ایجاد ترس و نگرانی در والدین،اغلب این حادثه خوش خیم 

است و با ریسک بسیار کمی برای ایجاد صرع در آینده همراه است.
متخصص داخلی تصریح کرد: یک سوم این کودکان ممکن است مجددا دچار تب 
و تشنج شوند که اکثرا خود محدود شونده است و نیازی به درمان ندارد به جز مواردی 
که تشنج بیشتر از پنج دقیقه طول بکشد،و در این صورت والدین در منزل تا رساندن 
کودک به مرکز درمانی از دیازپام رکتال استفاده می کنند. در غیر اینصورت درمان تب در 

کودکانی که قبلا سابقه تب و تشنج کمتر از پنج دقیقه دارند یکسان است.

ارتباط بیماری تیروئید با ناباروری
کارشناسان سلامت معتقدند که عدم تشخیص بیماری تیروئید می تواند خطر ناباروری 

را افزایش دهد.
به گزارش ایسنا، گروهی از متخصصان علوم پزشکیِ هند بر اساس بررسی های خود 
اظهار داشتند: ناباروری پیامد جدی ناشی از مشکل تیروئید و بسیاری از بیماری های 
دیگر است که سلامت را تهدید می کند و اغلب از عدم تشخیص و درمان بیماری های 

تیروئیدی ناشی می شود.
همچنین ابتلا به کم کاری تیروئید می تواند خطر ناباروری را در زنان افزایش دهد. پایین 
بودن سطح هورمون تیروئید در فرآیند تخمک گذاری اختلال ایجاد کرده که بر توان 
باروری تاثیر می گذارد. پزشکان تاکید دارند که داشتن سبک زندگی سالم، تشخیص به 
موقع بیماری، کاهش وزن، درمان استرس، انجام مرتب حرکات ورزشی و رژیم غذایی 
صحیح در پیشگیری از ابتلا به بیماری تیروئید ضروری هستند. مشکل تیروئید از جمله 
بیماری های رایج پس از سن ۲۵ سالگی است و زنان چهار برابر بیش از مردان مستعد 
ابتلا به این مشکل هستند. عدم تشخیص بیماری تیروئید می تواند عامل مشکلات 
جسمی دیگر از جمله علائمی همچون افزایش وزن، احساس خستگی، یبوست، درد 
ماهیچه ای و عضلانی، عدم تحمل سرما، قاعدگی نامنظم و بی خوابی باشد. به گزارش 
ان دی تی وی، همچنین با تشخیص مشکل تیروئید، پزشک براساس فاکتورهای مختلف 
از جمله عامل نهفته در بروز بیماری تیروئید، سن بیمار، بزرگی غده تیروئید و وجود 

بیماری های دیگر درمان را آغاز می کند.

سلامت قلب نقش بسیار مهمی در سلامتی کلی انسان دارد. 
از همین رو تلاش در جهت بهبود سلامتی قلب دارای اهمیت 

فراوانی است. 
همه ما می دانیم که سبک زندگی سالم می تواند سلامت قلب 
انسان را تضمین کند. در این مطلب 10 ترفند برای مراقبت 

بیشتر از قلب بیان می شود.
ترکسیگار

اگر جزو افرادی هستید که سیگار می کشند، باید سیگار را 
ترک کنید. در واقع این کار یکی از بهترین کارهاست که برای 
از  سلامت قلب می توانید انجام دهید.سیگار کشیدن یکی 
اصلی ترین دلایل بیماری های قلبی عروقی است. خوب است 
بدانید که یک سال بعد از ترک سیگار، احتمال وقوع حمله قلبی 

در شما نصف زمانی که سیگار می کشیدید می شود.
فعالباشیدوتحرکداشتهباشید

فعال بودن می تواند احتمال وقوع بیماری های قلبی را کاهش 
دهد. علاوه بر آن، داشتن فعالیت بدنی برای بهبود خلق وخو و 

کاهش استرس بسیار مفید است. 
شامل  متوسط  فعالیت  دقیقه   1۵0 هفته  در  کنید  سعی 
ورزش هایی مثل ایروبیک داشته باشید. برای رسیدن به این 
هدف کافی است ۵ روز در هفته و هر روز ۳0 دقیقه فعالیت 

بدنی داشته باشید. 
البته لازم نیست برای این کار زمان خاصی بگذارید و می توانید 
این کار را در بین کارهای خود بگنجانید. به طور مثال می توانید 
با دوچرخه به محل کار خود بروید.)البته اگر آلودگی هوا اجازه 

بدهد.(
وزنخودراکنترلکنید

داشتن اضافه وزن منجر به افزایش احتمال بیماری های قلبی 
می شود. بنابراین خوب است از یک رژیم غذایی سالم و متعادل 
که دارای مقادیر کم  چربی و قند و مقادیر زیاد میوه و سبزیجات 
است پیروی کنید. حال اگر این رژیم غذایی را با فعالیت بدنی 
ترکیب کنید می توانید معجزه آن را روی سلامت کل بدن و قلب 

خود مشاهده کنید.
فیبربیشتریبخورید

ابتلا  ریسک  کاهش  به  تا  بخورید  زیادی  فیبر  کنید  سعی 
به بیماری های قلبی خود کمک کنید. بنابراین خوب است 
حداقل ۳0 گرم در روز فیبر بخورید. همچنین سعی کنید فیبر را 
از منابع گوناگونی مثل جو، سبوس، غلات کامل، سیب زمینی 

و سایر میوه ها و سبزیجات فیبردار دریافت کنید.
چربیهایاشباعراکاهشدهید

بالایی  اشباع  چربی های  دارای  که  غذاهایی  زیاد  خوردن 
هستند، می تواند سطح کلسترول خون را در انسان افزایش دهد 
و همان طور که می دانید افزایش کلسترول خون معادل افزایش 

احتمال بیماری های قلبی است.
بنابراین سعی کنید خوردن غذاهایی که دارای چربی اشباع 
از  است  بهتر  به عنوان مثال  کنید.  محدود  را  هستند  زیادی 

لبنیات کم چرب استفاده کنید.
ازبرنامه5باردرروزاستفادهکنید

برنامه ۵ بار در روز یک برنامه و کمپین در برخی کشورها مثل 
امریکا، انگلیس، فرانسه و آلمان است که طی آن افراد را تشویق 
به مصرف حداقل ۵ وعده میوه و سبزیجات در روز می کند. 
بنابراین سعی کنید هر روز ۵ وعده از انواع میوه ها یا سبزیجات 
استفاده کنید. میوه ها و سبزیجات منابع بسیار خوبی از فیبر، 

ویتامین ها و مواد معدنی هستند.
همچنین راه های بسیار خلاقانه و خوش طعمی برای پیروی 
از برنامه ۵ بار در روز وجود دارد. به عنوان مثل افزودن تکه های 
میوه به برخی خوراکی هایی که امکان افزودن میوه به آن ها 
وجود دارد از قبیل غلات و یا افزودن سبزیجات به سس هایی 

مثل سس پاستا می تواند بسیار خوشایند باشد.
مصرفنمکراکاهشدهید

برای داشتن فشارخون سالم لازم است که نمک را از روی میز 
غذای خود حذف کنید و در آشپزی نیز سعی کنید از نمک 
کمتری استفاده کنید. اگر فقط چند بار غذای خود را بدون 
نمک بچشید، می توانید به طور کامل آن را از رژیم خود حذف 

کنید.
گفتنی است باید حواستان به میزان نمک غذاهای آماده و 
یا نیمه آماده نیز باشد. لازم به ذکر است بیشترین میزان نمک 

مصرفی ما از طریق غذاهای آماده ای که خریداری می کنیم 
دریافت می شود. می توانید برای آگاهی از میزان نمک غذاها 
به برچسب روی آن ها نگاه کنید. اگر غذایی بیشتر از 1.۵ گرم 
نمک به ازای هر 100 گرم داشته باشد، در واقع دارای نمک 

زیادی است.
لازم به ذکر است افراد بزرگسال نباید بیشتر از ۶ گرم نمک 
در هر روز مصرف کنند که ۶ گرم چیزی در حدود یک قاشق 

چای خوری است.
ماهیبخورید

سعی کنید حداقل دو بار در هفته ماهی بخورید و همچنین 
سعی کنید یک وعده از آن ۲ وعده را از ماهی چرب استفاده 
از  خوبی  منابع  سالمون  و  ساردین  مثل  ماهی هایی  کنید. 
اسید چرب امگا ۳ هستند که می توانند از انسان در مقابل 

بیماری های قلبی محافظت کنند.
برچسبرویغذاهارابخوانید

به  وقتی در حال خرید هستید، خوب است که حواستان 

برچسب روی بسته بندی غذاها و خوراکی ها باشد تا متوجه 
شوید چه میزان کالری، چربی، نمک و قند در آن ها وجود دارد 

که قرار است آن ها را بخورید.
که  خوراکی هایی  در  موجود  غذایی  مواد  میزان  شناخت 
رژیم غذایی خود  با  آن ها  و مطابقت دادن  مصرف می کنیم 
می تواند تلاش خوبی در جهت داشتن رژیم غذایی سالم باشد.

فشارخونخودراکنترلکنید
فشارخون چیزی نیست که معمولًا بتوان آن را احساس کرد. 
فشارخون اگر بالا باشد می تواند منجر به بیماری های قلب 
و عروق شود و شاید زمانی متوجه آن شوید که کمی دیر شده 
باشد. بنابراین سعی کنید سبک زندگی خود را طوری انتخاب 
کنید که آن سبک زندگی تمایلی به سمت فشارخون بالا نداشته 
باشد و گاهی اوقات نیز فشارخون خود را برای اطمینان خاطر 
اندازه گیری کنید. ورزش کردن، پرهیز از رژیم غذایی ناسالم، 
سیگار و نمک زیاد از جمله مواردی است که از بروز فشارخون 

بالا پیشگیری می کند.

چطور قلبی سالم داشته باشیم؟

10 توصیه برای سلامت قلب

خشکی پوست یکی از مشکلات شایع در فصل زمستان است. خشکی پوست در برخی 
در فصل زمستان بروز می کند و در برخی دیگر تشدید می شود. در این مطلب به بررسی این 

مشکل شایع زمستانی می پردازیم.
 گاهی مراقبت از پوست در بهترین شرایط هم می تواند کاری دشوار باشد. در فصل 
زمستان که هوا سرد می شود و از میزان رطوبت هوا نیز کاسته می شود، محافظت از پوست و 
هیدراته کردن آن ممکن است بیش  از پیش دشوار شود. بنابراین با تلاش در راستای مرطوب 

نگه داشتن پوست می توان از خشکی پوست، خارش و ترک خوردن آن اجتناب کرد.
عللخشکیپوستچیست؟

وقتی که پوست انسان به اندازه کافی دارای روغن و چربی محافظ نباشد، رطوبت می تواند 
از پوست خارج شود. در پی این اتفاق و زمانی که آب کافی در خارجی ترین لایه پوست بدن 
انسان وجود نداشته باشد، پوست دچار خشکی خواهد شد. گفتنی است این اثر می تواند در 
فصل زمستان که هوا سرد است و میزان رطوبت هوا کاهش می یابد تشدید شود. سایر عللی 

که موجب خشکی پوست می شوند نیز شامل موارد زیر هستند:
* استفاده بیش ازحد از صابون و آب داغ

* در معرض مواد شیمیایی مضر برای پوست قرار داشتن
* برخی بیماری های پوستی

* افزایش سن
خشکیپوستچیستچهآسیبیدارد؟

شاید خشکی پوست به تنهایی مشکل بزرگی برای انسان نباشد اما ممکن است با برخی 

بیماری ها و شرایط دیگر مرتبط باشد. این بیماری ها و شرایط معمولًا خوشایند نیستند و 
می توانند فعالیت روزانه انسان را تحت تأثیر قرار دهند.
خشکی پوست می تواند منجر به مشکلات زیر شود:

-- خارش پوست
-- ضخیم و خشن شدن مناطقی روی پوست

-- ترک های دردناک در پوست
-- درماتیتی که شامل قرمزی، التهاب و پوست پوست شدن باشد

-- اگزمایی که می تواند با پوسته پوسته شدن، خارش و قرمز شدن بخش هایی از پوست 
همراه باشد.

-- عفونت باکتریایی
چطورمیتوانپوستخشکرادرمانکرد؟

اولین قدم برای درمان خشکی پوست، تشخیص علت خشکی است. آب وهوای زمستان 
یکی از شایع ترین دلایل خشکی پوست است. البته اگر پوست فردی به شدت دچار خشکی 
شده باشد، بهتر است که این موضوع را به منظور تشخیص دلایل مشخص در آن فرد، با 
پزشک در میان گذاشت. ممکن است دلایل ایجاد خشکی پوست در افراد مختلف متفاوت 
باشد و برای تشخیص اختصاصی این موضوع بهتر است با پزشک مشورت شود. پزشک 
می تواند مشکل را تشخیص دهد و راه های پیشگیری از خشکی پوست را به شما بگوید. 
برای مثال ممکن است پزشک به فردی که دچار خشکی پوست است توصیه کند از تماس 
با برخی محصولات و یا مواد شیمیایی اجتناب کند.  البته در موارد کلی می توان از برخی 
روش ها برای جلوگیری از خشکی پوست در فصل زمستان استفاده کرد. در ادامه به بیان 

برخی از این روش ها می پردازیم.
کمترازآبداغاستفادهکنید

هنگامی که در تلاش برای برگرداندن رطوبت به پوست خود هستیم، شاید خیساندن زیاد 
پوست در آب ایده ی خوبی به نظر بیاید اما جالب است بدانید که آب می تواند خشکی پوست 
را تشدید و بدتر کند به خصوص اگر از آب داغ و صابون استفاده شود. شستشوی زیاد می تواند 
چربی و روغن محافظ روی پوست را از بین ببرد و پوست را در وضعیتی آسیب پذیر و مستعد 
خشکی قرار دهد . بنابراین لازم است سعی کنید شستشو و استحمام خود را کوتاه کنید )10 

دقیقه یا کمتر( و همچنین به جای استفاده از آب داغ، سعی کنید از آب گرم استفاده کنید.
کمترازصابوناستفادهکنید

 استفاده زیادی از صابون ها و یا ضدعفونی کننده های دست معمولًا منجر به خشکی 
پوست می شود. بنابراین سعی کنید مصرف صابون و ضدعفونی کننده های دست خود را 
به حداقل برسانید. می توانید مصرف صابون را فقط و فقط به زمان ها و مکان هایی که نیاز 
قطعی وجود دارد اختصاص دهید و یا مصرف آن را فقط به آن نقطه از بدن که نیازمند 
شستشو است مثل زیر بازوها و یا پاها محدود کنید. بنابراین دیگر تمام بدن خود را در معرض 

شستشوی غیرضروری قرار نمی دهید.
همچنین می توانید از صابون های ضعیف، بدون بو و صابون هایی که به منظور ایجاد 

خشکی کمتر طراحی و تولید شده اند استفاده کنید.
پوستخودرامرطوبکنید

مرطوب کننده های پوست ابزار بسیار مهمی برای مقابله با خشکی پوست هستند. انتخاب 
صحیح مرطوب کننده، می تواند باعث پیشگیری و درمان خشکی پوست شود. لازم به ذکر 
است ۴ نوع از مدل های مرطوب کننده در بازار وجود دارند که نیازی به تجویز پزشک ندارند.

پمادهای مرطوب کننده: نحوه کار پمادهای مرطوب کننده این طور است که سعی دارند 
بیشتر رطوبت موجود در پوست را حفظ کنند. البته ممکن است با استفاده از پمادهای 
مرطوب کننده حس چرب شدن و روغنی بودن پوست را داشته باشید. وازلین یکی از همین 

نمونه هاست.
روغنهایمرطوبکننده: روغن های مرطوب کننده نسبت به پمادها حس چرب بودن 
کمتری در پی دارند و علیرغم چرب بودن کمتر، همچنان برای مبارزه با خشکی پوست 

مؤثرند. روغن بچه، روغن های معدنی و روغن حمام از این نوع هستند.
کرمهایمرطوبکننده: کرم های مرطوب کننده نسبت به سایر انواع مرطوب کننده ها از 
محبوبیت بیشتری برخوردارند و فراگیرترند. علت محبوبیت بیشتر کرم های مرطوب کننده 
این است که پوست بدن انسان آن ها را بهتر از سایر مدل ها جذب می کند. کرم های دست از 

این نوع مرطوب کننده ها هستند.
احساس  کمترین  دارای  مرطوب کننده  لوسیون های  مرطوبکننده: لوسیونهای
چرب و روغنی بودن را دارند که یک مزیت است. اما لوسیون ها نسبت به سایر مدل ها، از 

مرطوب کنندگی کمتری برخوردارند و این اتفاق ناشی از وجود الکل بیشتر در آن هاست. 
بعد از شستن پوست خود، آن را به آرامی و به طور متوسط خشک کنید و بلافاصله از 
مرطوب کننده ی خود روی پوستتان استفاده کنید چراکه این لحظه بهترین لحظه برای گیر 

انداختن بیشترین میزان رطوبت در پوست است.

از مشکلات فصل سرما

خشکی پوست در زمستان و درمان آن

 هنگامی که صبح از خواب بیدار می شوید، ممکن است با 
مقداری قی چشم مواجه شوید. همچنین، تجربه قرمزی، خارش 
و سوزش چشم ها در طول زندگی شرایطی عادی است. در هوای 
سرد ممکن است با آبریزش چشم ها مواجه شوید یا پس از گریه 

چشم ها پف کنند. 
اما گاهی اوقات نیز تغییر رنگ، تورم یا دیگر مسائلی که برای 
چشم ها رخ می دهند، می توانند از بروز مشکلی جدی تر حکایت 
داشته باشند که به توجه و رسیدگی فوری نیاز دارد. در ادامه با 
برخی مسائل شایع مرتبط با چشم ها و این که ممکن است به چه 

چیزی اشاره داشته باشند، بیشتر آشنا می شویم.
سوزشودرد

احساس سوزش و درد در چشم ها می تواند به واسطه دلایلی 
ساده مانند خستگی، تحریک شدن، تب یونجه، آلرژی به گرد و 

غبار یا قرار گرفتن در معرض دود شکل بگیرد.
از سوی دیگر، عوامل دیگری نیز می توانند به این شرایط منجر 
شوند که جدی تر و نگران کننده تر هستند. سوزش چشم ها می 
تواند نشانه ای از »بلفاریت« باشد که به واسطه تجمع باکتری ها 
و بروز پوسته های شوره مانند روی پلک ها شکل می گیرد. این 
شرایط چشم ها را تحریک کرده و موجب احساس سوزش و درد 

می شود. 
همچنین، سوزش و درد چشم ها می تواند نشانه ای از تولید 
ناکافی اشک باشد که این شرایط به نام خشکی چشم شناخته 
قرنیه،  التهاب  کراتیت،  نام  به  جدی تر  شرایطی  یا  و  شود  می 

زمینه ساز آن شده باشد.
چشمهایپوستهدار

زمانی که چربی ها و اشک ترکیب شده و خشک می شود، 
پوسته هایی چسبنده روی پلک یا مژه ها شکل می گیرد. مقدار 
اندک از این پوسته ها عادی محسوب می شود، اما پوسته های 

زرد یا سبز رنگ می تواند نشانه ای از بروز یک عفونت باشد.
چشم صورتی یا التهاب ملتحمه عفونتیست که موجب پوسته 
پوسته شدن و چسبندگی چشم ها می شود. این شرایط واگیردار 
است و شستشوی چشم ها با آب کمکی به بهبود آن نکرده و باید 
به پزشک مراجعه کنید. همچنین، حوله ها یا اشیا دیگر که در 
تماس با چشم های فرد بیمار هستند نباید به اشتراک گذاشته 

شوند.
چشمهایخشکوخارشدار

این شرایط می تواند به سادگی و در نتیجه استفاده طولانی 
مدت از نمایشگرها یا یک آلرژی شکل گرفته و یا نشانه ای از 
افزایش سن باشد. اما خشکی و خارش چشم ها ممکن است به 
مساله ای جدی تر اشاره داشته باشد. این شرایط ممکن است با 

کمبود تستوسترون در غدد چربی چشم ها مرتبط باشد.
استفاده از قطره های مرطوب کننده و کمپرس سرد می تواند به 
بهبود شرایط کمک کند. اگر مشکل همچنان ادامه دارد، پزشک 
می تواند به یافتن دلیل و ارائه روش درمان کمک کند. به عنوان 
مثال، اگر مشکل با هورمون تستوسترون مرتبط است، شما می 
توانید از کرم تستوسترون تجویز شده توسط پزشک روی پلک 

خود استفاده کنید.
یکتوده

گل مژه توده ای قرمز و دردناک است که روی مژه یا زیر پلک 
شکل می گیرد. خود فرد نباید به تخلیه گل مژه اقدام کند زیرا 
می تواند تنها موجب سرایت باکتری ها به بخش های دیگر شود.

شالازیون نیز توده ای بدون درد و متورم روی پلک چشم است که 
در مکان یک غده چربی مسدود شکل می گیرد.

در هر مورد، خیس کردن یک پارچه یا حوله تمیز در آب گرم و 
قرار دادن آن روی چشم برای حدود 10 دقیقه و تکرار این کار چند 
بار در روز می تواند به بهبود شرایط کمک کند. اگر پس از چند روز 

مشکل همچنان پابرجا بود، باید به پزشک مراجعه کنید.
چشمهایزردرنگ

اگر بخش سفید چشم ها به طور کامل زرد شده است، باید 
در کوتاه ترین زمان ممکن به پزشک مراجعه کنید. به احتمال 
بسیار زیاد بیماری زردی یا یرقان که یک بیماری کبدی ناشی از 
هپاتیت، سوء مصرف الکل، سنگ های صفراوی و گاهی اوقات 

سرطان است، در پس این شرایط قرار دارد.
لکه های زرد رنگ در سفیدی چشم بیشتر احتمال دارد که به 
توده های پروتئینی، چربی یا کلسیمی )Pinguecula( یا بافت 
گوشتی )Pterygium( اشاره دارد. آنها موارد نگران کننده ای 

نیستند، مگر این که در بینایی فرد اختلال ایجاد کنند.
مردمکهاییبااندازههایمتفاوت

در حالت عادی، مردمک )بخش تیره در مرکز چشم( شما در 

واکنش به نور باز و جمع می شود. اما گاهی اوقات یک مردمک 
چشم می تواند بازتر یا جمع تر از دیگری به نظر برسد.

آسیب عصبی، میگرن، برخی داروها، و عمل جراحی چشم 
از جمله دلایلی هستند که می توانند به بروز این شرایط منجر 
شوند. همچنین، اگر به تازگی یک آسیب دیدگی در ناحیه سر را 
تجربه کرده اید، حتی موارد خفیف، می تواند دلیل اندازه متفاوت 

مردمک ها باشد.

این علائم در چشم ها نشانه چیست؟

اگر در یک منطقه شهری که سطوح آلودگی در آن بالاست، زندگی می کنید، برنامه منظم 
ورزش در فضای باز ممکن است بیش از آن که مفید باشد به ضرر شما تمام شود.

با توجه به اطلاعات متناقض بسیاری که وجود دارند، آگاهی از این که کدام عادات به واقع 
بر سلامت مغز تاثیرگذار هستند، دشوار است. آیا باید زمانی را برای حل جدول یا مدیتیشن 
اختصاص دهید؟ آیا باید رژیم غذایی کتو را دنبال کنید یا یک گیاهخوار باشید؟ آیا باید 
تمرینات کراس فیت انجام دهید یا یوگا کار کنید؟ در نظر گرفتن تمام این انتخاب ها می تواند 
به سرعت شما را دچار سردرگمی کند. بدون تردید، دوست ندارید عاداتی را دنبال کنید که 
به جای تقویت سلامت مغز به آن آسیب برسانند. مراجعه به یک متخصص اعصاب یکی از 
ساده ترین روش هایی است که می توانید برای پیشگیری از این شرایط مد نظر قرار دهید. 
در ادامه با برخی عادات که سالم به نظر می رسند، اما می توانند در واقع به مغز شما آسیب 

برسانند، بیشتر آشنا می شویم.
ورزشدرفضایبازشهری

خروج از خانه، دریافت هوای تازه و انجام ورزش یکی از سالم ترین عاداتی به نظر می رسد که 
می توانید برای بهبود شرایط مغز و بدن خود انجام دهید. اما یک مشکل وجود دارد... اگر در 
یک منطقه شهری که سطوح آلودگی در آن بالاست، زندگی می کنید، برنامه منظم ورزش در 

فضای باز ممکن است بیش از آن که مفید باشد به ضرر شما تمام شود.
زمانی که در مناطق پر ترافیک و آلوده شهری در فضای باز ورزش می کنید، ذرات معلق 
موجود در هوا که از اگزوز خودورها خارج شده اند را استنشاق می کنید که می تواند موجب 
التهاب عصبی و زوال شناختی شود. همچنین، استنشاق هوای آلوده موجب کاهش سطوح 
BDNF می شود که این پروتئین انعطاف پذیری مغز، حافظه و شناخت را بهبود می بخشد. 
از این رو، به جای حضور در فضای باز شلوغ شهری برای ورزش، بهتر است به باشگاه رفته و یا 

برنامه ورزشی خود را حداقل در مکانی سبز مانند یک پارک انجام دهید.
خوردنمیانوعدههایسالم

زمانی که از مواد غذایی سالم به عنوان میان وعده استفاده می شود، شاید فکر کنید که این 
کار برای بدن شما مفید است. اما مصرف میان وعده حتی اگر از مواد غذایی سالم استفاده 
شود، می تواند اثری منفی بر سلامت مغز شما داشته باشد. مواد غذایی سالم مانند میوه ها، 
مغزدانه ها، و اسموتی ها از کالری بالایی برخوردار هستند و پژوهش ها نشان داده اند که 
محدود کردن دریافت کالری به جای دریافت بیش از حد آن برای سلامت مغز بهتر است. به 
عنوان مثال، کاهش مصرف کالری از طریق روزه متناوب می تواند خطر بیماری های انحطاط 
عصبی، مانند آلزایمر و پارکینسون را کاهش دهد. همچنین، این روش می تواند به بهبود 

حافظه و خلق و خو کمک کند.
در حقیقت، دنبال کردن یک رژیم روزه متناوب به نام »رژیم ۵:۲« که در آن برنامه غذایی 
عادی طی پنج روز هفته دنبال شده و دو روز روزه گرفته می شود، می تواند سطوح پروتئین 

BDNF که ماده ای مفید برای مغز است را افزایش دهد.
خوابیدن

افراد بسیاری در جهان به دلایل مختلف با کمبود خواب مواجه هستند و خواب ناکافی اثری 
منفی بر عملکرد مغز دارد.  بسیاری از ما فکر می کنیم که کمبود خواب خود را می توانیم در 

آخر هفته ها با ساعات خواب بیشتر جبران کنیم، اما متاسفانه این درست نیست.
حتی ساعات خواب بیشتر در آخر هفته ممکن است شرایط را وخیم تر سازد. این اقدام نه 
تنها می تواند زمان خواب و بیداری عادی شما را تغییر دهد که احساس خستگی و بدخلقی 
بیشتر را در پی دارد، بلکه بر ریتم شبانه روزی شما نیز تاثیر منفی می گذارد. حفظ یک برنامه 

خواب پایدار برای مغز و بدن انسان بهتر است.
هفت تا نه ساعت خواب شبانه، افزون بر چرت های روزانه گاه و بیگاه توصیه شده است. اما 
اگر قصد دارید چرت بزنید، بهتر است حداقل ۹0 دقیقه طول بکشد. این مدت زمانی است 
که مغز روی یک چرخه خواب کامل کار می کند. اگر پیش از تکمیل این چرخه از خواب بیدار 

شوید، به جای احساس افزایش سطوح انرژی، با سستی و بی حالی مواجه خواهید شد.

ترککافئین
از  قهوه  که  شرایطی  در  است.  جهان  در  برانگیز  بحث  های  نوشیدنی  از  یکی  قهوه 
محبوب ترین نوشیدنی ها در جهان است، اما اعتیادآور و اسیدی نیز بوده، از این رو، چندان 
برای سلامت انسان خوب نیست. اما طی سالیان اخیر شرایط تغییر کرده است و مطالعات 
نشان داده اند که کافئین می تواند فواید سلامت مختلفی را ارائه کند که مغز نیز از آنها بی بهره 
نیست.  کافئین نه تنها می تواند حافظه را بهبود بخشیده و سطوح هوشیاری را افزایش دهد، 
بلکه خطر بیماری های انحطاط عصبی، مانند پارکینسون و ام اس را نیز کاهش می دهد. در 
شرایطی که نیازی نیست مصرف قهوه را کاملا کنار بگذارید، اما از زیاده روی در این کار نیز 
پرهیز کنید. نوشیدن دو فنجان قهوه در روز، یکی هنگام صبح و دیگری پس از ناهار می تواند 
بیشترین فواید را برای مغز به همراه داشته باشد. برای پیشگیری از تحت تاثیر قرار گرفتن 

شرایط خواب بهتر است پس از ساعت دو بعد از ظهر قهوه مصرف نکنید.
ورزششبانه

ورزش منظم یکی از بهترین روش ها برای محافظت از سلامت مغز است. اما با توجه به 
زندگی سریع و پر مشغله امروز، اختصاص زمان برای ورزش در برنامه روزانه شاید دشوار باشد. 
از این رو، برنامه ورزشی منظم بیشتر برای ساعات بعد از ظهر و شب تنظیم می شود. متاسفانه 
ورزش شبانه می تواند در خواب شما اختلال ایجاد کند که این شرایط نیز می تواند بر سلامت 
مغز تاثیرگذار باشد. بهترین زمان برای انجام ورزش هنگام صبح است. در حقیقت، ۳0 دقیقه 
ورزش ایروبیک هنگام صبح بهره وری شما در ادامه روز را می تواند تا ۳0 درصد افزایش دهد. 
خواب با کیفیت بهتر و بهره وری روزانه بیشتر می توانند دلایل خوبی برای برخاستن زودتر 
از خواب و انجام ورزش صبحگاهی باشند. اما اگر قصد دارید ساعات ورزش بیشتری را در 
برنامه روزانه خود جای دهید باید آب و پروتئین بیشتری نیز مصرف کنید زیرا کم آبی بدن و 
ترمیم ماهیچه ای ضعیف ناشی از کمبود پروتئین، هر دو می توانند بر سلامت مغز شما تاثیر 

منفی بگذارند.

عاداتی به ظاهر مفید اما مضر برای مغز
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اجتماعی

شیعیان داغدار شهادت حضرت فاطمه زهرا)س( 
هستند ؛ ایشان که در محبت و وفا الگویی ارزشمند از 
بانوی مسلمان را ترسیم کرد و با دفاع از حریم ولایت 
و ترویج آموزه های دینی در مسیر اثبات حقانیت دین 
مبین اسلام گام برداشت و در جهت نیل به این اهداف 
والا از هیچ کوششی فروگذاری نکرد و بدین ترتیب به 

سعادت حقیقی دست یافت.
واکاوی شخصیت بی همتای حضرت فاطمه)س( 
به سبب جایگاه ویژه و منزلتی که نزد پروردگار و پیامبر 
و  عالمان  توجه  همواره  داشته  اسلام)ص(  گرامی 
دین پژوهان را به خود جلب کرده است. کوثر رسول 
خویش  پسندیده  سیره  و  اخلاق  با  که  اکرم)ص( 
الگویی شایسته از بانوی مسلمان را برای تمام دوره 
های متمادی ترسیم و در مقام یک زن با دفاع از جایگاه 

نبوت و امامت به رسالت خویش عمل کرد. 
حضرت فاطمه)س( در جایگاه همسر، همواره برای 
حضرت علی)ع( شریکی وفادار و مهربان بود و نگاهی 
به زوایای زندگی ایشان نشان می دهد که ایشان در 
تربیت و پرورش فرزندانشان اهتمام ویژه ای داشت و 
هیچ گاه مشکلات و مصائب مختلف او را از ایفای این 
وظیفه بازنداشت. فرزندانی که در مکتب تربیتی مادر 
فرامین اسلام را با تمام وجود آموختند تا بتوانند در 

آینده پیام آور حق و حقیقت باشند. 
اسلام)ص(،  پیامبر  وفات  از  پس  کوتاهی  مدت 
حضرت زهرا)س( پس از تحمل سختی های بسیار به 
شهادت رسید و امام علی)ع( بنابر سفارش ایشان پیکر 
مطهرشان را به صورت پنهانی به خاک سپرد. البته در 
تاریخ شهادت حضرت فاطمه)س( چند روایت وجود 
دارد که سوم جمادی الثانی 11 هجری قمری روایتی 

صحیح تر از تاریخ 13 جمادی الاولی است. 
به مناسبت سالروز شهادت حضرت فاطمه)س(  ایرنا 
پژوهش  معاون  نادم«  »محمدباقر  الاسلام  حجت  با 
و  شهدا  سیره  روایت  موسسه  راهبردی  مطالعات  و 
کارشناس رادیو معارف به گفت و گو پرداخته است که 

در ادامه می خوانید. 
معاون پژوهش و مطالعات راهبردی موسسه روایت 
سیره شهدا، حضرت زهرا)س( را از شخصیت های 
برجسته جهان اسلام دانست و در ارتباط با جایگاه او 
گفت: آیه مودّت در وصف ایشان نازل و در آیه تطهیر 
ناپاکی، منزّه هست،  از هرگونه  او  بر این مطلب که 
بانوی  این  کوثر،  سوره  پایه  بر  و  است  شده  تاکید 
بزرگوار منبع و مصداق خیر کثیر به شمار می رود. 
همچنین او در داستان مباهله با حضور در کنار پیامبر 
اکرم)ص(، همسر و فرزندانش، اتمام حجت الهی به 
رهبر مسیحیان نجران و مخالفان شد و از برکت ها و 
آثار وجودی آن حضرت همین بس که، بیش از هزار 
سال می گذرد و میلیون ها انسان در هر شبانه روز با 
استمداد از شخصیت معنوی او به پیشگاه خداوند، 

توسل می جویند. 
پیامبر)ص(  نزد  را  زهرا)س(  حضرت  جایگاه  نادم 
رسول  رفتار  داشت:  اظهار  و  کرد  ارزیابی  والا  بسیار 
های  شیوه  از  دور  به  بزرگوار  بانوی  آن  با  اکرم)ص( 
مرسوم و معمول بود و نمی توان برای منزلت و قرب 
ایشان نزد حضرت محمد)ص(، حد و مرزی تعیین 
کرد. پیامبر اسلام)ص( عمیق ترین تجلیل ها، احترام 
ها و احساسات پدرانه را در هر محفل و مجلسی به 

دخترش تقدیم می کرد. 
به  آنها  ارتباط عاطفی و صمیمی میان  و  نزدیکی 
خصوص هنگامی که حضرت خدیجه)س( و ابوطالب 
عموی پیامبر)ص( که هر 2 از حامیان اصلی ایشان به 
شمار می آمدند از دنیا رفتند بی مانند است صمیمیتی 
که در گذر زمان نیز به آن عمق بخشیده و حضرت 
زهرا)س( تنها یاور و مونس پدر شد و این ارتباط عاطفی 
ابعاد تازه ای به خودگرفت تا جایی که خاتم الانبیا)ص( 
»فاطمه،  فرمودند:  صدیقه)س(  حضرت  درباره 
آفریده  انسان  صورت  به  که  است   ) حوری)بهشتی 
شده است. من هرگاه مشتاق بهشت می شوم به نزد 
فاطمه می روم و بوی بهشت برین را از وی استشمام 

می کنم.« 
احادیث  محتوای  در  نیز  دیگری  تعبیرهای 
پیامبر)ص( درباره کوثر نبی)س(وجود دارد که از آن 
جمله می توان به »فاطمه بهشت و جواز بهشت من 
است؛ کوثر نورافشان؛ زهره فروزان؛ نوردیده و نشاط 
بخش قلب« اشاره کرد که این توصیف ها بی شک 
جلوه و ظهور ویژگی ها و کمالاتی در وجود حضرت 
زهرا)ص( است که زمینه های بروز چنین رفتارها و 

سخنانی را فراهم ساخته اند. 
قرآن  که  این  به  اشاره  با  معارف  رادیو  کارشناس 
بالاترین سند برای اثبات حقانیت حضرت زهرا)س( 
است، یادآور شد: برپایه تاویل و تفسیر آیات قرآن، بیش 
از 50 آیه به شخصیت بانوی آب و آینه می پردازد. در 
این میان سوره مبارکه انسان به طور ویژه، گذری بر 
شخصیت، عظمت و فضایل والای حضرت صدیقه 
جامع ترین  و  برترین  عنوان  به  او  و  دارد  کبری)س( 
جمله  از  زندگی  ابعاد  تمام  در  بشریت  عالم  الگوی 
)سجاده بندگی، جلوه گاه وارستگی، عرصه وظایف 
خانوادگی، حیا، عفاف، حجاب، ایثار، انفاق و ساده 
زیستی( برای همه عصرها به نسل ها معرفی می شود. 
وی در ارتباط با ولایت پذیری حضرت زهرا)س( بیان 
داشت: هیچ فردی عمق و ژرفای امامت را نتوانست 
مانند فاطمه زهرا)س( بشناسد و در راه تبیین امامت 
و شناسایی آن و دفاع از امام خویش تلاش کند و در 
این مسیر گام بردارد. او از هر وسیله ای برای دفاع از 
امامت امامان بر حق، استفاده کرد، گاه با بیان خطبه 
های شیوا و روشنگرانه، عظمت و فضیلت مقام امامت 
و شخص امام علی)ع( را آشکار ساخت و زمانی دیگر 
با منطق و استدلال امامت 12 امام را به اثبات رساند 
و برکت و مزایای بی شمار آن را برای همگان برشمرد و 
آنجا که لازم دید، برای دفاع از امام خویش، جان خود را 
به خطر انداخت تا آنجا که نخستین شهیده راه امامت 

و دفاع از آن لقب گرفت. 
را  ولایت  مقام  دنیاطلبان  که  هایی  دوران  تمام  در 
هدف دشمنی های خود قرار داده بودند، ایشان به 
حریم  از  دفاع  آغازگر  ولایت،  مدافع  و  حامی  عنوان 
زهرا  حضرت  های  مبارزه  و  ها  دفاعیه  شد.  ولایت 
)س( از آن جهت مهم و سرنوشت ساز است که ایشان 
الگویی برای مبارزه نداشتند و ایشان خود طراح مبارزه 
با تحریف و ترسیم کننده نقشه دفاع از ولایت بود و 
ظاهر  صحنه،  در  قهرمان  سیاستمداری  همچون 
شد. پس از رحلت نبی اکرم )ص(، امیرالمومنین )ع( 
سیاست سکوت اعتراض آمیز و در عین حال همراه با 
همکاری حساب شده با خلفا را بهترین راه نجات امت 

اسلامی از هلاکت وگمراهی دانست و در این میان 
حضرت زهرا )س( با ایستادگی در برابر جریان حذف 

ایشان حقایق را برای حق طلبان روشن کرد. 
معاون پژوهش و مطالعات راهبردی موسسه روایت 
سیره شهدا با اشاره به روایت های مختلف در ارتباط با 
تاریخ شهادت حضرت فاطمه)س( و علت این مساله، 
اظهار داشت: محمد بن جریر طبری در کتاب »دلایل 
الامامه« روایت هایی را از امام صادق)ع( نقل می کند، 
مبنی بر این که »حضرت صدیقه طاهره)س( در ماه 
جمادی الآخر روز سه شنبه، سه روز از ماه گذشته در 
سال 11 هجری قمری از دنیا رفتند.« این روایت مبنای 
اتکای بیشتر علمای شیعه از جمله سید بن طاووس 
در کتاب شریف »اقبال« است. اما در دسته دیگری از 
روایت ها، این مدت را 75 روز دانسته اند از جمله این 
روایت ها، روایت شیخ کلینی از امام صادق)ع( است که 
حضرت می فرمایند: »به درستی که توقّف فاطمه)س( 

در این دنیا، پس از پدرگرامی اش 75 روز بود.« 
از  گروه  این 2  در  اختلاف  دلیل  رسد  می  نظر  به 
روایت ها رایج نبودن نقطه گذاری بر کلمات در زمان 
صدور آنها باشد. توجه به شباهت »خمسه و سبعون« 
با »خمسه تسعون« گواه این مطلب است. در عرف 
به دهه دوم جمادی الاول، از دهم تا بیستم جمادی 
الاول، دهه فاطمیه اول و به دهه اول جمادی الثانی 
از اول تا دهم جمادی الثانی، دهه فاطمیه دوم گفته 
می شود. اما بیشتر بزرگان و علما، سوم جمادی ثانی 
مصادف با 95 روز پس از رحلت پیامبر )ص( را معتبرتر 
به  توصیه  دینی  بزرگان  و  علما  چند  هر  دانند.  می 

پاسداشت و عزاداری در هر 2 تاریخ داشته اند. 
کارشناس رادیو معارف، زنان جامعه اسلامی را به 
عنوان مربیان تربیت صحیح فرزندان دانست که می 
بایست جایگاه واقعی خود را در جامعه به دست آورند 
و بدانند که در مسیر پرفراز و نشیب تعالی و پیشرفت 
بدون الگو هرگز موفق نمی شوند، افزود: بنابراین آنها 
برای پشت سر نهادن پله های ترقی در زندگی فردی و 
اجتماعی نیازمند پشتوانه ای قدرتمند و الگویی تمام 
عیار هستند و این الگو تنها برای جامعه و زنان ایرانی و 
یک مقطع و دوره خاصی از زمان نیست بلکه برای تمام 
زنان عالم و در تمام اعصار قابل دسترسی و استفاده 
حضرت  حقیقت  در  الگو  این  و  شود  می  محسوب 

صدیقه)س(، است. 
نادم در پایان با اشاره به این که زندگی کوثر نبی)س( 
نمونه بارز مهر و عطوفت در خانواده به شمار می رود 
که می تواند بستر مناسبی برای تربیت فرزندان صالح 
فراهم کند، گفت: بنابراین تاثیرپذیری بانوان جامعه 
زندگی سالم، تحکیم  برای داشتن  ایشان  زندگی  از 
در  خانواده  و  خانه  درست  مدیریت  خانواده،  بنیان 
امور اقتصادی و اجتماعی بسیار موثر خواهد بود و 
بی تردید شناخت زندگی حضرت فاطمه)س( و عمل 
به آن جامعه را از بسیاری از ناهنجاری های فرهنگی 
و اجتماعی به دور نگه می دارد و بهترین خط مشی 
در زندگی بانوان خواهد بود. به منظور ایجاد امکان 
زمینه های الگوسازی نیز باید در اجتماع ظرفیت ها و 
قابلیت هایی وجود داشته باشد تا بتوان این آرمان ها را 
تحقق بخشید و از طرف دیگر باید با شناخت موانع و 
مشکلاتی که در این مسیر وجود دارد به سمت سعادت 

حقیقی گام برداشت. 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

صنایع آلاینده قم باید به شهرک های صنعتی 
منتقل شوند

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: تراکم صنایع در جاده اراک، اصفهان و 
کاشان باید مدیریت شود تا این صنایع به محل های مجاز و شهرک های صنعتی انتقال داده 

شوند.
سید رضا موسوی ظهر شنبه در همایش ملی روز هوای پاک که بمناسبت گرامیداشت 
این روز در سالن همایش های شهرداری قم برگزار شد، با بیان اینکه 29 دی ماه روز ملی 
هوای پاک نام گرفته است، گفت: ایران جزو کشورهایی است که از سال 137۴ با توجه به 

نقش اساسی 3 عنصر آب، خاک و هوا روز ملی هوای پاک را نام گذاری کرده است.
وی ادامه داد: شهر قم با توجه به بافت شهری، تراکم جمعیتی و نوع استقرار صنایع در 
اطراف شهر قم یک استان خاص و ویژه ای است. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
قم افزود: با توجه به گرمایش و گرد و غبار در استان قم باید تدبیری اندیشید، در سال های 
اخیر منشأ گرد و غبار کشورهای خارجی عراق، سوریه و عربستان بودند، اما امروزه شاهد 
بروز گرد و غبار با منشأ داخلی هستیم که گسترش پیدا می کند و چاره و تدبیر آن باید توسط 
مسئولان انجام شود. وی با اشاره به اینکه خرد جمعی، مدیریت جامع زیست  محیطی و 
هم گرایی در زمینه گرد غبار لازم است تا شاهد فروکش کردن این موضوع باشیم، گفت: 
باوجود تراکم بالای جمعیت در استان قم، ادعا می کنیم که درگیری چندانی با آلودگی 
هوا مانند سایر کلان شهرها نداریم اما اگر برنامه ریزی صحیح نباشد ما هم در معرض این 
خطر قرار می گیریم. موسوی بیان کرد: اولویت اول توسعه استان بر مبنای گردشگری 
شکل گرفته است و برای رسیدن به پیشرفت در این زمینه تأمین هوای پاک، زیست مناسب 

و تأمین آب از لوازم آن است.
*برای تراکم صنایع تدبیری اندیشیده شود

وی با اشاره اینکه نیازمند اقدامات فرهنگی اجرایی و عملی هستیم تا شاهد کاهش 
آلودگی هوا باشیم، گفت: دو ایستگاه سنجش آلودگی هوا با بازه زمانی گزارش ها را اعلام 
می کنند و اداره حفاظت محیط  زیست وضعیت کیفی هوا را به دستگاه های مربوطه اعلام 
می کند.  مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم تصریح کرد: تراکم صنایع در جاده اراک، 
اصفهان و کاشان باید مدیریت شود تا این صنایع به محل های مجاز و شهرک های صنعتی 
انتقال داده شوند و فضا برای زندگی مطلوب فراهم شود. وی با اشاره به اینکه شعار امسال 
»هوای پاک، مسئولان و مردم« است، خاطرنشان کرد: باید یک تعامل مطلوب و دوسویه 
داشته باشیم تا سبک زندگی مان را با این شرایط متعادل کنیم، چرا که هر روز شاهد افزایش 
آلودگی و روزهای با هوای ناسالم برای شهروندان هستیم، افزایش خودروها این آلودگی را 
بیشتر می کند و تلاش ما بر این است روی سبک زندگی مردم کارکنیم و مردم را به استفاده 
از وسایل نقلیه عمومی ترغیب کنیم. گفتنی است در حاشیه این همایش نمایشگاه ساخت 
وسایل کاربردی از بازیافتی زباله ها توسط دانش آموزان قمی در معرض دید حضار قرار گرفت 

و در پایان برنامه از فعالان حوزه محیط زیست و هوای پاک استان قم قدردانی شد.

مدیرکل صداوسیمای مرکز قم  خبرداد

رونمایی از ۲۰ مستند شهدای مدافع حرم
مدیرکل صداوسیمای مرکز قم با بیان اینکه این مرکز آغازگر ساخت مستند شهدای مدافع 
حرم در کشور است، گفت: به زودی از 20 مستند ساخته شده پیرامون شهدای مدافع 
حرم رونمایی می شود. حجت الاسلام »محمدلطفی نیاسر« در دیدار »اسدالله گنجعلی« 
فرمانده لشکر 17 امام علی بن ابی طالب )ع( و اعضای ستاد یادواره شهدای مدافع حرم قم 
اظهار داشت: کسانی بودند که در راه خدا و دفاع از ارزش های الهی و حرم های اهل بیت 
)ع( به شهادت رسیدند و آنان که با همین روحیه باقی ماندند، همچنان در صف مجاهدان 
فی سبیل الله قرار دارند. وی با ابراز خرسندی از برگزاری سومین یادواره استانی »مجاوران 
کریمه، مدافعان عقیله« افزود: صداوسیمای مرکز قم برای پوشش و انعکاس اخبار حوزه 
ایثار و شهادت بخصوص مراسم مربوط به شهدای مدافع حرم و ایام گرامیداشت چهلمین 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی تمام عزم خود را به کار بسته و از هیچ تلاش و همکاری 
دریغ نمی کند. مدیرکل صداوسیمای مرکز قم با اشاره به تولید مستند های تلویزیونی 
شهدای مدافع حرم ابراز کرد: کار تولید این نوع مستند ها از قم شروع شد به طوری که قم 
رتبه اول چهارمین جشنواره رسانه های برتر حوزه ایثار و شهادت را از لحاظ تعداد آثار کسب 
کرد و در زمینه تولید آثار کوتاه رتبه اول و در زمینه تعداد آثار 75 دقیقه ای رتبه دوم را کسب 
کردیم.وی ادامه داد: مستند 75 دقیقه ای شهدای مدافع حرم استان قم به گونه ای جذاب 
و اثربخش است که همه مثل یک فیلم سینمایی با رغبت می بینند. لطفی افزود: در حال 
حاضر ساخت 10 مستند شهدای روحانی مدافع حرم استان قم آغاز شده و ان شاءالله در 
نظر داریم از 20 مستند شهدای مدافع حرم استان در یادواره »مجاوران کریمه، مدافعان 
عقیله« رونمایی کنیم. مدیرکل صداوسیمای مرکز قم خاطرنشان کرد: باید به گونه ای 
حرکت کنیم که در زمینه برنامه سازی با محور فرهنگ جهاد و شهادت خودکفا شویم و به 
همین منظور همکاران ما در بسیج صداوسیما اغلب یادواره های شهدا را خودشان ضبط و 
تولید می کنند.  »اسدالله گنجعلی« رییس ستاد برگزاری سومین یادواره »مجاوران کریمه، 
مدافعان عقیله« نیز در این دیدار گفت: ان شاءالله حضور صداوسیما در یادواره شهدای 
مدافع حرم استان به گونه ای باشد که حماسه و دستاورد های جبهه مقاومت و بخصوص 
نقش آفرینی رزمندگان و شهدای لشکر 17 را به زیبایی تمام منعکس و تبیین نماید. وی 
با اشاره به وجود مزار مطهر ۴20 شهید مدافع حرم در استان قم افزود: این استان پایگاه 

اصلی شهدای فاطمیون و زینبیون در کشور است.

فرماندار قم:

توطئه های فرهنگی دشمن منشاء آسیب های 
اجتماعی است

فرماندار قم گفت: اعتیاد، طلاق و بحران اجتماعی باید به عنوان یکی از جدی ترین 
توطئه های فرهنگی دشمن و منشاء آسیب های اجتماعی برای قشرهای مختلف جامعه 

تبیین و آگاهی های لازم نیز جهت مقابله و پیشگیری ارائه شود.
رضا سیار روز شنبه در دهمین جلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر شهرستان 
قم در سالن جلسه های فرمانداری اظهار داشت: از دو دهه پیش که رهبر معظم انقلاب 
موضوع تهاجم فرهنگی را مطرح و هشدار دادند، این معضل همواره جامعه را در معرض 

تهدید قرار داده و امروز شاهد ظهور و بروز آثار سوء آن بر نهاد مقدس خانواده هستیم.
وی با تاکید بر اینکه آسیب ها و ناهنجاری های موجود در جامعه از مصادیق بارز توطئه 
های فرهنگی دشمنان بوده از این رو آگاهی بخشی جامعه در این زمینه ضروری است، 
گفت: به طور حتم پشت سر گذاشتن این مشکل مانند سایر مشکلات امکان پذیر می 
باشد. فرماندار قم همچنین اهمیت برگزاری کلاس ها و کارگاه های آموزشی پیشگیری از 
اعتیاد در مناطق مختلف استان را مورد توجه قرار داد و خاطرنشان کرد: در مناطق آسیب 
پذیر که خانواده ها درگیری بیشتری با اعتیاد دارند، شیوه ها و روش های پیشگیری باید به 
صورت تخصصی تر ارائه و دنبال شود. سیار با تمجید از اقدام شهرداری در تدارک و برپایی 
جشن های سروستان در مناطق هشت گانه و برخی بخش های تابعه گفت: با توجه به 
استقبال مردم و اهالی محله های گوناگون از این طرح فرهنگی، باید پس از ایام سوگواری 
شهادت حضرت زهرا)س( نیز ادامه پیدا کند. جشن سروستان از جمله برنامه های فرهنگی 
اجتماعی پیش بینی شده توسط حوزه فرهنگی هنری شهرداری و صدا و سیما به مناسبت 
چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب در قالب ۴0 برنامه است، که طی آن هر هفته در یکی 
از بوستان ها و یا سالن های ورزشی اجرا و به صورت زنده از سیمای مرکز قم پخش می 
شود. آموزش های پیشگیری از اعتیاد، خاطره گویی انقلاب و دفاع مقدس و همچنین ارائه 
عملکرد پیشرفت های استان در  چهار دهه گذشته از محورها و اهداف آن است. وی در 
بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به در پیش بودن ایام الله فرخنده دهه فجر گفت: 
ملت ایران در روز 22 بهمن حمایت خود از انقلاب را به منصه ظهور خواهد گذاشت، تا 
دشمنان بار دیگر بدانند ایجاد شرایط سخت اقتصادی به هیچ وجه آنها را از پشتیبانی و 
حمایت نظام اسلامی منصرف نکرده است. وی بیان داشت: این ایام بهترین فرصت برای 
ساماندهی معضلات اجتماعی و جبران کاستی های گذشته است و بدون شک تعامل و هم 
افزایی دستگاه های متولی و فرهنگی نیز نقش موثری در تحقق هدف های مورد نظر دارد.

 
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم  خبرداد

ثبت سرو کهک و چنار نایه قم در فهرست ملی ایران 
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم گفت: سرو کهک و چنار 

نایه  قم  در فهرست ملی میراث طبیعی کشور به ثبت رسید.
حمید یزدانی با اعلام این خبر اظهارداشت: در جلسه کمیته ملی ثبت میراث طبیعی 
که با حضور کارشناسان، صاحب نظران و مسئولان مربوطه برگزار شد، سرو کهک و چنار 
نایه قم  واجد ارزش ثبت در فهرست ملی میراث طبیعی شناخته شدند. مدیرکل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم ادامه داد: سرو آفین واقع در شهر کهک درختی 
کهنسال با تنه ای ضخیم،توخالی و زیبا که در مزارع حاشیه جنوب غرب کهک قرار دارد. 
محیط تنه در حدود 5.5 متر می باشد و ارتفاع آن از سطح زمین 17 متر است. او گفت:  
تنه سرو کهنسال آفین به دلیل سن بالا از درون خالی شده که خالی بودن تنه آن جلوه 
خاصی به درخت داده است. این سرو به دلیل قدمت زیاد و ارزش فراوان، شایسته حفاظت 
جدی است. یزدانی افزود: سرو آفین شهر کهک یادگاری از قرن های گذشته است و می 
تواند به عنوان نمادی از زندگی قدیم مردم منطقه باشد شایسته حفاظت باشد. سرو آفین 
به عنوان کهنسال ترین موجود استان قم با سنی در حدود 1200 سال دارای ارزش ثبت به 
عنوان یک اثر طبیعی ملی است. مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 
ادامه داد: درخت  چنار کهنسال روستای نایه درختی قطور و بزرگ که در مجاور امام زاده 
داخل روستای نایه و در بستر رود فصلی روستا قرار گرفته است. او گفت: عمر درخت چنار 
روستای نایه بیش از 500 سال برآورد می شود. این درخت علی رغم سن بالای آن درختی 

شاداب و سرحال است، نگهداری  درخت توسط مردم روستا به خوبی انجام شده است.
یزدانی تصریح کرد: کاشت نهال که در دین اسلام ارج نهاده شده، سبب گردیده است 
که کاشت و نگهداری از درخت همواره به عنوان ارزش تلقی شود و به همین دلیل شاهد 

وجود درختانی با عمر چند ده ساله که بعضاٌ به چند صد سال نیز بالغ می شود هستیم.

امینی زاده خبر داد

تدوین برنامه راهبردی شهرداری بندرعباس
ایمان – پرویزی – بندر عباس

برنامه  تدوین  از  بندرعباس  شهردار 
راهبردی شهرداری بندرعباس در یک افق 

20 ساله خبر داد.
عباس امینی زاده با اعلام این خبر اظهار 
کرد: اهمیت برنامه ریزی به لحاظ تأثیری 
که در ساماندهی فعالیت ها، مدیریت هزینه 
و افزایش بهره وری سازمانی ایفا می کند، 
روشن است، اما بنا به دلایل مختلف از جمله 
عدم تهیه برنامه ها به صورت راهبردی و عدم 
با  مصوب  برنامه های  میان  واقعی  ارتباط 
مدل های تخصیص منابع و به ویژه با نظام بودجه، همواره برنامه های تدوینی با کاستی های 
عدیده ای مواجه است. وی افزود: از طرف دیگر، با مطرح شدن مباحث جدید در حوزه 
برنامه میان مدت  برنامه ریزی شهری طی دهه اخیر، دستورالعمل های قبلی در زمینه 
شهرها نیازمند تقویت است، به گونه ای که منجر به تهیه برنامه ای با رویکرد راهبردی برای 
توسعه شهر به طور عام و حصول نتایج عملیاتی برای شهرداری به طور خاص، شود. 
شهردار بندرعباس ادامه داد: برنامه راهبردی توسعه شهری و شهرداری پاسخی به نیاز 
مدیریت شهری در کشور، پیرامون تدوین برنامه ای فراگیر است، به گونه ای که بتواند در 
کنار برنامه های توسعه، شهری متداول در ایران مانند برنامه)جامع تفصیلی( که اغلب ناظر 
بر سازماندهی کالبدی فضایی شهر می باشد، در چارچوبی علمی به آینده محتمل توسعه 
شهر به شکلی هدفمند و با اتکا به مشارکت همه بهره وران بپردازد. امینی زاده از عزم جدی 
مجموعه شهرداری بندرعباس در نگارش و تدوین»سند راهبردی شهرداری بندرعباس« 
خبر داد و در این ارتباط اظهار کرد: این سند به منظور تامین اهداف فوق و با مشارکت 
اعضای شورای اسلامی شهر، معاونین و جمعی از مدیران ارشد شهرداری بندرعباس در 
قالب ستاد راهبری تدوین سند و کارگروه های تخصصی و با بررسی دقیق اسناد بالادستی، 
توجه به پتانسیل ها، ظرفیت ها و مطالعات مختلف پیشین تهیه شده است. این مقام مسئول 
انواع سندها و طرح های  برنامه راهبردی شهرداری بندرعباس مانند  خاطرنشان کرد: 
جامع موضوعی و موضعی، با نگاه ویژه به مطالعات جمعیتی، اجتماعی، فرهنگی و زیست 
محیطی و همچنین سند آمایش سرزمین با رعایت اصول آینده پژوهی تدوین شده است. 
وی با اشاره به اینکه این برنامه توسعه محور از ابتدای سال 98 آغاز می شود، بیان کرد: برنامه 
راهبردی شهرداری بندرعباس شامل سند چشم انداز شهر بندرعباس در افق  1۴17 و 
برنامه راهبردی-عملیاتی شهرداری بندرعباس در افق 1۴02 تدوین شده است. شهردار 
بندرعباس خاطرنشان کرد: بر این اساس، چشم انداز شهر بندرعباس برای فاصله سال های 
1398 تا 1۴17 تدوین شده که دارای افق 20 ساله است و به چهار برنامه عملیاتی پنج ساله 
تقسیم می شود. امینی زاده افزود: برنامه عملیاتی شهرداری بندرعباس برای پنج سال اول، 

یعنی سال های 1398 تا 1۴02 در این سند به صورت مشروح ارائه شده است.

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی در دیدار با استاندار هرمزگان:

برای تامین و توزیع سوخت مردم هرمزگان 
اهتمام ویژه داریم

سید محمد رضا موسوی خواه مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی کشور 
در سفر به بندرعباس با استاندار هرمزگان دیدار کرد. در این دیدار که با معارفه عبدالله 
احمدی کمرپشتی مدیر جدید منطقه هرمزگان همراه بود، موسوی خواه اظهار کرد: استان 
هرمزگان در مجموعه پخش فرآورده های نفتی کشور استانی مهم و کلیدی است و ما برای 
تعامل با همه دستگاه ها در خدمت رسانی به مردم هرمزگان کاملا آماده ایم. وی افزود: همه 
نقاط کشور ویژگی های مخصوص به خود و اهمیت خدمت رسانی بالایی دارند مثلا اکنون 
و در فصل سرد سال در نقاط کوهستانی و صعب العبور و همچنین در مناطق زلزله زده، 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی هیچ دغدغه ای را برای مردم باقی نگذاشته و همکاران 
ما بی وقفه در حال خدمتند. مدیر عامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران در ادامه 
گفت: هرمزگان بدلیل موقعیت خاص جغرافیایی و گستردگی که در ساحل دارد و اهمیت 
امر قاچاق سوخت که متاسفانه در ابعاد ملی آسیب خود را وارد می کند نیازمند تلاشی 
فراتر از مناسبات عادی است. سید محمد رضا موسوی خواه از احمدی مدیر جدید پخش 
فرآورده های نفتی هرمزگان به عنوان مدیری توانمند در مجموعه این شرکت نام برد و گفت: 
قطعا چنین استانی با این حجم از عملیات و فعالیت نیازمند مدیری با تجربه و فنی و آشنا به 
مسایل در سطح کلان و ملی است که بحمدالله مدیر معرفی شده، وجود این قابلیت ها را در 
مسولیت های قبلی در سایر استان های کشور نشان داده است. در ادامه این دیدار فریدون 
همتی استاندار هرمزگان نیز با بیان بخش هایی از انتظارات مقام عالی دولت در استان را 
از مجموعه شرکت ملی پخش فرآورده نفتی اینگونه عنوان کرد: دغدغه همه ما خدمت به 
مردم است. همین امروز که با هم صحبت می کنیم در بخش هایی از شمال و غرب استان 
هرمزگان برودت هوا موجب شده مردم  به نفت سفید برای وسایل گرمایشی خود نیاز پیدا 
کنند و برای ما مهم است که دسترسی آنان به سوخت آسان و سریع باشد. در این دیدار که 
مدیرکل سیاسی و امنیتی استانداری و دبیر ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز نیز حضور داشت 
راه های مختلف مبارزه با قاچاق سوخت به عنوان سرمایه ملی مورد بررسی قرار گرفت. در 
انتهای این دیدار مقرر شد پیشنهادهای مطرح شده در حوزه صادرات فرآورده های نفتی 

بصورت کارشناسی تدوین و در اختیار وزارت نفت قرار گیرد.

معاون تکنولوژی و توسعه فولاد هرمزگان :

فولاد هرمزگان موفق به ساخت محصول برتر 
کشور شد

فولاد هرمزگان با ساخت گریدCK 50 که 
فولاد پرکربن حرارتی پذیر است و  به دلیل 
مقاومت در برابر سایش در ساخت ابزارها و 
قطعات در صنایع مختلف از قبیل قطعات 
اتومبیل و موتور ، قطعاتی مانند بوش و 
صنعتی  غلتک های  و  شافت ها  میلنگ، 
ملی  جشنواره  .درسومین  دارد  کاربرد 
نوآوری محصول برتر ایرانی، از بین 615 
محصول ، موفق به دریافت لوح و تندیس 
کاظمی   علیرضا  گردید.  برتر   محصول 
معاون تکنولوژی و توسعه فولاد هرمزگان در حاشیه این جشنواره درباره دلیل انتخاب اسلب 
فولادی هرمزگان به عنوان محصول نو آور برتر گفت: این گرید در      کشور قبلا به صورت 
ریخته گری تک باری تولید می شده و برای اولین بار در شرکت فولاد هرمزگان به صورت 
صنعتی، ریخته گری پیوسته با ابعاد و اندازه اسلب تولید شده و محصول نهایی نیز کیفیت 
بهتری از سایر روش های تولید برخوردار بوده است. به گفته وی، خوشبختانه با تکنولوژی 
تولید شرکت فولاد هرمزگان، تجربه فنی و روش تولید در فولادهرمزگان کاملا بومی شده 
است. وی همچنین درخصوص میزان تولید این محصول و برنامه های شرکت برای  افزایش 
میزان تولید نیز گفت: برنامه ریزی خوبی در جهت تولید محصولات و گرید های استراتژیک 
و ویژه صورت گرفته و در سال جاری چندین محصول مورد نیاز صنایع کشور بومی سازی 
و کاملا تجاری شده است. این محصولات در هر تناژ تولید که مورد نیاز صنایع کشور باشد 
قابل تولید و عرضه به بازار هستند. معاون تکنولوژی و توسعه فولاد هرمزگان درباره تفاوت 
این اسلب با دیگر اسلب های تولیدی نیز گفت: محصول نهایی این اسلب از کیفیت 
بهتری نسبت به سایر روش های تولید این محصول داشته و به دلیل پیوستگی و یکنواختی 
ساختار و همچنین خواص مکانیکی یکنواخت در محصول نهایی و کنترل ناخالصی در 
محصول، کاملا متمایز است. کاظمی درباره صادرات اسلب فولادی این گرید نیز اظهار 
کرد: در حال بازاریابی به منظور صادرات این محصول هستیم و با توجه به سابقه خوب فولاد 
هرمزگان در صادرات محصولات فولادی، بازار صادراتی خوبی برای این گریدهای ویژه پیش 
بینی می شود. به گفته وی، اغلب کشورهای صنعتی پیشرو در صنعت فولاد، توان تولید 
این محصول را دارند، اما فولاد هرمزگان با انجام بررسی های فنی و تکنولوژیکی به دانش 
فنی تولید این محصول دست یافته است. سومین جشنواره ملی نوآوری محصول برتر 

ایرانی با هدف معرفی شرکت های نوآور 27 دی ماه در دانشگاه صنعتی شریف برگزار شد.
 

شهردار بندرعباس مطرح کرد

اقدامات اساسی در منظرسازی بلوار ساحلی
شهردار بندرعباس گفت: بلوار ساحلی شهر در دو بخش عمرانی و زیباسازی شاهد 

اقدامات قابل توجهی خواهد بود.
عباس امینی زاده در نشستی که با حضور معاونین خدمات شهری مناطق سه گانه برگزار 
شد، اظهار کرد: در بحث ساماندهی بخش های مختلف، بلوار ساحلی به دلیل ویژگی های 

منحصر به فردی که دارد، یک اولویت اصلی محسوب می شود.
وی با اشاره به تقویت فضای سبز در بلوار ساحلی، افزود: فضای سبز در کوتاه مدت 

خودش را نشان نمی دهد و رسیدن به نقطه مطلوب نیازمند زمان است.
شهردار بندرعباس با بیان اینکه منظر بلوار ساحلی شهر شاهد تغییرات خواهد بود 
و تقویت می شود، خاطرنشان کرد: این قسمت از شهر در دو بخش عمرانی و زیباسازی 

شاهد اقدامات قابل توجهی خواهد بود.

به مناسبت سالروز شهادت حضرت فاطمه)س(

حضرت زهرا)س( کوثر یکتای نبی

آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید ضمن قدردانی از حساسیت حوزه های علمیه 
و همه قشرهای مختلف نسبت به مسائل کشور ، در عین حال تاکید کرد که اعتراض ها باید در 

چارچوب قانون و منطق بوده و منجر به ایجاد تشنج در جامعه نشود.
وی روز شنبه در ابتدای درس خارج فقه خود در مسجد اعظم قم افزود: دراین راستا عده ای 
از فضلا و اساتید حوزه های علمیه در نامه ای به رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، نگرانی 

خود را از برخی مسائل کشور از جمله تصویب چند کنوانسیون اعلام کرده اند.
جمعی از اساتید و فضلای حوزه علمیه قم طی نامه ای خطاب به آیت الله آملی لاریجانی 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام نکاتی را در مورد در دستور کار قرار گرفتن لایحه الحاق 

به کنوانسیون پالرمو و مقابله با تامین مالی تروریسم در مجمع بیان و تاکید کردند، FATF منجر 
به اشراف اطلاعاتی اجانب بر شریان های بانکی کشور خواهد شد. 

وی با تقدیر از این حرکت و نگرانی فضلا از اینکه انحرافی در اهداف و آرمان های امام راحل، 
رهبر معظم انقلاب و شهدا صورت نگیرد گفت: حوزه های علمیه همیشه باید بیدار باشد و 
نسبت به مسائل کشور و مردم توجه کند و اگر انحرافی درحال رخ دادن است از آن جلوگیری 

نماید.
آیت الله نوری همدانی اضافه کرد: البته باید همگان دقت داشته باشند که اعتراض خود را در 
چارچوب قانون و منطق بیان کنند و اینکه عده ای حرکت کرده و بدون توجه به قانون، سروصدا 

ایجاد کنند، صحیح نیست و موضوعی درست نمی شود.
وی گفت: نباید جو کشور را متشنج کنیم و بهانه به دست دشمن بدهیم، حرکت ها باید در 

سایه قانون و آرامش و توجه به فرمایشات رهبر معظم انقلاب باشد.
وی تصریح کرد: این حساسیت ها بسیار خوب است و همه ما باید روحیه انقلابی داشته 
باشیم و در حفظ آرمان های انقلاب کوشا باشیم اما فضای کشور باید آرام همراه با منطق و 
استدلال باشد. آیت الله نوری همدانی در ادامه سخنان خود در خصوص برخی از کنوانسیون 
هایی که در کشور تصویب می شود گفت: چنین کنوانسیون هایی برای ایران مفید نیست، 
ظاهر برخی از بندهای آنها خوب است اما طرف مقابل طبق تجربه های تاریخی پایبند هیچ 

قراردادی نیست.
وی اضافه کرد: ما در خصوص اف ای تی اف و پالرمو قبلا هم هشدار دادیم که تصویب آن 
به صلاح کشور نیست، سردمداران این جریان ها که ظالم هستند و شاهد ظلم های آنها در 
کشورهای دیگر هستیم هرگز قابل اعتماد نبوده و نه تنها به صلاح ما کار نمی کنند بلکه فقط 
برای کنترل ما گام برمی دارند. این مرجع تقلید با بیان این که کنوانسیون پالرمو با استقلال 
و امنیت کشور منافات دارد گفت: پیوستن به این کنوانسیون هیچ ضرورتی ندارد و همه به 
خصوص مسئولان باید ضمن حفظ شاخصه های انقلاب، پیرو ولایت فقیه باشیم و نظرهای 

رهبر معظم انقلاب را مورد توجه قرار دهیم و برخلاف مصلحت کشور گام برنداریم.

آیت الله نوری همدانی:

اعتراض ها باید در چارچوب قانون و منطق باشد

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی کشور، گفت: نیازمند 
سند مادر حوزه علمی و فرهنگی هستیم که ذیل آن سایر 
سندهای بالادستی تعریف تا بسیاری از تداخل ها و موازی 

کاریهای فعلی برطرف شود.
حجت الاسلام والمسلمین سید سعید رضا عاملی روز 
شنبه در دیدار با آیت الله علیرضا اعرافی مدیر حوزه های 
علمیه، با اشاره به ظرفیت های فرهنگی و وجود هزاران 
طلبه و استاد حوزوی در سطوح مختلف افزود: قم بین 
المللی ترین شهر ایران است که باید این ظرفیت مورد توجه 

مسئولان و نهادهای فرهنگی کشور قرار گیرد.
وی با تاکید بر حفظ و حراست از ارزش های محلی و ملی 
گفت: جامعه انسانی متفاوت از جامعه اشیاء است و صنعت 

توان مدیریت انسان را ندارد.
عاملی ادامه داد: کار با انسان به دلیل پیچیدگیهای آن 
بسیار دشوار است که نیاز به برنامه ریزی دقیق متناسب با 

ظرفیت ها و نیازهای انسانی دارد.

وی با اشاره به ظرفیت های فرهنگی وعلمی حوزه علمیه 
قم تاکید کرد: فناوری اسناد نویسی بالادستی در قم بسیار 
غنی است که باید مورد تاکید و توجه نهادهای کشوری 

باشد.
وی ادامه داد: حوزه های علمیه ظرفیت عظیم و بزرگی 
است که در سالهای اخیر با ایجاد نگاه به آینده در مدیریت 

کلان آن ، شاهد تحول در این مجموعه علمی هستیم.
عاملی تحول در حوزه را بسیار راحت تر از دانشگاه دانست 
و گفت: دانشگاه دارای نظام اداری و آموزشی ویژه ای است 

که تحول در آن را بسیار دشوار کرده است.
وی ادامه داد: خدمت به حوزه علمیه ارزشمند است و 
نهادینه کردن همکاریها با آن از جمله اولویت هایی است که 

باید مورد توجه قرار گیرد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه بیش 
انقلاب  عالی  شورای  با  مرتبط  مختلف  دستگاه  از ۴0 
فرهنگی می باشد ، اظهار داشت: از این مراکز علمی 

درخواست شده برنامه های عملیاتی خود را تا ماه های 
آینده به دبیرخانه شورا ارائه تا برنامه پنج ساله راهبردی به 
منظور تعیین چشم انداز کلان در حوزه فرهنگی و علمی 

تدوین شود.
رهبر معظم انقلاب اسلامی 12 دی ماه جاری در حکمی 
حجت الاسلام والمسلمین سید سعید رضا عاملی را به 
سمت دبیری شورای عالی انقلاب فرهنگی منصوب کردند 
، پیش از وی محمدرضا مخبر دزفولی از سال 8۴ این 

مسئولیت را عهده دار بود.
در برنامه سفر یک روزه عاملی به شهر مقدس قم، علاوه بر 
زیارت حرم حضرت معصومه)س(، دیدار با آیات عظام ناصر 
مکارم شیرازی، حسین نوری همدانی، عبدالله جوادی 
آملی و جعفر سبحانی ازمراجع تقلید، جلسه با ریاست و 
مدیران ارشد دفتر تبلیغات اسلامی، بازدید از دبیرخانه 
شورای تخصصی حوزوی و حضور در جلسه مجمع شورای 

تخصصی حوزه پیش بینی شده است.

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی:

کشور نیازمند سند مادر در حوزه فرهنگ و علم است
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بازی قاعده مند دستگاه دیپلماسی  ایران  

ورشو، عرصه تردید اروپا
 و ناکامی آمریکا

یک ماه مانده به نشست ورشو که آمریکا برای ایجاد اجماع علیه ایران به آن دل 
بسته است، ابهامات درباره حاضران در این نشست و کیفیت این حضور لحظه به 
لحظه بیشتر می شود. در حالی که اروپا روی خوش به این نشست نشان نداده اما 

سعودی ها در پی شکار شاه ماهی از آب گل آلود ورشو هستند.
روزهای 24 و 25 بهمن ماه لهستان میزبان نشستی خواهد بود که به ادعای 
مایک پمپئو، وزیر امور خارجه آمریکا، جهان درباره نقش ایران در تعاملات بین 
المللی تصمیم گیری خواهد کرد. یک هفته پس از اعلام رسمی این خبر از سوی 
وزیر امورخارجه آمریکا؛ ابهامات درباره »جهان« مورد نظر پمپئو روز به روز بیشتر 

می شود. 
این نخستین بار نیست که شماری از کشورهای جهان به تهییج، تحریک، 
تطمیع و تهدید آمریکا در نقاط مختلف زمین گرد هم می آیند تا درباره ایران به 
اجماع نظر برسند، اما شاید نخستین بار باشد که بنیان های این نشست و انگیزه 

حاضران در آن با ابهامات بی شماری روبرو است. 
در مدت باقی مانده تا نشست رسانه ها به نقل از فدریکا موگرینی مسوول 
سیاست خارجی، اتحادیه اروپا اعلام کرده حضور او در ورشو به دلیل مشغله کاری 

و پیچیدگی های برنامه ها بعید خواهد بود. 
از دیگر سو دیپلمات های حاضر در بروکسل پایتخت اتحادیه اروپا حضور مقامات 
ارشد کشورهایی مانند انگلیس و فرانسه در نشست ورشو را با تردیدهای جدی 
ارزیابی کرده اند و گمانه زنی ها حتی به عدم حضور ترزا می نخست وزیر انگلیس و 

امانوئل ماکرون رییس جمهوری فرانسه نیز رسیده است. 
احتمال ضعیف این حضور نیافتن ها هم می تواند فرآیند شکست های چندین 
ساله آمریکا در شکل دهی اجماع جهانی علیه ایران را تکرار کند. اینکه اکنون جهان 
مورد توصیف پمپئو، برای تن دادن به خواست های واشنگتن تردیدهای جدی 
دارد، حکایت از تغییر هرچند نامحسوس در نظام بین الملل است. تغییری که 
گرچه نمی توان در برهه کنونی چندان به آن امید داشت و تکیه کرد، اما می تواند 
آغازگر مسیری باشد که اریکه قدرت آمریکا را با پس لرزه هایی جدی مواجه کند. 
اروپای همیشه موافق این بار مردد است، روسیه و چین هم که فعلا در خط 
دشمنی با ایران نیستند. عقلای همسایه ایران به جز سعودی و برخی هم پیمانان 
عربش، چندان در پی تغییر استراتژیک در روابط خود با ایران نیستند. شرق آسیا 
هم به سبب اولویت منافع ملی توسعه محور خود به نظر نمی رسد ایران را به عنوان 
دشمن دسته بندی کنند. با چنین توصیفات محتملی به نظر می رسد جهان مورد 
نظر آمریکا اکنون به بنیامین نتایاهو و محمد بن سلمان محدود شده است که تنها 

مقاماتی هستند که مشتاقانه چشم انتظار ورشو نشسته اند. 

* اروپای مردد در تصمیم گیری 
همزمان با خروج دونالد ترامپ رییس جمهوری آمریکا از توافق هسته ای با 
ایران، حاضران در این توافق به ویژه کشورهای اروپایی اعلام کردند بر سر عهد خود 
با ایران خواهند ماند و از همان ابتدا در پی ایجاد سازوکاری رفتند تا تاثیر بدعهدی 
ترامپ را به حداقل ممکن کاهش دهند. نظاماتی چون سازوکار ویژه مالی یا spv و 
تعاملات بانکی و تجاری با ایران از نمونه اقدامات اروپا است و گرچه ثمربخشی آن با 

تردیدهایی همراه است اما نمی توان هم منکر خواست قاره سبز بود. 
اروپا در میانه نزاع آمریکا و ایران از یک سو به نعل spv می زند و از سوی دیگر 
به میخ محکومیت پرتاب ماهواره ایران و از یک سو به حقوق بشر ایران می تازد و از 
سوی دیگر برای اتحاد در ورشو تردید جدی دارد. در این کنشگری اتحادیه اروپا اگر 
با دیدی مثبت نظر کنیم می توان نشانه هایی از استقلال نوپایی را یافت که مقامات 
اروپا در پی دستیابی به آن در برابر آمریکای به ویژه ترامپی هستند. نگاه بدبینانه هم 
می تواند نشان از سردرگمی اروپا در مواجهه با بحران سازی های تاجر کاخ سفید 

تعبیر شود که ره به جایی نخواهد برد. 
اروپای معلق میان استقلال سیاسی و منافع غیرقابل انکار وابسته به آمریکا، در 
ورشو آزمون سختی در پیش خواهد داشت. حضور در این نشست، آخرین امیدهای 
پایبندی به توافق با ایران را به یاس مبدل می کند و عدم حضور هم خشم و خصم 
ایالات متحده را در پی خواهد داشت. آزمون دشواری که به نظر می رسد اروپا 

تاکنون خشم آمریکا را بر قطع همکاری با ایران ترجیح داده است. 
باید منتظر یک ماه آینده نشست و دید که گمانه زنی های دیپلمات های 
بروکسل درباره حضور نیافتن قدرت های غربی اروپا در نشست شرق این قاره، تا 
چه اندازه به واقعیت نزدیک است. دلیل این حضور نیافتن اما می تواند بُعد دیگری 
هم داشته باشد، برخی از تحلیلگران هدف ترامپ از برگزاری نشست علیه ایران در 
ورشوی لهستان را به نوعی تلاش برای برهم زدن اتحاد میان بلوک شرق و غرب 
اروپا عنوان کرده اند. موضوعی که هرچند با احتمال ضعیفی مطرح می شود اما 
می تواند در تداوم همان سیاست یارکشی رییس جمهوری آمریکا پس از خروج 

از برجام باشد. 

* ورشو سکوی بلندپروازی ناتوی عربی؟
ناتوی عربی اسم رمز بلندپروازی هایی است که سعودی ها از همان نخستین 
سال های پیروزی انقلاب ایران و اعطای نقش پهلوی به خاندان سلمان و فهد در 
سر می پروراندند. رویایی که از دشمنی ایران با اعراب افسانه ها می ساخت و به 
واسطه این افسانه ها دلارهای نفتی سعودی را روانه کارخانه های اسلحه سازی 
روسیه و آمریکا می کرد تا زرادخانه های خلیج فارس هر روز لبریز از اسلحه های 

آمریکایی شود. 
در تداوم این رویاپردازی گرچه آمریکا به واسطه نفع فراوان همیشه نقش مشوق 
داشته است، اما آمریکای دوران ترامپ، در راستای استراتژی تجارت محور خود این 
تشویق ها را با تمام قدرت پی گرفته است و حتی سلاخی حقوق بشر در سفارت 

سعودی هم نتوانست این تشویق را حتی برای لحظاتی به تنبیه بدل کند. 
این میان زمانی که آمریکا جمهوری اسلامی ایران را به عنوان دشمن خوفناک 
اعراب! معرفی می کند آن ها هم با تمام وجود پذیرای توهم ایران هراسی شده و 
برای مقابله با آن به استراژی هایی چون ناتوی عربی روی می آورند. نشست ورشو 
برای تثبیت و تایید این توهم و پاسخ غریزی به آن موقعیت جالب توجهی است. 
اساسا هم نشستی که برای تایید توهم هراس از ایران و راه های مقابله با این توهم در 
هر نقطه ای از جهان برگزار شود، محور عبری-عربی از حاضران ثابت در آن هستند. 
با احتمال فراوان هم می توان گفت در این نشست با تایید توهم، عربستان به 
دنبال تثبیت راهکار خود برای مقابله با آن در قالب ناتوی عربی است. باید دید تا 
چه میزان جهان اجازه چنین بلند پروازی های متکی به توهم را به بن سلمان 
جوان خواهد داد و این ناتو چند کشور عربی را با خود متحد خواهد کرد. با توجه 
به اینکه دوران پدرخوانندگی سعودی ها بر اعراب رو به افول است و از نشانه های 
آن سرپیچی از نوع قطری است. همچنین باید منتظر ماند و دید عربستانی که چند 
سال متوالی در میدانی چون یمن نتوانسته جاه طلبی های خود را ارضا کند، علیه 

ایران چه ترفند تازه و گره گشایی می تواند بربندد. 

* روسیه، چین و تداوم استراتژی حمایت از ایران
رنگ تاریخ در حیطه تعاملات روسیه و ایران، طیف خاکستری است و گرچه 
میان ایران و همسایه شمالی درگیری های متفاوتی وجودداشته است، اما شواهد 
نشان می دهد که روسیه کنونی تمایلی به دشمنی با همسایه استراتژیک خود 
ندارد؛ هرچند مبنای دوستی را هم تنها بر منافع ملی باید بنیان نهاد. منافع روسیه 
در برهه کنونی حکم می کند که ایران را به عنوان دشمنِ دشمن خود در کنار 
داشته باشد. چین دیگر کشور شرقی حاضر در توافق برجام، در گیرو دار مسابقه 
ای نفس گیر با آمریکا در تبدیل شدن به قدرت جهانی، از ایرانی که در برابر زیاده 

خواهی های آمریکا ایستاده است حمایت خواهد کرد. 
هم روسیه و هم چین منافع مشترک اقتصادی هم با ایران بسیار دارند، اما ریشه 
حمایت های آنان از ایران را می توان در دشمنی با آمریکا هم جستجو کرد. البته 
که جنس دشمنی دو ابرقدرت با ایالات متحده آمریکا متفاوت از تعاریف مصطلح 
دشمنی در تعاملات بین المللی است اما در پس پرده لبخندهای سران این کشورها 

می توان خصومت با یکه تازی های آمریکا را مشاهده کرد. 

* تردید اروپا و بازی قاعده مند دستگاه دیپلماسی 
در فاصله یک ماه تا زمان برگزاری تازه ترین نشست ها علیه ایران؛ بسیاری 
از کشورهای جهان برای حضور در این نشست تردیدهای جدی دارند. چرایی 
چنین توصیفی با توجه به پیچیدگی های روابط بین الملل در جهان کنونی 
نمی تواند به آسانی و یک سببی پاسخ داده شود. قدر مسلم این است که حتی 
مخالفان دولت هم بر وجود اختلاف میان شرکای قدیمی بر سر اجماع علیه 

ایران تاکید دارند. 
بدیهی ترین دلیل این اختلاف را هم می توان در بازی قاعده مند دستگاه 
دیپلماسی ایران ریشه یابی کرد. فارغ از نهان این تردید اروپا و نتایج حاصل از آن، 
آنچه هویداست تلاش وزارت خارجه دولت دوازدهم در ناکام گذاشتن پروپاگاندای 
ایران هراسی است که منصفانه و معقول نخواهد بود اگر رقبای دولت و منتقدان 
همیشگی محمد جواد ظریف از اختلاف آمریکا و اروپا سخن بگویند اما در چرایی 

این اختلاف به نوع کنشگری دیپلمات های ایرانی اشاره ای نکنند.

نکتـه

یک فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: رابطه بین مردم و 
حاکمیت محدود و مسدود شده است و باید برای این راه حلی 

اندیشید.
جهانبخش خانجانی درباره اینکه کارشناسان و سیاسیون 
مطرح می کنند در شرایطی که کشورقرار دارد تنها راه برون رفت، 
اتحاد و انسجام بین دولت، مردم و حاکمیت  است، این امر چگونه 
محقق می شود بیان کرد: مجموعه رخدادهای انقلاب اسلامی 
مبنایی دارد که باعث به ثمر رسیدن آن شده است،  ما یک 
مفهومی به نام جهوری اسلامی داریم؛ حال بنا نیست درباره مبانی 
و مفاهیم اسلامی این موضوع بحث کنیم اما در مبنای جمهوریت 
یک نکته حائز اهمیت وجود دارد و آن نقش مشارکت مردم است.

این عضو حزب کارگزاران سازندگی با بیان اینکه باید محور همه 
رفتارهای خود را مردم قرار دهیم، ادامه داد: معتقدم مردم مبنای 
حکومت گری و حکومت کردن هستند؛ یعنی اگر مردم نباشند نه 
حکومت گری و حکومت کردن معنا و مفهومی پیدا نمی کند. وی 
تاکید کرد: مردم طبیعتا نیازمند رهبرانی آگاه و هوشمند هستند 
و اگر این رهبران آگاه و هوشمند در صحنه حضور داشته باشند، 

می توانند برای رابطه بین مردم و حاکمیت مسیر مناسبی پیدا 
 کنند که در آن مردم بتوانند به راحتی نقد خود را بیان و در عین 

حال احساس آرامش و امید به آینده داشته باشند. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: در شرایط فعلی 
مسیرهای گفت وگو بین دولت،  مردم و حاکمیت را محدود و بعضا 
در پاره ای از موارد مسدود کرده ایم و باید گفت نهادهایی در مسیر 
این تصمیم گیری ها وجود دارند که به یک فهم مشترک از مفاهیم 

موجود در جامعه دست پیدا نکرده اند.
وی افزود: به عنوان مثال اگر درباره موضوع آزادی صحبت 
می کنیم، باید یک همگرایی و هم آوایی در این مفهوم وجود داشته 
باشد اما نیست، یا اگر درباره توسعه صحبت می شود فهم مناسب 
و مشترکی از توسعه و توسعه گرایی وجود ندارد. اگر درباره منافع 
ملی صبحت می شود مشاهده می کنیم یک برهم کنش فکری، 

هم آوایی و همگرایی در خصوص این منافع وجود ندارد.
سخنگوی اسبق وزارت کشور بیان کرد:  معتقدم یکی از 
وظایف دولت و حاکمیت این است که راه گفت وگو با مردم را 

مسدود و محدود نکند.

وی تشریح کرد: متاسفانه و شوربختانه باید بگویم بعد از 
سال ۸4 بخش های مشارکت پذیر مردم در نهاد تصمیم سازی و 
تصمیم گیری کشور دچار اختلال شد و بعداز سال  ۸۸  هم هزینه 

هرگونه نقد فعالیت اجتماعی و سیاسی افزایش پیدا کرد.
خانجانی با اشاره به اینکه در جامعه ای که بیان اندیشه و دیدگاه 
هزینه پیدا کند و مردم برای بیان دیدگاه ها و نظراتشان دچار 
لنکت زبان شوند، طبیعتا رابطه بین مردم دولت و حاکمیت دچار 
اختلال می شود، اظهار داشت: به نطر من دولت باید از ابزارهای 
خودش استفاده و این فهم مشترک را تقویت کند و چناچه این 
فهم و درک مشترک در کنار حقوق مردم بر حکومت و از حقوق 
حکومت بر مردم آگاهی پیدا کنند، به نظر من این موانع برداشته 

می شود و ما می توانیم جامعه مناسبی داشته باشیم. 
امروز به دلیل فقدان فهم  وی خاطرنشان کرد: متاسفانه 
مشترک بعضا رفتارهای خشونت آمیز و بیان نظرات به مقابله و 
سوءتفاهم منجر می شود که بر خلاف رفتارهای مبنایی نظام 
جمهوری اسلامی است.این فعال سیاسی اصلاح طلب درپاسخ به 
سوالی مبنی بر اینکه شفافیت و صادقانه صحبت کردن درباره 

شرایط موجود چه کمکی به همراهی مردم با حاکمیت و دولت 
می کند، بیان کرد: این مفهوم دروغ بازمی گردد به این نکته که 
ما مردم را ولی نعمت خود می دانیم یا خیر، امام همیشه در 
صحبت هایشان می فرموندند ما نوکر و خدمت گزار مردم هستیم 
و آنان ولی نعمت ما هستند.وی تاکید کرد: هنگامی که رابطه 
خدمت و خدمت گزاری بین مردم و حاکمیت باشد؛ مفاهیمی 
چون دروغ، پنهان کاری و عدم آگاهی مردم زشت و مذموم است 
و باید گفت متاسفانه جامعه دچار یک احساس عدم همبستگی و 

فروپاشی اخلاقی می شود.
خانجانی تصریح کرد: نه اینکه ما دچار فروپاشی شده باشیم 
بلکه این احساس وجود دارد در حوزه هایی مانند اخلاق، مسائل 
مادی و مالی جامعه دچار یک فساد دامن گیر شده است و همین 

سبب شده که واقعیت ها را به مردم نگوییم.
وی گفت: یکی از آفت های بزرگ هر جامعه ای این است 
که دروغ در آن رواج پیدا کند و عدم شفافیت صورت گیرد. اگر 
بتوانیم شفافیت را رواج دهیم و آنچه حقیقت ماجرا و واقعیت 
موضوع است را به مردم بگویم، باور کنید مشکلات حل می شود.

محمد هاشمی رفسنجانی  گفت :اکثریتی که یک جناح را 
برنده انتخابات کند در کشور ما وجود ندارد؛ بنابراین لازمه پیروزی 

ائتلاف است. 
محمد هاشمی رفسنجانی کاستی هایی را متوجه انقلاب 
اسلامی ایران در این 4۰ سال می داند اما در عین حال می گوید  
تعصب انقلابی دارد و از ابتدا هم داشته و فکر می کند کارهای 
خوبی در این 4۰ سال انجام شده است. هاشمی که قبل از انقلاب 
در آمریکا درس خوانده، عمده انتقاد عضو سابق مجمع تشخیص 
مصلحت نظام رد صلاحیت هایی است که حق انتخاب را از مردم 
می گیرد و حتی شامل مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی هم 
شد. از نظر محمد هاشمی جامعه و تیپ روشنفکر امروز به بحث 
نظارت استصوابی اعتراض دارد و مردم باید حق انتخاب داشته 
باشند.محمد هاشمی رفسنجانی در گفت و گو با شفقنا اظهار کرد: 
وقتی می خواهیم در رابطه با دستاوردهای انقلاب اسلامی صحبت 
کنیم باید شرایط قبل از پیروزی انقلاب را با امروز مقایسه کنیم 
و متوجه تفاوت ها باشیم. شرایط قبل از انقلاب در سال های دهه 
4۰ به بعد منجر به انقلاب شد و روحانیت نیز در همان دوره به 
صحنه آمد. در این دهه در کشور ما آزادی سیاسی وجود نداشت 
و شرایط اقتصادی مطلوب نبود؛ از نظر عمرانی در کشور آبادانی به 
وجود نیامده بود. نزدیک به ۹۰ هزار روستا داشتیم و از این تعداد 
روستا کمتر از هزار روستا از نعمت برق برخوردار بودند. در کشور 
فقط یک جاده اتوبانی وجود داشت که در مسیر ارتباطی فرودگاه 
به هتل استقلال ساخته شده بود. آمریکایی ها ۶5 هزار کارشناس 

نظامی و صنعتی در ایران داشتند.

* کشور برای استقلال خواهی بهای سنگینی داده 
است 

او افزود: وضع ایران از نظر بین المللی به گونه ای بود که 
کارشناسان آمریکایی در ایران حق توحش می گرفتند. چیزی 
مثل سختی کار و بدی آب و هوا که امروز هم در قانون ما وجود 
دارد. آمریکا ملت ایران را ملتی وحشی به حساب می آورد و در 
حقوق کارکنان خود حق توحش را محاسبه می کرد. به شاه 
این افتخار را داده بودند که در جهت حفظ منافع آمریکا به مقام 
ژاندارمی منطقه ارتقاء یابد. ایران و اسرائیل در زمان شاه رابطه 
نزدیکی داشتند و ایران به اسرائیل نفت می داد آنها هم خدمات 
امنیتی را توسط موساد به شاه می دادند. درآمد نفتی زیادی وجود 
داشت ولی این درآمد صرف عمران و آبادانی کشور نمی شد و 
مستقیماً به حساب شاه و شاهزاده ها و خانواده سلطنتی واریز 
می شد و یا صرف هزینه های غیر ضروری می شد. ما کشوری 
اسلامی و سنتی بودیم اما در همان زمان تاریخ شمسی و قمری 
را تغییر دادند؛ در حقیقت بحث اسلام زدایی از کشور مطرح بود. 
در سال های قبل از انقلاب سه هزار نفر زندانی سیاسی داشتیم. 
همه آنها از یک قشر نبودند در میان آنها سیاسی، روحانی، طلبه، 
کمونیست، ملی گرا، مجاهد، کارگر و دانشجو وجود داشت و اگر 
این سه هزار نفر را بررسی کنید متوجه خواهید شد که از هر 

قشری با رژیم شاه مخالف بودند.
عضو سابق مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه کشور 
برای استقلال خواهی بهای سنگینی داده است گفت: با انقلاب 
اسلامی ما از سیطره و نفوذ آمریکا خلاص شدیم و استقلال 
سیاسی خود را که تا آن زمان تحت سیطره آمریکا، انگلیس 
و روسیه بود به دست آوردیم و این از نتایج انقلاب در بخش 
استقلال بود. اما کشور برای استقلال خواهی مردم و امام بهای 
سنگینی داد. در سال های اول انقلاب، منافقین ۱۷ هزار نفر را ترور 
کردند سپس عراق و صدام را تحریک کردند. ارتش و تجهیزات 
صدام روسی بود کشورهای منطقه نیز منابع مالی زیادی در اختیار 
صدام گذاشتند و هزینه های جنگ صدام علیه ایران تامین شد. 
تجهیزات جاسوسی را مستقر کردند و اطلاعات جنگ را به عراقی 
ها دادند. ما برای استقلال بهای بسیاری دادیم. در ۱۶ استان و 
۸۳ شهرستان و 2۷۰۰ روستا تخریب ۱۰ تا۱۰۰ درصد داشتیم. 
حاصل این حملات دو میلیون آواره بود که در 4۰۰ اردوگاه در 

نقاط دور از مرز عراق زندگی می کردند.

* ایران امروز یکی از وزنه ها در فضای بین الملل است 
هاشمی رفسنجانی تصریح کرد: آمریکایی ها تا امروز دست از 

دشمنی بر نداشته اند و همچنان خواهان تغییر رفتار ایران هستند. 
آن زمان شاه نوکر آمریکا بود و ایران امروز یک قدرت بسیار قوی 
در حوزه خاورمیانه است و تاثیری جهانی دارد و یکی از وزنه ها 
در فضای بین الملل است و روی ایران حساب می شود. ترامپ 
اعلام می کند ما ۷ هزار تریلیون دلار در خاورمیانه هزینه کرده ایم 
و هیچ دستاوردی نداشتیم. این مرهون جمهوری اسلامی است. 
قبل از پیروزی انقلاب دو قدرت بیشتر در دنیا نبود یکی قدرت 
شرق که کشورهای کمونیستی و سوسیالیستی بودند و دیگری 

قدرت غرب، و جهان در میان این دو قدرت تقسیم شده بود.
 او در ادامه افزود: امام به درستی به آقای گورباچف پیام دادند 
و گفتند »برای مطالعه کمونیست باید به موزه تاریخ رفت«. همین 
کمونیست، رغیب جدی اسلام بود. در کمونیست و سوسیالیست 
گفته می شود دین، تریاک توده ها است و آنها با دین چنین 
برخوردی داشتند. امام در نامه خود به آقای گورباچف می نویسند 
مشکل تو امروز اقتصاد و … نیست مشکل تو این است که ۷۰ 
سال اسلام زدایی کرده ای و باید برگردی و جبران کنی. کشوری 
که ابرقدرت بود و دین اسلام و ادیان را تریاک توده ها می دانست 
توسط یک روحانی نقد و تحلیل می شود و این شرایط ساده به 
دست نیامده بود. قبل از انقلاب که در آمریکا تحصیل می کردم 
دوستانی که من در آنجا پیدا کردم از من می پرسیدند اهل کجا 
هستم و من می گفتم ایرانی و آنها چیزی از ایران پیدا نمی کردند. 
تمام دانسته های آنها از ایران در گربه ایرانی خلاصه می شد و 
بعد قالیچه ایرانی و حشیش ایرانی که در نشنال جغرافی درباره 

ایران نوشته شده بود.

* جوانان امروز مثل دوران ما در اوایل انقلاب نیستند
انقلاب  از دستاوردهای  را  های شیعه شناسی  او کرسی 
دانست و گفت: امروز صدها کرسی شیعه شناسی در بهترین 
دانشگاههای دنیا تاسیس شده است. در قم از 22۸ کشور طلبه 
داریم. رویشی از جهت بین المللی نسبت به اسلام داشتیم که 
توجهی به اسلام و مکتب اهل بیت)ع( ایجاد شد. ارزش هایی 
که در مکتب اهل بیت)ع( وجود دارد مورد توجه واقع شد. من 
اعتراف می کنم که ما در داخل ریزش داشتیم و جوانان امروز 
مثل دوران ما در اوایل انقلاب نیستند. آنها مثل ما نیستند و 
مساله آنها، امروز دین نیست که این هم دلایلی دارد. من در 
دومین روز ورود به آمریکا به کنفدراسیون رفتم که دو هزار 
دانشجوی ایرانی آنجا جمع شده بودند ظهر که شد و برای ناهار 
تعطیل کردند از مسئول کنفدراسیون پرسیدم نمازخانه اینجا 
کجاست؟ مسجد کجاست؟ او یک نگاه فقیه اندر سفیه کرد و به 
من گفت تو اگر می خواستی نماز بخوانی چرا به آمریکا آمدی؟! 
گفتم کجا باید می رفتم؟! گفت باید به نجف و پیش خمینی ات 
می رفتی! مساله ما در آن روزها دین و نماز و روزه و اعتقاداتمان 
بود ولی امروز مساله تعداد زیادی از جوانها دین نیست و اینها 

جزو ریزش های ما است

هاشمی در خصوص دستاوردهای انقلاب در زمینه آزادی 
اظهار کرد: آزادی امروز که در اثر انقلاب برای کشور به وجود 
آمد با خفگان نظام پهلوی قابل قیاس نیست. قبل از انقلاب دو 
روزنامه داشتیم و این تعداد مطبوعات وجود نداشت ما در آن 
سالها تریبون آزاد نداشتیم. ولی هرچه از سالهای اول انقلاب فاصله 
می گیریم به دلیل برخی مسائل از جمله توهمات سرنگون کردن 
نظام، آزادی ها کمی محدود شد اما باز هم تفاوت از زمین تا 
آسمان است. آزادی در دنیا دو تعریف دارد. یکی مکتب لیبرالیسم 
که آزادی را بی بند و باری می داند و عده ای از جوانان ما به دنبال 
آن آزادی لیبرالی هستند ولی زیربنای فکر ما اسلام است و در 

دین اسلام، آزادی به یک سری ضوابط و قوانین محدود است.

* مگر می توان احکام دینی را با رفراندوم عوض کرد؟! 
او در رابطه با اظهارات اخیر در خصوص مساله حجاب گفت: 
برخی از قیدهایی که وجود دارد به دلیل اصولی است که در 
دین ما وجود دارد. اگر اینگونه موارد را بپذیریم و بدانیم که وقتی 
جامعه ای مبتنی بر مکتب فکری ای اداره می شود و ضوابط و 
ارزش های آن مکتب پذیرفتنی است در این صورت ما مشکلی 
پیدا نمی کنیم. در حقیقت مشکلات از زمانی شروع می شود که 
ما آن را نمی پذیریم. وقتی من دینی را قبول نداشته باشم بر سر 
موضوعی مثل حجاب مساله خواهم داشت و این نوع ایرادات را 
وارد می کنم و آزادی هایی را که در لیبرالیسم هست و در اسلام 
نیست را محدودیت می دانم. ما آیه صریح قرآن داریم که می گوید 
رْ عِبَادِ الَّذین یَسْتَمِعُونَ الْقَوْلَ فَیَتَّبعُونَ أَحْسَنَهُ« »بشارت  »و فَبَشِّ
بده به بندگان من کسانیکه اقوال مختلف را بشنوند و بهترین آنها 
را انتخاب کنند«. اخیرا عده ای می گویند حجاب را به رفراندوم 
بگذارید، ولی مگر می توان احکام دینی را با رفراندوم عوض کرد؟! 
خواست مردم باعث نمی شود حکمی قبح اسلامی یا گناه شرعی 

خود را از دست بدهد.
همه اصول آزادی در تمام مراحل انتخابات رعایت نمی شود

تمام مراحل  آزادی در  اینکه همه اصول  بیان  با  هاشمی 
انتخابات رعایت نمی شود اظهار کرد: از نظر آزادی باید بگویم 
جامعه ما آزادی مشروط دارد ضمن اینکه ما در همه اوضاع 
هنوز آزادی نداریم و مشکلاتی داریم و این مساله دلایل خود را 
دارد. ما هم در جاهایی به رفتار حکومت اعتراض داریم. جامعه و 
تیپ روشنفکر امروز به بحث نظارت استصوابی اعتراض دارد. ما 
می گوییم مردم باید حق انتخاب داشته باشند. از نظر جمهوری، 
مبنا انتخابات است. ما انتخابهای زیادی داشتیم؛ بنابراین ابزار را 
داریم ولی همه اصول آزادی در تمام مراحل انتخابات رعایت نمی 
شود. یعنی مردم از دادن حق رأی به اشخاص محروم می شوند 
و یا اینکه با عبارت رجال در قانون اساسی خانم ها را از کاندید 
شدن برای ریاست جمهوری منع کرده اند. محدودیت هایی این 
چنینی داریم و بودن این ها را قبول نداریم ولی شرایط کشور 

اینگونه است.

* حزب به معنای واقعی درکشور وجود ندارد
این فعال سیاسی با بیان اینکه جناح های فعال در حاکمیت 
نمی توانند برخی از اشخاص را تحمل کنند ادامه داد: در کشور ما 
حزب به معنای واقعی وجود ندارد ولی جناح داریم و این جناح 
های فعال در حاکمیت نمی توانند برخی از اشخاص را تحمل 
کنند و برای آنها محدودیت هایی به وجود می آورند. این کارها 
نه دلیل قانونی دارد و نه دلیل شرعی. حرمت شکنی در دین هم 
گناه محسوب می شود برخی تریبون ها در حال توهین به افراد 
هستند و هرجایی منافع خود را در خطر می بینند نسبت به 
اشخاص رفتار ناشایستی دارند. یادم هست آقای هاشمی گفتند 
من امروز خیالم راحت است و می توانم راحت سرم را بگذارم و 
بمیرم چون مردم راه خود را پیدا کردند و در انتخابات حرف 
خودشان را می زنند ما دیدیم که در دو سه انتخابات اخیر هاشمی 
نبود ولی مردم حرف خود را زدند و به جریان این طرف رأی 
دادند. هاشمی  ائتلاف را تنها راه پیروزی در انتخابات دانست 
و گفت: با توجه به ضریب نفوذ سازمان های مختلف در مردم 
تجربه ی من نشان می دهد در انتخابات فقط می توان با ائتلاف 
پیروز شد. به طور مثال جناح اصولگرا از اول انقلاب تا به حال 
در حدود بیست درصد نفوذ مردمی داشته است. جناح اصلاح 
طلب نیز همینطور بوده و در حدود 2۰-2۱ درصد  نفوذ مردمی 
و جناح اعتدالگرا در حدود ۳۷-۳۸ درصد نفوذ مردمی دارد. اگر 
دو طیف با هم ائتلاف کنند برنده انتخابات می شوند. اکثریتی که 
یک جناح را برنده انتخابات کند در کشور ما وجود ندارد؛ بنابراین 

لازمه پیروزی ائتلاف است.

* خاتمی و هاشمی مورد ظلم و تحقیر قرار می گیرند
 او ادامه داد: امروز بین جناح اصلاح طلب و اعتدالگرا قرابتی 
به وجود آمده است و تصور می شود آنها با هم هستند و در این 
انتخابها هر کدام با هم باشند به روال عادی برنده میدان خواهند 
بود. تریبون های تندرو در حال تخریب و تهمت هستند تا رأی 
مردم را بزنند و مردم به آن سمت نروند ولی تجربه در کشور ما 
نشان داده است که مردم به سمت کسی که فحش می دهد نمی 
روند. اگر این کارها نتیجه عکس نداشته باشد نتیجه مطلوبی هم 
برای آنها نخواهد داشت. مشترکات دو جناح اعتدالگرا و اصلاح 
طلب با هم بیشتر است و تندروهای جناح اصولگرا در حال توهین 
و تخریب این افراد هستند. آقای خاتمی و آقای هاشمی مورد ظلم 
و تحقیر قرار می گیرند و احمدی نژاد که اینه مه علیه قوه قضاییه 
حرف زده، عضو مجمع تشخیص است. مردم اینها را می بینند و به 
حساب می آورند. عده ای سازمانی و تشکیلاتی هستند و به این 

سمت می روند ولی عامه مردم انتخاب دیگری دارند.

* برخی رفتار ها باید جمع شود 
او ادامه داد: روزی که امام اعلام کرد من جمعه به ایران می 
روم من در پاریس در خدمت امام بودم موجی راه افتاد و مجله 
لکس پرس عکس روی جلد هفته خود را به امام اختصاص داد و 
زیر عکس نوشت »مردی که جهان را تکان داد« این اتفاق چهل 
سال قبل رخ داد و آثار آن تکان را امروز می بینیم. برخی از مسائل 
و مشکلاتی که وجود دارد حرکت های ایضایی است که توسط 
ناراضیان داخلی و خارجی سازماندهی می شوند ولی هیچ کدام 
از این حرکتها در حدی نیستند که به اصل نظام آسیب بزنند. ما 
امروز به گروه های مختلف تقسیم شده ایم. کسی آنها را زیر یک 
چتر نیاورده است ولی در زمان امام همه ما زیر یک چتر بودیم و 
حتی مخالفین هم زیر چتر امام بودند. برخی رفتار ها باید جمع 

شود و همه منافعی مشترک داشته باشیم.

* نباید مادام العمر نسبت به هم کینه داشته باشیم
هاشمی در پایان خاطرنشان کرد: همه نسبت به انقلاب تعهد 
دارند و می خواهند نظام باشد. امام می گفتند در هر کاری مردم 
را مشارکت بدهید امروز می بینیم شروع کرده اند به تخریب 
امام)ره(، ولی اگر امام را تخریب کنید چه کسی را داریم؟! یاران 
نزدیک امام یا از دنیا رفته اند و یا خانه نشین هستند. ۱۰ سال 
از اتفاق ۸۸ گذشته است نباید مادام العمر نسبت به هم کینه 
داشته باشیم. دشمن می خواهد ما با هم نباشیم نباید در زمین 

دشمن بازی کرد.

خانجانی فعال سیاسی اصلاح طلب :

رابطه بین مردم و حاکمیت محدود و مسدود شده است 

محمد هاشمی :

لازمه پیروزی درانتخابات ائتلاف است

اصولگرایی جریانی اصیل در عرصه سیاسـی کشور 
اسـت که همـواره نیروهـای ایـن جریان بی منّـت و با 
تمـام توان در حـوزه های مختلف فعال عمـل کرده اند 
و حتـی اگـر مجبـور بودند بـرای دفـاع از آرمـان ها و 
اصـول نظـام هزینه بدهنـد، بدون هیچ چشم داشـتی 
ایـن کار را انجـام داده انـد اما در مقابـل اصلاح طلبان 
دائـم مـی خواهند با منّـت و مظلوم نمایـی در آوردگاه 

هـای انتخاباتی حاضر شـوند. 
کسـانی  کـه  اخیـر  روزهـای  در  مخصوصـا 
همچـون سـعید حجاریـان گفتنـد نـوع حضـور 
فعلی اصـلاح طلبـان در انتخابات مصـداق گدایی 
قـدرت اسـت و احتمـال دارد در انتخابات مجلس 

نکننـد." ورود 
بـه  را  نقدهایـی  افکارعمومـی  وجـود  ایـن  بـا 
اصولگرایـان وارد مـی کنـد امـا چقـدر ایـن نقدهـا 
صحیـح و چقدر نادرسـت هسـتند؟ محمدرضا باهنر 
رئیـس جبهه پیروان خـط امام و رهبـری که میهمان 
کافـه خبـر خبرآنلایـن بود بـه برخـی از ایـن نقدها 

پاسـخ داد.
رئیـس جبهه پیـروان خـط امـام و رهبـری گفت: 
اگر سـپاه ۱۰ حُسـن و دو اشـکال داشـت، مـا در کنار 
۱۰ حُسـنش باید صادقانـه دو اشـکالش را هم بگوییم 
اما نـه اینکه بخواهیـم با آن دو اشـکال گـردن بزنیم. 

رُقبـای مـا بـا آن دو اشـکال گردن مـی زنند.
مشـروح گفت وگوی خبرآنلاین بـا محمدرضا باهنر 

را در ادامه بخوانید

* نقـدی در افکارعمومـی بـه جریـان اصولگرایـی 
مطـرح می شـود و آن این اسـت کـه »اصولگرایان در 
سـال های اخیر بـه نهادهای نظام خیلی چسـبندگی 

پیدا کـرده انـد«، این نقـد را قبـول دارید؟
مـن اول تأکید کنم، در کشـور یکسـری واقعیت هـا داریم، 
یکسـری هم مربـوط به حس مردم اسـت. اینهـا عموما امکان 
دارد بر هم منطبق نباشـد. من یک مثال خیلی سـاده تر بزنم 
مثـلا ممکن اسـت در یک کشـور یـا منطقه ای امنیت باشـد 
ولـی احسـاس امنیـت نباشـد. نظـام و حاکمیت هم مسـئول 

امنیـت و هم مسـئول حس امنیت اسـت.
 در گذشـته گاهـی اوقـات اشـکالاتی در رفتارهـای ما بوده 
کـه این اشـکالات را نتوانسـته ایـم در افکارعمومی حل کنیم. 
درباره همین مسـئله چسـبندگی به نهادهای نظام بارها مثال 
زدم. شـورای نگهبـان را در نظر بگیرید، برای انتخابات مجلس 
شـورای اسـلامی ۱2 هزار نفـر به عنوان نامزد ثبـت نام کردند، 
۶ هزار نفرشـان رد و ۶ هزار نفرشـان تأیید شـدند، موقعی که 
ریز می شـویم در بین ردصلاحیت شـدگان می توان گفت به 
5۰۰- ۶۰۰ نفـر ظلم شـده اسـت چون بی علـت ردصلاحیت 
شـدند. برعکـس آن هم وجود دارد کـه در بین تأییدصلاحیت 
شـدگان، 5۰۰-۶۰۰ نفـری هسـتند که بایـد ردصلاحیت می 
شـدند و چون نشـدند به مردم ظلم شـده اسـت.حالا جریانی 
یـک موقـع مـی آیـد، ایـن 5۰۰ نفـر ردصلاحیـت شـده را در 
مقابـل ۶ هـزار نفر عَلَم مـی کند و می گوید »چـون این اتفاق 
افتـاد شـورای نگهبـان به درد نمـی خورد«، ما مـی گوییم این 
نقـد بـه شـورای نگهبـان وارد اسـت ولی شـورای نگهبـان هم 
چـاره ای نـدارد، یـک مـاه فرصـت دارد، مجبور اسـت ۱2 هزار 

پرونـده را رسـیدگی کند، بالاخره این اشـکالات پیش می آید.

* قبـول دارید که نظام انتخابات مشـکل دارد؟ به جای 
آنکه فشـار بررسی صلاحیت ها را بر شـورای نگهبان قرار 

دهیم، بهتر نیسـت نظام انتخاباتی حزبی باشد؟
اتفاقـا یکـی از راه حـل هـای  این مشـکلات تحزب اسـت. 
داشـتم این مسـئله را می گفتم که یک رویکردی در مجموعه 
اصولگراهـا اسـت که البته هزینـه اش را هم دارند مـی پردازند، 
اصـولا از نهادهـای وابسـته به نظـام حمایت مـی کنیم. یعنی 
سـپاه را هـم بخواهیـم ریز شـویم، ممکن اسـت سـپاه ۱۰ کار 
خـوب کنـد، دو تا کار اشـتباه هم انجـام دهد. یک عـده آن دو 
کار اشـتباه را عَلَـم می کننـد اما ما اصولگراهـا روی آن ۱۰ کار 
سـینه مـی زنیم و طبیعی اسـت کـه به این دلیل ما یکسـری 
آرای مـان را در افکارعمومـی از دسـت مـی دهیـم. معمولا نزد 
افکارعمومی نقد کردن ها، مخصوصا نقد قدرت بیشـتر جذاب 
اسـت تا دفـاع از قـدرت بنابراین این مشـکل وجـود دارد.نکته 
دوم که من حتی درباره جمنا هم دوره گذشـته دو سـه مرتبه 
بحـث کـردم و یکسـری اشـکالات نیز به جمنـا وارد مـی دانم 
امـا جمنا منافع زیادی داشـت. در انتخابات ریاسـت جمهوری 
سـال ۹2، 4 کاندیدای ریاسـت جمهوری داشـتیم که هر کدام 
۱2 درصـد رأی آوردنـد، در سـال ۹۶ یک نفر ماند و 4۰ درصد 
رأی آورد . این خیلی قدم خوب و رو به جلویی اسـت.اما جمنا 
یـک اشـکالاتی هـم داشـت. یکـی از اشـکالاتش همیـن بود. 
یعنـی در افکارعمومـی این طور برداشـت شـد کـه اصلا جمنا 
سـاخته و پرداختـه سـپاه اسـت. علتـش هـم بی دقتـی و کم 
دقتی دوسـتان بـود. مثلا در یک منطقه کوچـک ۱۰ نفر را به 
عنـوان عضو شـورای جمنـا انتخاب می کردند که یکـی از آنها 

بازنشسـته سـپاه بود. حال آنکه تعداد بازنشسـته های سپاه در 
بدنـه جمنـا شـاید دو درصد نبودنـد اما چون پررنگ هسـتند، 
افکارعمومـی فکـر مـی کند اصلا بسـاط و مغـازه و دکان همه 

اش دسـت آنهاسـت. این یکی از اشـکالات جـدی جمنا بود.

* در تأثیرگذاری هم دو درصد بودند یا خیر؟
متفـاوت بـود. بسـیاری از کاندیداهایی که بچه های سـپاه 
بودنـد مـی خواسـتند اسـتعفا دهند، جمنـا نپذیرفـت، قبول 
نکردنـد و نیامدنـد کـه کاندیدا شـوند. اگر دسـت آنهـا بود که 
آنها دوسـت داشـتند همـه بیاینـد . بنابراین تأثیرگـذاری اش 
جاهـای مختلـف، متفـاوت بـود امـا مـی خواهـم بگویـم این 

اشـکالات را مـن بعضـی وقت هـا نقد کـردم.
مثـلا قـرار بـود در جمنـا تصمیمـات از پاییـن بـه بـالا و 
براسـاس رأی گیری باشـد اما این رأی بعضی جاها مهندسـی 
شـد. یک جریان خاص و رایحـه ویژه ای از مجموعه اصولگراها 
بیشـتر رشـد و نمو کرد. مثلا جمنا به تشـکل های سیاسـی و 
احـزاب قدیمی فعـال خیلی بها نـداد. البته آنها هـم ادعاهایی 
داشـتند می گفتند ما باید سـرمایه های اجتماعی را به میدان 
بیاوریـم. سـرمایه های اجتماعی هم آمدنـد کار هم کردند ولی 
بعضی جاها کاملا مشـخص بود که آرا مهندسـی شـده اسـت 
بنابرایـن مـن می خواهـم بگویم هـم بعضا به دلیـل مواضعی 
کـه مـا داریم، اگر سـپاه ۱۰ حُسـن و دو اشـکال داشـت، ما در 
کنار ۱۰ حُسـنش بایـد صادقانه دو اشـکالش را هم بگوییم اما 
نه اینکه بخواهیم با آن دو اشـکال گردن بزنیـم. رُقبای ما با آن 
دو اشـکال گردن می زنند. ما می گوییم سـپاه این ۱۰ حُسـن 
را دارد و ایـن 2 اشـکال را هـم دارد. معتقـدم آنـی کـه نقد می 

کنـد جذاب تر اسـت.

نقد های تند و تیز باهنر به جمنا؛

قرار نبود رای ها را مهندسی کنند
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كمال ادب و مروتّ ، در هفت چيز است : 
خردمندى ، بردبارى ، شكيبايى ، ملايمت ، 

خاموشى ، نيك خويى ، و مدارا

یکشنبه - 30 دی ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4734

مدیر روابط عمومی انتقال خون استان قم گفت: آمارهای 9 ماه اول سال جاری 
نشان می دهد که از 31 هزار اهدای خون در استان قم، حدود 19 هزار مورد مربوط به 

اهداکنندگان مستمر خون است.
محمد نسرین فرد اظهار کرد: تعداد مراجعان برای اهدای خون همیشه بیش از این 
تعداد است؛ به طور مثال در 9 ماه نخست سال جاری، حدود 40 هزار نفر برای اهدای 
خون به دو پایگاه قم یعنی پایگاه مرکزی 15 خرداد و پایگاه روح الله مراجعه کرده اند که 
از این تعداد، حدود 31 هزار نفر یعنی 79 درصد مراجعان، موفق به اهدای خون شده اند 

که رشدی یک درصدی را نسبت به سال قبل نشان می دهد.
وی ادامه داد: همواره تعدادی از مراجعان پس از انجام معاینه اولیه و مشاوره لازم، یا 
خود از اهدای خون منصرف می شوند و یا کارشناسان سازمان، آنان را واجد شرایط لازم 

برای اهدای خون تشخیص نمی دهند که امری طبیعی و عادی است.
مدیر روابط عمومی اداره کل انتقال خون استان قم همچنین گفت: آمارهای سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی بیانگر آن است که استان قم در سال جاری با رشد 26 هزار نفری 

در جمعیت، از حدود یک میلیون و 321 هزار نفر جمعیت سال 1396، به جمعیتی 
معادل یک میلیون و 347 هزار نفر رسیده است که بر این اساس می توان گفت، از هر 33 
نفر، یک نفر برای اهدای خون مراجعه کرده است.نسرین فرد با اشاره به آمار اهداکنندگان 
مستمر خون در استان قم بیان کرد: آمار این استان نشان می دهد که 58 درصد 
اهداکنندگان خون در 9 ماه نخست سال گذشته، اهداکننده مستمر بوده اند؛ در حالی 
که این آمار در مدت مشابه سال جاری با رشدی 5 درصدی به 63 درصد رسیده است.

وی در پاسخ به پرسش دیگر درباره تعداد افراد اهداکننده قمی که بیش از 100 بار 
اهدای خون داشته اند گفت: حدود 100 ایثارگر در استان قم داریم که بیش از 100 بار 
اهدای خون داشته اند و البته بررسی اخیر ما نیز نشان می دهد که حدود 40 نفر دیگر از 

هم استانی های عزیز در مرز رسیدن به 100 بار اهدای خون هستند.
وی یادآور شد: 96 درصد اهداکنندگان در سال گذشته از مردان و 4 درصد دیگر از 
بانوان بوده اند که این میزان در مدت مشابه سال جاری به 97 و 3 درصد برای مردان 

و زنان رسیده است.

مدیر روابط عمومی انتقال خون استان قم:

63 درصد اهداکنندگان خون در قم اهداکننده مستمر هستند

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان از بهره برداری 
از نیروگاه 100 کیلوواتی آبفای قم در چهلمین سالگرد 

پیروزی انقلاب اسلامی به بهره برداری خواهد رسید.
دکتر علی جان صادق پور در دیدار  رئیس سازمان 
بسیج مهندسین صنعتی استان قم با اشاره به قرارگرفتن 
در آستانه چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی ابراز 
داشت: رشد و توسعه کشور در 40 سال گذشته به صورت 
تصاعدی بوده که این مهم باعث افتخار کسانی است که به 
این نظام تعلق خاطر دارند.وی پیشرفت کشور در مباحث 
آب، برق و انرژی را پس از پیروزی انقلاب مورد توجه قرار 
داد و با بیان اینکه امکانات بسیار توسعه یافته ای در حوزه 
آب و فاضلاب برای خدمت رسانی به مردم فراهم شده 
است،  گفت: در حال حاضر تمام جمعیت شهری استان 
قم از آب شرب سالم و بهداشتی بهره مند هستند و 50 
درصد جمعیت شهر نیز تحت پوشش فاضلاب قرار دارد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در بخش 
دیگری از سخنان خود حرکت بر مبنای سیاست های 
اقتصاد مقاومتی را نیاز امروز کشور دانست و تاکید کرد: 

در هر حوزه ای از اقتصاد باید راهکارهایی برای پیاده سازی 
اقتصاد مقاومتی تعریف و بر اساس آن حرکت کند.

وی مهم ترین اصل در پیاده کردن اقتصادی مقاومتی 
در بحث آب و انرژی را مصرف صحیح دانست و گفت: 
در حوزه آب شرب و کشاورزی می توانیم با صرفه جویی، 
مصرف بهینه، رعایت الگوی مصرف، روش های نوین 
راستای  را  زیرزمینی  آب های  تراز  رعایت  و  آبیاری 

سیاست های اقتصاد مقاومتی گام برداریم.
دکتر صادق پور همچنین با اشاره به الزام دولت مبنی بر 
تأمین 20 درصد از برق ساختمان های اداری دستگاه های 
دولتی از انرژی های تجدید پذیر، گفت: در این راستا 
اقدامات گسترده ای را آغاز کردیم که از آن جمله می توان 
به راه اندازی به راه اندازی دو نیروگاه خورشیدی با ظرفیت 
20 و 25 در ستاد مرکزی شرکت آب و فاضلاب و یک 
نیروگاه برقابی با توان تولید 3 مگاوات برق در تصفیه خانه 
آب قم اشاره کرد.وی همچنین از پیشرفت 95 درصدی 
احداث نیروگاه خورشیدی 100 کیلوواتی آبفای قم خبر 
داد و گفت: این نیروگاه با بیش از 6 میلیارد و 900 میلیون 

ریال اعتبار و در زمینی به مساحت 1500 مترمربع در 
چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی به بهره برداری 
خواهد رسید.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با 
اشاره به اینکه تلاش کردیم تا در احداث این نیروگاه ها از 
تولید داخل استفاده کنیم، ابراز داشت: تأسیسات شرکت 
آب و فاضلاب استان ظرفیت بسیار خوبی برای راه اندازی 
نیروگاه های خورشیدی دارد که برنامه هایی در این زمینه 
در دستور کار است و آماده همکاری با تولیدکنندگان 
داخلی در این خصوص هستیم.رئیس سازمان بسیج 
مهندسین صنعتی استان قم نیز در این دیدار با قدردانی 
از تلاش های شرکت آب و فاضلاب در زمینه از استفاده از 
انرژی های نو ابراز داشت: شرکت آب و فاضلاب قم در این 
زمینه پیشگام بوده و فراتر از الزام قانونی عمل کرده است.

سرهنگ حسین نیکوکلام همچنین با اشاره به لزوم 
مدیریت مصرف آب، از آمادگی بسیج برای همکاری 
با شرکت آب و فاضلاب به منظور فرهنگ سازی در 
در  ویژه  به  جامعه  در  الگوی مصرف  اصلاح  زمینه 

مساجد خبر داد.

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی 
و زیباسازی اطراف حرم مطهر حضرت 
برنامه 5 ساله در  معصومه)س( گفت: 
زمینه بافت فرسوده در حال تهیه است 
تا در سازمان در حوزه بهسازی و نوسازی 

براساس آن اقدام شود.
 علیرضا خاکی با بیان اینکه اولویت 
مطهر  حرم  اطراف  نوسازی  سازمان 

تا پایان سال 97 بر بهسازی و تکمیل 
محورهای فرهنگی تاریخی شهر است، 
اظهار کرد: در سال 98 تاکید بر این 
است که برنامه ریزی برای بافت فرسوده 

صورت گیرد.
وی با بیان اینکه برنامه 5 ساله در 
زمینه بافت فرسوده در حال تهیه است تا 
بر اساس آن اقدام شود، تصریح کرد: پروژه 

هایی که تاکنون توسط سازمان انجام 
شده همه در راستای استفاده از ظرفیت 
زائرین برای احیای بافت بوده تا در قالب 
محور فرهنگی به این هدف دست پیدا 
کنیم و نگاه به قم و زیارت را تکمیل کنیم.

وی  با تاکید بر اینکه جاذبه های فرهنگی 
و تاریخی زیادی در شهر قم داریم که 
شهروندان و زائرین از آن اطلاع ندارند، 

خاطرنشان کرد: تاکنون وارد محورهای 
محله ای نشده بودیم و در پروژه هایی 
که در یکسال اخیر اجرا کردیم مستقیما 
با مردم ارتباط داشتیم و مردم همکاری 
بسیار خوبی داشتند خصوصا در تجربه 
های اول مشکلات زیادی داشتیم ولی 
در نهایتا بدون اختلال روند تکمیل پروژه 

پیش رفت.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبر داد؛

بهره برداری از نیروگاه 100 کیلوواتی قم در دهه فجر

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر:

برنامه 5 ساله برای نوسازی بافت فرسوده تهیه می شود

نیم نگاه

نامحـرمانه

اخبــار

وزیر آموزش  و پرورش : محتوای دروس باید تغییر کند 
وزیر آموزش  و پرورش با بیان اینکه مدارس بعضاً به یک محیط خشک و خشن تبدیل  شده اند 
که دائماً تمایلات بچه ها در رقابت های ایجادشده، سرکوب می شوند، گفت: محتوای دروس نیز باید 
تغییر کند و در برخی موارد هم کاهش یابد.سید محمد بطحایی وزیر آموزش و پرورش در گردهمایی 
مشترک مسؤولان، کارشناسان، رابطان استانی و معاونت آموزش ابتدایی در پروژه »بازی و یادگیری« 
اظهار کرد: امروز آغاز یک حرکت مبارک در نظام تعلیم و تربیت است؛ هرچند ممکن است فعلًا 
انعکاس لازمه را نداشته باشد اما سرآغاز یک تحول خوب و زیباست.وی با تشکر از متصدیان این 
طرح ادامه داد: مدارس چنان که باید از نشاط و سرزندگی و اشتیاقی که شرط لازم برای یادگیری 
است بی بهره هستند و بعضاً به یک محیط خشک و خشن تبدیل  شده اند که دائماً تمایلات بچه ها 
در رقابت های ایجادشده، سرکوب می شوند و از میان جمع، یک نفر مدال پیروزی به گردن می اندازد 
و او نیز خودش در رقابتی دیگر سرکوب می شود. بطحایی از ضرورت شاداب سازی مدارس خبر داد 
و تصریح کرد: فاصله ای که بین ما و کشورهای توسعه یافته وجود دارد ناشی از عدم  تغییر روش های 

یادگیری است.

حاشیه های جلسه دیروز مجمع
 دومین جلسه محمع تشخیص مصلحت نظام با ریاست آملی لاریجانی صبح دیروز برگزار 
شد.احمدی نژاد در این جلسه برخلاف جلسه گذشته حاضر شد و با ژست های همیشگی خود 
مورد توجه عکاسان قرار گرفت.نکته قابل توجه اینکه در جلسه دیروز احمدی نژاد و قالیباف در کنار 
یکدیگر نشستند.در این جلسه همچنین محمدجواد ظریف وزیر خارجه کشورمان هم به عنوان 
میهمان حضور داشته است.درحالیکه پیش از این و در زمان ریاست مرحوم هاشمی شاهرودی، 
آملی لاریجانی و علی لاریجانی اغلب در جلسات مجمع حاضر نمی شدند، تصاویر نشان می دهد 
پس از ریاست آملی بر مجمع، علی لاریجانی هم مرتب در این جلسات شرکت می کند.روحانی هم 
طبق روال در این جلسات شرکت نمی کند.تصاویر نشان می دهد در این جلسه ابراهیم رئیسی قدری 
جایگاه و صندلی خود را تغییر داده و بالای جلسه در کنار آیت الله جنتی و نزدیک به صندلی رئیس 

مجمع نشسته است.

اولتیماتوم وزیر صنعت به خودروسازان 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با فراخواندن مدیران عامل دو خودروسازی بزرگ کشور نسبت به 
عمل کردن آن ها به تعهدات فروش خود اولتیماتوم داد.رضا رحمانی در جلسه ای که با حضور 
مدیران عامل سازمان حمایت، ایران خودرو و سایپا برگزار شد، بر ضرورت احقاق حقوق مردم در 
فروش خودرو تاکید کرد و افزود:  سازمان حمایت و خودروسازان بر اساس مصوبات قانونی باید به 
گونه ای عمل کنند که رضایت مردم در قضیه پیش فروش خودروها جلب شود.وی افزود: هیچ گونه 
مماشاتی از سازمان حمایت در برابر احقاق حقوق مردم مورد قبول نیست و باید به صورت روزمره 
دستورات صادر شده را پیگیری کند.وزیر صنعت، معدن و تجارت اضافه کرد: اطلاع رسانی از نحوه 
واگذاری و اطمینان بخشیدن به مردم نسبت به احقاق حقشان موضوعی است که هم خودروسازان 

و هم سازمان حمایت باید به طور جدی در آن اهتمام کنند.

وزیر ارتباطات: دولت نقشی در فیلترینگ ندارد 
محمد جواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به طرح سؤال نمایندگان 
مجلس از وی در خصوص اعمال فیلترینگ و اینکه گفته می شود دولت مسئول اجرایی کردن آن 
است، گفت: قطعاً فیلترینگ نه گردن وزارت ارتباطات و نه دولت است.وزیر ارتباطات ادامه داد: دولت 
6 عضو در کارگروه تعیین مصادیق دارد و بیش از یکسال است که این کارگروه تشکیل جلسه نداده 
و نظرخواهی از دولت درباره فیلترینگ نشده است.وی ادامه داد: حکم قضایی نشان می دهد که دولت 
در این زمینه درگیر نیست پس بنابراین باید گردن چه کسی باشد؟ باید برای مردم شفاف سازی شود 

که تصمیم گیری در این عرصه و ابلاغ کننده کیست.

واکنش کدخدایی به اصلاح قانون انتخابات 
عباسعلی کدخدایی عضو حقوقدان شورای نگهبان در توییتی، گفت: شایسته گزینی، شفافیت و 
نظارت بر عملکرد نمایندگان به ارتقا جایگاه مجلس می انجامد.سخنگوی شورای نگهبان در توییتی 
در رابطه با اصلاح قانون انتخابات و طرح استانی شدن انتخابات نوشت:»نسبت به مصوبات مجلس، 
از جمله اصلاح قانون انتخابات و طرح استانی شدن انتخابات نمی توان قضاوت پیشینی داشت. با 
وصول مصوبه، شورا نظر خواهد داد.لیکن در خصوص کاهش مشارکت مردم و بروز مشکلات امنیتی 
باید دقت لازم انجام شود. شایسته گزینی، شفافیت و نظارت بر عملکرد نمایندگان به ارتقا جایگاه 

مجلس می انجامد.«

کشف 618 کیلوگرم هروئین پیش از ارسال به اروپا
مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات اعلام کرد: سربازان گمنام امام زمان )عج( 
محموله مواد مخدر حاوی 618 کیلو گرم هروئین را در یکی از بنادر جنوبی کشور کشف و ضبط 
کردند. مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات اعلام کرد: سربازان گمنام امام زمان )عج( 
محموله مواد مخدر حاوی 618 کیلو گرم هروئین را در یکی از بنادر جنوبی کشور کشف و ضبط 
کردند.   بر اساس بررسی های انجام شده این محموله قرار بود به اروپا ارسال شود و به طرز ماهرانه 

ای در 4 کانتینر 40 فوتی و در بسته بندی کالای ترانزیتی جاسازی شده بود.

رئیس پلیس آگاهی استان قم  خبرداد

کشف محموله 2 میلیارد و 240 میلیونی قاچاق در قم
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از کشف محموله 2 میلیارد و 240 میلیون 

ریالی قاچاق در قم خبر داد. 
 سرهنگ احمد کرمی اظهارداشت: مأموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی استان قم 
با انجام اقدامات پلیسی یک دستگاه کامیونت را که اقدام به حمل کالای قاچاق از یکی از استان های 

غربی به مقصد تهران کرده بود را در محور مواصلاتی استان شناسایی و متوقف کردند.
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: راننده در تحقیقات مأموران اظهارداشت 
حامل اثاثیه منزل بوده و به مقصد تهران بارگیري کرده است بنابراین خودرو مذکور جهت بررسي 
بیشتر خودرو به اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی استان منتقل شد.وی افزود: در بازرسی 
از خودرو 23 هزار و 760 عدد فیوز مینیاتوري، هزار و 532 تخته انواع ست روتختي و روبالشتي 
قاچاق که به طرز ماهرانه ای جاسازی شده بود کشف که اموال مکشوفه تحویل سازمان جمع آوري و 
فروش اموال تملیکي شده و نمونه هایي نیز جهت ارزش گذاري به گمرک ارسال و کارشناسان ارزش 
محموله را 2 میلیارد و 240 میلیون ریال اعلام کردند.سرهنگ کرمی گفت: نهایتاً متهم به همراه 

پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی استان شد.
* دستگیری سارق خودروهای مدل پایین در قم

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم در بخش دیگری از سخنان خود  از دستگیری 
سارق خودروهای مدل پایین پراید در قم خبر داد.  سرهنگ کرمی اظهار داشت: در پي وقوع چند 
فقره سرقت خودروهای مدل پایین از نوع پراید، شناسایي و دستگیري سارق و یا سارقان با جدیت 
در دستور کار کارآگاهان این پلیس قرار گرفت .وی بیان کرد: در ادامه با انجام یکسری تحقیقات 
پلیسی تصویر سارق حین سرقت یک دستگاه خودرو پراید بدست آمده و مورد شناسایي کارآگاهان 
قرار گرفت.رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان خاطرنشان کرد: متهم طی یک عملیات 
غافلگیرانه دستگیر و با ارائه دلایل و مستندات به 8 فقره سرقت خودرو پراید مدل پایین اعتراف کرد.

سرهنگ کرمی به اعتیاد نامبرده اشاره و تصریح کرد: نهایتاً وی به همراه پرونده تشکیل شده به مرجع 
قضائی استان معرفی و پس از صدور قرار قانونی مناسب روانه زندان شد.

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم  خبرداد

کشف 61 کیلوگرم تریاک در قم
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم از کشف حدود 61 کیلوگرم تریاک طی دو عملیات پلیسی 

در قم خبر داد. 
 سرهنگ صیاد درویشی اظهارداشت: با تلاش پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم و رصد عوامل 
اصلي تهیه و توزیع مواد مخدر مشخص شد یک قاچاقچي مواد مخدر قصد دارد با یک دستگاه 
خودروی 405 مقادیر قابل توجهي مواد افیونی را از یکی از استان های جنوبی به پایتخت منتقل و 
از حوزه استحفاظي استان قم عبور کند که موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران قرار گرفت.

وی افزود: ماموران پس از هماهنگی با مقام قضائي با استقرار در محورهاي مواصلاتی استان قم 
اقدام به کنترل خودروهاي عبوري کرده که خودروی مذکور شناسایی، توقیف و متهم دستگیر شد.

سرهنگ درویشی ادامه داد: در بازرسی صورت گرفته از خودروی توقیف شده 32 کیلو و 400 
گرم مواد مخدر از نوع تریاک در قالب 24 بسته با اوزان مختلف کشف شد.جانشین فرماندهی 
انتظامی استان قم گفت: در عملیاتی دیگر نیز مأموران پلیس مبارزه با موادمخدر استان طي تعامل 
با پلیس مبارزه با مواد مخدر شهرستان کاشان 28 کیلو و 200 گرم تریاک را کشف و 4 نفر در 
این رابطه دستگیر شدند.سرهنگ درویشی افزود: نهایتاً متهمان به همراه پرونده متشکله برای انجام 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

جوابیه  شرکت توزیع نیروی برق استان قم
سردبیر محترم روزنامه وزین ایمان

موضوع: ارسال جوابیه
سلام علیکم؛ احتراما، در رابطه با تیتر آن روزنامه در روز یکشنبه مورخ 97/10/23 با عنوان "عدم 

تامین برق مهمترین مشکل انتقال صنف  آهن فروشان به شهرک صنوف" به استحضار میرساند:
در سال 94 توافق نامه ای فی مابین شهرداری قم،برق منطقه ای تهران و شرکت توزیع برق 
استان قم انجام گرفت .این تفاهم نامه در راستای چگونگی تامین برق و اقدامات لازم برای افزایش 
ظرفیت شبکه فوق توزیع که در اختیار برق منطقه ای تهران است، به منظور رفع محدودیت شبکه و 
برق رسانی به شهرک صنوف منعقد گردید.به استناد ماده 3 این توافق نامه تامین برق نیازهای فوری 
شهرک تا سقف 1000کیلو وات طبق ضوابط و قوانین و آئین نامه های وزارت نیرو در الحاقیه های 
آن بعهده شرکت توزیع برق می باشد.این شرکت تاکید دارد تعهدات خود را تا سقف تعیین شده با 
واگذاری 52 انشعاب سه فاز 32 آمپر انجام داده است. مجددا تصریح می گردد:مشکل تامین برق در 
این مقطع زمانی متوجه شرکت توزیع برق استان نبوده و مشکلات و موانع عدم انتقال آهن فروشان 
به شهرک را نباید متوجه این شرکت نمود.شایان ذکر است درتاریخ 5شهریور97 طی نامه به شماره 
3193 /97/17 مراتب به استحضار استاندار محترم وقت رسیده است. لذا خواهشمند است دستور 
فرمائید بمنظور تنویر افکار عمومي نسبت به انعکاس جوابیه اینشرکت اقدام لازم بعمل آورند. با تشکر
روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان قم

گرانی، دوباره،سه باره،چهارباره خودرو! کاریکاتور

محمدعلى رجبى

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم: 

موتورسیکلت ها در آلودگی هوای قم 
نقش بسزایی دارند 

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: بر اساس آمار بیش 
از 300 هزار موتورسیکلت در قم تردد می کند و این وسیله نقلیه نقش 

بسزایی در آلودگی هوای شهر دارد. 
عباس ذاکریان روز شنبه درهمایش روز ملی هوای پاک در سالن 
همایش های شهرداری قم افزود: آمارها نشان می دهد حجم استفاده از 
خودروهای شخصی و موتورسیکلت که تا هشت برابر یک خودرو آلودگی 
تولید می کند طی سال های اخیر در قم بسیار افزایش یافته و اگر این 
مساله کنترل نشود در آینده نه چندان دور با مشکل آلودگی هوای شدید 
شهر مواجه خواهیم شد.وی بیان کرد: به ازای پیمایش هر یک کیلومتر 
موتورسیکلت کاربراتوری، 15 گرم آلایندگی وارد هوا می شود که این 
میزان با وجود پیمایش زیاد موتور سیکلت ها در سطح شهر قم بسیار 
قابل توجه است.وی ادامه داد: میزان آلایندگی موتور سیکلتها بسیار زیاد 
است و اگر فکری برای آن نشود معلوم نیست چه بر سر هوای قم خواهد 
آمد.ذاکریان گفت: اگر کارخانه های ساخت موتورسیکلت که بسیاری از 
آنها در قم مستقر هستند طی 10 سال، به سمت ساخت موتورسیکلت 
های برقی روی آورند، میزان آلایندگی این وسیله نقلیه در سطح شهر قم 
بسیار کاهش می یابد.وی بیان کرد: همچنین نوسازی ناوگان حمل و نقل 
عمومی درقم در دستورکار است و هم اکنون متوسط عمر هر تاکسی در 
این شهر حدود پنج سال می باشد که رقم خوبی است.وی ادامه داد: اما در 
مساله نوسازی اتوبوس ها وضعیت خوبی نداریم و برای نوسازی این ناوگان 
که بسیاری از آن ها فرسوده و با آلایندگی بالا هستند به اعتبارات زیادی 
نیاز داریم که از عهده شهرداری خارج است.معاون حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری قم گفت: به طور متوسط برای خرید هر اتوبوس با استانداردهای 
روز دنیا به یک و نیم میلیارد تومان اعتبار نیاز است که حتی اگر نیمی از 
این رقم هم از محل اعتبارات دولتی تامین شود بازهم تامین 750 میلیون 
تومان برای هر اتوبوس توسط شهرداری رقم کلانی است.وی افزود: بحث 
خودرو محوری در طراحی شهرها صحیح نیست و ما در قم به دنبال ترویج 
فرهنگ استفاده از وسایل حمل و نقل عمومی، توسعه پیاده روها و همچنین 
استفاده از دوچرخه هستیم.وی ادامه داد: اجرای طرح سه شنبه های بدون 
خودرو در شهر قم با همکاری مسئولان و مردم اقدام دیگری است که در 

این خصوص باید انجام شود. 

نجات 20 نفر و مصدومیت 2 آتش نشان

مهار آتش سوزی ساختمان ۷ طبقه در قم 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از مهار 
اتش سوزی در آپارتمان هفت طبقه و نجات جان بیش از 20 نفر از ساکنین 

توسط نیروهای عملیاتی آتش نشانی در خیابان آزادگان خبر داد.
عباس جعفری با اشاره به مهار اتش سوزی در آپارتمان هفت طبقه و 
نجات جان بیش از 20 نفر از ساکنین توسط نیروهای عملیاتی آتش نشانی 
در خیابان آزادگان اظهار کرد: در ساعت 7 و 16 دقیقه صبح امروز اعلام 
حریق به مرکز تماس 125 سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
صورت گرفت و به سرعت اعزام ناوگان و نیروهای عملیاتی به محل حادثه 
برای امدادرسانی انجام شد.وی با تاکید بر اینکه با حضور به موقع و تلاش 
نیروهای عملیاتی آتش نشانی آتش سوزی در این آپارتمان هفت طبقه در 
خیابان ازادگان مهار شد تصریح کرد: این آتش سوزی که در طبقه منفی 
یک)پارکینگ( صورت گرفته و یک خودرو طعمه حریق شده بود موجب 
سرایت دود به کل ساختمان از طریق سرویس راه پله شده بود که ساکنین 
به طور کامل در طبقات محبوس شده بودند.مدیرعامل سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شهرداری قم اذعان کرد: با تلاش نیروهای عملیاتی آتش 
نشانی در قالب تیم های اطفاء حریق و نجات همزمان از طریق نردبان نجات 
و نیروهای تیم نجات، ساکنین از محل خارج و حریق اطفاء شد.وی با اشاره 
به وضعیت مصدومان این حادثه گفت: دو آتش نشان هم به علت اینکه 
ماسک تنفسی خود را در اختیار کودکان گذاشتند دچار دود زدگی شدند 
که توسط اورژانس در محل اقدامات لازم پزشکی در خصوص بهبودی 

ایشان انجام شد.

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم :

قم نیازمند افزایش 
مراکز معاینه فنی خودرو است 

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: درخواستی 
که سازمان حمل و نقل و ترافیک از استان داشته افزودن سه مرکز جدید 

معاینه فنی بوده که تنها با یک مورد آن موافقت شده است. 
علی نیک با بیان اینکه قم نیازمند افزایش مراکز معاینه فنی خودرو است، 
اظهار کرد: طی سال های اخیر پیگیری های فراوانی داشتیم که بتوانیم تعداد 
مراکز معاینه فنی شهر را افزایش دهیم. نیک اذعان کرد: درخواستی که 
سازمان حمل و نقل و ترافیک از استان داشته است، افزودن سه مرکز جدید 
معاینه فنی بوده که تنها با یک مورد آن موافقت شده است.وی با تاکید بر 
اینکه در حال حاضر سه مرکز معاینه فنی در شهر قم فعال است، تصریح 
کرد: مراکز معاینه فنی شهر شامل مرکز جاده کاشان، جاده قدیم قم تهران 
و جاده اراک است و نیت ما این است که مرکز جدید را در جاده جعفریه 
راه اندازی کنیم تا بتوانیم محدوده مناطق دو و 6 را تحت پوشش قرار دهد.

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به ارائه 
آموزش های فرهنگ ترافیک در مدارس تصریح کرد: با حضور در مدارس 
کتابچه هایی منتشر شده که به دانش آموزان ارائه می شود و در طرح محله 
سلامت نیز در غرفه ای آموزش های ترافیکی به مردم ارائه می شود.وی 
به طرح هوشمندسازی تقاطع های شهر اشاره کرد و افزود: سعی داریم 

تقاطع های شهر را با رویکرد تقویت فرهنگ ترافیک تقویت کنیم.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم تاکید کرد

لزوم تشویق مردم 
به توسعه فضاهای سبز خانگی

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به لزوم 
تشویق مردم به توسعه فضاهای سبز خانگی گفت: باید به مردم مشوق ها 
معرفی شده تا شاهد همکاری مردم با شهرداری در توسعه فضای سبز باشیم.

 پیام جوادیان با اشاره به تلاش های شهرداری برای توسعه کمربند سبز 
قم اظهار کرد: باید عملکرد شهرداری در این زمینه به مردم اطلاع رسانی 
شود و بستری برای آرامش و امنیت مردم در این بخش فراهم شود.وی با 
اشاره به لزوم تشویق مردم به توسعه فضاهای سبز خانگی بیان کرد: باید به 
مردم مشوق ها معرفی شده تا شاهد همکاری مردم با شهرداری در توسعه 
فضای سبز باشیم.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
با تاکید بر اقدامات این سازمان در سال های اخیر اذعان کرد: تمام تلاش 
سازمان در این سال ها بر این بوده که هیچ درختی در شهر قم قطع نشود 
و با راهکارهایی چون جابجایی و… در پروژه های عمرانی از قطع درختان 

جلوگیری شده است.

شهردار منطقه هشت قم خبرداد

پیشرفت ۸5 درصدی 
بوستان بانوان در پردیسان

شهردار منطقه هشت قم از پیشرفت 85 درصدی بوستان بانوان در 
پردیسان خبر داد.

ابوالفضل مستقیمی با اشاره به مختصات این بوستان ابراز داشت: بوستان 
بانوان با مساحت 13200 متر مربع با هزینه برآورد اولیه 25میلیارد ریال در 
بلوار مسلم واقع شده است که با توجه به درخواست های مردمی و رویکرد 
شهرداری در خصوص اختصاص یک بوستان در هر منطقه شهری ویژه 
بانوان در حال احداث می باشد.وی ادامه داد: این بوستان دارای کاربری 
هایی همچون مسیر دوچرخه سواری، آبنما، نمازخانه، سرویس بهداشتی، 
اتاق کودک، زمین بازی کودکان، آلاچیق، زمین های بازی ماسه ای، فضای 

سبز و مسیرهای تندرستی می باشد.

اخبــار

استاندار قم با اشاره به اینکه این استان 
در معرض تهدیدات بالقوه و بالفعل زیست 
محیطی است گفت: راهبردهای تعیین 
شده برای توسعه پایدار و همه جانبه قم 
بر مبنای حفظ محیط زیست است و همه 
دستگاه ها موظف به انجام تکالیف خود در 

این زمینه هستند.
بهرام سرمست روز شنبه در همایش 
روز ملی هوای پاک در سالن همایش های 
شهرداری قم افزود: ما باید در چارچوب 
اجرای راهبرد توسعه همه جانبه استان، 
تلاش کنیم تا با حفظ محیط زیست، 
زندگی بهتری برای شهروندان فراهم شود.

وی بیان کرد: مسائل زیست محیطی 
همچون آلودگی هوا امروز از حد بحران 
فراتر رفته و به یک ابر بحران تبدیل شده 
است که حتی دولت ها به تنهایی از مقابله با 
آن ناتوان هستند و به همین منظور سازمان 
های بین المللی تشکیل شد تا با همکاری 
تشکل های مردم نهاد راهکاری برای رفع 

این آسیب ها پیدا کنند.
وی با اشاره به این که نقش مردم در 
کنار مسئولان بسیار حیاتی است، ادامه 
داد: لازم است مردم در چارچوب تشکل 

های منسجم به موضوع حفاظت از محیط 
زیست وارد شوند و مسئولان را در این 

عرصه یاری رسانند.
از  برخورداری  برای  گفت:  سرمست 
هوای پاک لازم است سند آمایش زیست 
محیطی و پیوست های متناسب با آن در 
اجرای تمام طرح های عمرانی و اجرایی 
صنایع  و  گیرد  قرار  توجه  مورد  استان 
پیشرفته و دانش بنیان در قم مستقر شود.

با  نباید  رابطه  همین  در  افزود:  وی 
بخشی نگری به عنوان دستیابی به هوای 

پاک، در مقابل برنامه های توسعه استان 
ایستادگی کرد، امروز قم نیازمند نگاه توسعه 
همه جانبه و هم افزایی همه دستگاه ها در 

این رابطه است.
اولویت نخست استان  ادامه داد:  وی 
توسعه گردشگری، استقرار صنایع نوین و 
استفاده از انرژی خورشیدی است تا محیط 

زیست قم پیش از پیش حفظ شود.
سرمست گفت: برای داشتن هوای پاک 
در استان باید فرهنگ سازی کنیم و سبک 
زندگی مردم را بر اساس تعامل با محیط 

زیست شکل دهیم.
وی افزود: در مسیر حفاظت از محیط 
زیست علاوه بر اجرای اقدام های سلبی و 
مقابله با منشا آلودگی ها، باید با انجام اقدام 
های ایجابی، مردم، صنعت گران و بخش 
های مختلف استان را به اجرای قانون هوای 

پاک تشویق کنیم. 
وی ادامه داد: کمیسیون ماده 11 هوای 
پاک استان می تواند در مواردی که میان 
محیط  در حوزه  مختلف  های  دستگاه 
زیست اختلافی به وجود آمده است کمک 
کند تا این اختلاف دیدگاه ها به نحوی که 
اهداف توسعه کلان استان و برنامه توسعه 

پایدار تحقق یابد، برطرف شود. 
سرمست گفت: نقش گروه های مردم 
نهاد در زمینه تحقق قانون هوای پاک بسیار 
مهم است و می تواند به مسئولان و مردم 
کمک کنند تا با ارتباط متقابل، تامین هوای 
پاک که نیاز اساسی جامعه امروز است، 
محقق شود.وی بیان کرد: همچنین وجود 
گرد و غبار در برخی ایام سال در آسمان قم 
تهدید بالقوه ای است که باید کانون های 
داخلی آن شناسایی و این خطر با توسعه 

فضای سبز و سایر راهکارها برطرف شود.

استاندارقم: 

قم درمعرض تهدیدات زیست محیطی است

دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد 
 180 دستگیری  از  قم  استان  مخدر 
بخش های  در  مخدر  مواد  خرده فروش 
طرح   در  گفت:  و  داد  خبر  قم  تابعه 
تخصصی موسوم به قدر در سطح استان 
1100 معتاد و 60 کیلوگرم مواد مخدر از 
نوع شیشه، تریاک و هروئین  کشف شده 

است. 
ابوالفضل شریفی ظهر دیروز در جلسه 
شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر 
شهرستان که در سالن جلسات فرمانداری 

اجرای 12  به  اشاره  با  شد،  برگزار  قم 
طرح تخصصی موسوم به قدر در استان 
به منظور  طرح  این  داشت:  اظهار  قم 
در  قم  بوستان های  و  معابر  پاک سازی 
بخش های 5 گانه استان به اجرا در آمده 
است.وی از دستگیری 180 خرده فروش 
مواد مخدر در بخش های تابعه قم خبر داد 
و گفت: در این طرح 1100 معتاد، 60 
کیلوگرم مواد مخدر از نوع شیشه، تریاک 
و هروئین، 50 قبضه شمشیر و قمه و 2 
قبضه سلاح گرم کشف شده است.دبیر 

شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر قم 
با بیان اینکه بیشتر معتادان دستگیرشده 
کرده اند،  استفاده  سنتی  مخدر  مواد  از 
تصریح کرد: مواد مخدر صنعتی و استفاده 
از شیشه در بین این معتادان رواج کمتری 
داشته است.شریفی در ادامه با اشاره به 
برگزاری جشن های سروستان در سطح 
محلات قم گفت: بخشداری ها نسبت به 
برگزاری این جشن ها باید اهتمام ویژه ای 
داشته باشند، همچنین این جشن ها در 
ایام سوگواری حضرت فاطمه زهرا)س( 

ایام  از  بعد  امیدواریم  اما  بوده  تعطیل 
سوگواری، ادامه آن با استقبال مردم روبرو 
شود.در ادامه مصیب منوچهری کارشناس 
امور مساجد اداره کل تبلیغات اسلامی قم 
با اشاره به اجرای طرح پیشگیری از اعتیاد 
در 40 مسجد قم گفت: این مساجد عمدتاً 
مساجدی بودند که تحت پوشش طرح 
سفینه النجاه هستند، همچنین به صورت 
آزمایشی در دو مسجد برنامه پخش زنده 
داشتیم که حدوداً 60 الی 70 هزار نفر 

دنبال کننده داشت.

دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان قم خبرداد

دستگیری 1۸0 خرده فروش مواد مخدر در بخش های تابعه قم


